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W tym roku urzędową choinkę przystroiły dzieci ze Szkoły Podstawowej 
Integracyjnej nr 5 w Konstancinie-Jeziornie. Pomagali im: nauczycielki,  

burmistrz Michał Wiśniewski, zastępczynie burmistrza – Katarzyna Tusińska  
i Agata Wilczek, skarbnik Edyta Tchorzewska i sekretarz Honorata Tarnowska,  

fot. A. Jarzębska-Isio  
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FINANSE GMINY

Ponad 246,6 mln zł dochodów, 264 mln zł wydatków, 52,4 mln zł na inwestycje i deficyt na poziomie 17,4 mln zł 
– tak w liczbach prezentuje się pierwszy projekt budżetu na 2025 r. Planem dochodów i wydatków 
samorządu od kilku tygodni zajmują się radni, bo to oni zadecydują o jego ostatecznym kształcie.

Budżet to najważniejszy dokument finan-
sowy dla gminy i jej mieszkańców. Pro-
jekt planu dochodów i wydatków na 2025 r. 
oraz wieloletnia prognoza finansowa na 
lata 2025–2030 zostały, zgodnie z terminem 
ustawowym, przedłożone Radzie Miejskiej 
Konstancin-Jeziorna do 15 listopada. Do-
kument, przygotowany po raz pierwszy 
zgodnie z nową ustawą o dochodach sa-
morządów terytorialnych, trafił również do 
Regionalnej Izby Obrachunkowej w celu 
zaopiniowania. – To budżet odpowie-
dzialny i wyważony, ale jednocześnie na-
stawiony na rozwój i modernizację naszej 
gminy, co wymaga od nas podejmowania 
nowych wyzwań i innowacyjnych działań 
– podkreśla Michał Wiśniewski, burmistrz 
Konstancina-Jeziorny. – Zachęcam miesz-
kańców do aktywnego udziału w dysku-
sjach, szczególnie podczas posiedzeń 
komisji merytorycznych Rady Miejskiej.

Dochody
Dochody gminy na 2025 r. zostały zapla-
nowane w wysokości 246  622  324,12 zł 
(wzrost w stosunku do planu na 2024 r. 
o blisko 6  proc.). Mieszczą się w tym 
dochody bieżące – 235 532 324,12 zł, co 
stanowi 95,5  proc. dochodów ogółem, 
oraz majątkowe w kwocie 11 090 000 zł 
(4,5 proc. dochodów ogółem). Znaczącą 
rolę na wysokość przyszłorocznych wpły-
wów do budżetu gminy mają nowe zapisy 
ustawy o finansach jednostek samorządu 
terytorialnego. Zwiększa ona dochody 
z udziału w podatkach PIT i CIT (w 2025 r. 
szacowane są na poziomie łącznie ponad 
179,7 mln zł), ale równocześnie ogranicza 
subwencję ogólną, czyli pieniądze, jakie 
ustawowo płyną z budżetu państwa. Do-
chody pochodzić będą również z podatków 
i opłat lokalnych, sprzedaży gminnych nie-
ruchomości oraz realizacji zadań z zakresu 
administracji rządowej i innych zleconych 
ustawami.

Wydatki
Po stronie wydatków zaplanowano 
264 048  342,12 zł, czyli o prawie 3 proc. 

Pierwszy projekt budżetu  
nowego burmistrza gminy

więcej w stosunku do planu budżetu 
na 2024 r. W tym na wydatki bieżące – 
211 609 845,12  zł (80,14 proc. wydatków 
ogółem), a na majątkowe – 52 438 497,00 zł 
(19,86 proc.). Tradycyjnie najwięcej – 
93 274 963 zł (44,08 proc. wszystkich bieżą-
cych wydatków oraz 35,32 proc. wydatków 
ogółem) – gmina wyda na oświatę. Dalej 
są wydatki związane z: gospodarką komu-
nalną i ochroną środowiska – 36 596 614 zł 
(13,86 proc. wydatków ogółem); transpor-
tem i łącznością – 31 210 136 zł (11,81 proc.); 
administracją publiczną – 28 515  215,12 zł 
(10,80 proc.); rolnictwem i łowiectwem – 
15 053 000 zł (5,70 proc.); pomocą społeczną 
– 13 428 425 zł (5,08 proc.); gospodarką 
mieszkaniową – 12 115 747 zł (4,59 proc.); 
kulturą i ochroną dziedzictwa narodowego 
— 9 121 797 zł (3,45 proc.); bezpieczeństwem 
publicznym i ochroną przeciwpożarową 
– 6 143 439 zł (2,32 proc.) oraz kulturą fi-
zyczną — 4 729 600 zł (1,80 proc.). Wydatki 
budżetu gminy to także dotacje, w tym 
m.in. celowe i podmiotowe. Najwięcej, bo 
ponad 16,7 mln zł, trafi do niepublicznych 
przedszkoli i punktów przedszkolnych. 
7,2  mln zł otrzyma Zarząd Transportu 

Miejskiego w Warszawie na dofinanso-
wanie linii autobusowych, a gminny Za-
kład Gospodarki Komunalnej na m.in. 
inwestycje i gospodarkę ściekową – po-
nad 7,1 mln zł. Dotacje, w łącznej kwo-
cie ponad 5,4  mln  zł, otrzyma także 
Konstanciński Dom Kultury z przezna-
czeniem m.in. na swoją działalność, re-
alizację zwycięskich projektów budżetu 
partycypacyjnego i na remont schodów 
oraz wymianę drzwi w willi Hugonówka. 
W przyszłym roku po raz pierwszy od lat 
konstanciński samorząd nie zapłaci da-
niny na rzecz biedniejszych gmin. Likwi-
dacja tzw. janosikowego wynika z nowej 
ustawy o dochodach samorządów tery-
torialnych.

Inwestycje
W planie przyszłorocznego budżetu zo-
stały zapisane środki finansowe, ponad 
52,4 mln zł, zarówno na kontynuację, 
jak i rozpoczęcie nowych inwestycji. Na 
liście najkosztowniejszych zadań (od 
500 tys. zł) znalazły się m.in.: 

  wykupy gruntów pod inwestycje i drogi 
– 10,4 mln zł;

 Wybrane wydatki gminy Konstancin-Jeziorna w 2025 r.

93,2 mln zł
oświata i edukacyjna  
opieka wychowawcza

31,2 mln zł 
transport i łączność

36,5 mln zł 
gospodarka komunalna 
i ochrona środowiska

28,5 mln zł  
administracja publiczna

15 mln zł  
rolnictwo i łowiectwo

13,4 mln zł  
pomoc społeczna

264
WYDATKI

mln zł
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Świąteczny konkurs dla Czytelników
Boże Narodzenie coraz bliżej, a my przygotowaliśmy dla Was wyjątkowy konkurs 
świąteczny! Sprawdź swoją spostrzegawczość i wygraj atrakcyjne nagrody.

W aktualnym numerze Biuletynu na różnych stronach ukryliśmy świąteczne 
obrazki. Waszym zadaniem jest odnaleźć je wszystkie, policzyć i przesłać poprawną 
odpowiedź na adres: promocja@konstancinjeziorna.pl. Czekamy na nie do 
12 stycznia 2025 r. Dla pierwszych 15 osób, które wykażą się 
największą spostrzegawczością i szybkością, przygotowaliśmy 
nagrody. W puli znajdują się m.in.: kalendarze książkowe, maskotki, 
przewodniki po Konstancinie-Jeziornie, kubki. Zapraszamy do 
wspólnej zabawy i życzymy powodzenia! Regulamin konkursu 
dostępny jest na stronie: www.konstancinjeziorna.pl.

  budowa sieci wodociągowej i kana-
lizacyjnej w sołectwach położonych 
w południowej części gminy Konstan-
cin-Jeziorna – 5,4 mln zł (zw);
  przebudowa dróg wraz z odwodnieniem 
na terenie Skolimowa północno-zachod-
niego – 5 mln zł (zw);
  dotacja na inwestycje i zakupy inwesty-
cyjne dla Zakładu Gospodarki Komunal-
nej – 4,6 mln zł;
  projekt i budowa sieci wodno-kanaliza-
cyjnej w Czarnowie – 4 mln zł (zw);
  budowa sieci wodociągowej i kana-
lizacyjnej w sołectwach położonych 
w północno-wschodniej części gminy 
Konstancin-Jeziorna – 3,5 mln zł (zw);
  rozbudowa Stacji Uzdatniania Wody 
Nowe Wierzbno – 2,5 mln zł;
  budowa sieci wodno-kanalizacyjnej 
w Kierszku – 2 mln zł (zw);
  przebudowa ul. Uzdrowiskowej wraz z in-
frastrukturą – 1,9 mln zł (zw);
  projekt oraz budowa ścieżek i tras rowe-
rowych – 1,3 mln zł (zw);
  rozbudowa budynku Ochotniczej Straży 
Pożarnej w Gassach – 1 mln zł (zw);
  izolacja fundamentów i przebudowa 
boiska przy Szkole Podstawowej nr 2 – 
1 mln zł;
  projekt i budowa domu ludowego w Par-
celi – 800 tys. zł;
  budowa tymczasowego Punktu Selektyw-
nego Zbierania Odpadów Komunalnych 
– 600 tys. zł;
  projekt i budowa boisk przy Szkole Pod-
stawowej nr 6 w Opaczy – 500 tys. zł;
  wykonanie dokumentacji i montaż in-
stalacji fotowoltaicznych w budynkach 
gminnych – 500 tys. zł;
  budowa, dobudowa, przebudowa 
i modernizacja oświetlenia ulicznego – 
500 tys. zł.

   (zw – zadanie wieloletnie)

Deficyt i dyskusja
Projekt budżetu na 2024 r. zakłada rów-
nież deficyt w wysokości ponad 17,4 mln zł, 
który zostanie sfinansowany przycho-
dami pochodzącymi z: wolnych środków 
(1,7  mln  zł), nadwyżki budżetowej z lat 
ubiegłych (9,3 mln zł), pożyczki z Narodo-
wego Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej (nieco ponad 732 tys. zł) 
oraz kredytu w wysokości ponad 5,5 mln zł. 
O ostatecznym kształcie budżetu decydują 
radni miejscy. Teraz projekt jest omawiany 
i opiniowany na stałych komisjach meryto-
rycznych Rady Miejskiej. Jego uchwalenie 
planowane jest na ostatniej w tym roku 
sesji, która odbędzie się 17 grudnia. 

 Wybrane wydatki gminy Konstancin-Jeziorna w 2025 r.

Przewodnicząca Rady Miejskiej 
Konstancin-Jeziorna

Karolina Komar-Osińska

Burmistrz Gminy 
Konstancin-Jeziorna
Michał Wiśniewski

Z okazji 
Świąt Bożego Narodzenia 
składamy najserdeczniejsze życzenia 

zdrowia, radości i spokoju. 

Niech ten wyjątkowy czas będzie pełen 
ciepła rodzinnego, uśmiechu  

i wzajemnej życzliwości, 
a blask Gwiazdy Betlejemskiej przyniesie 

nadzieję i optymizm na cały 
nadchodzący 2025 rok.
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Rada obradowała po raz dziesiąty
Nowa Rada Miejska Konstancin-Jeziorna pracuje na pełnych obrotach. Od lipca do czerwca odbyło się aż 
siedem sesji, w tym cztery nadzwyczajne. W tym czasie radni przyjęli 65 uchwał. Ostatnie w tym roku 
posiedzenie, poświęcone w głównej mierze projektowi budżetu na 2025 r., odbędzie się już 17 grudnia.

Rada Miejska 9. kadencji ma już za sobą 10 posiedzeń, podczas 
których zapadło wiele ważnych dla mieszkańców decyzji. Radni 
podjęli łącznie ponad 80 uchwał dotyczących m.in. finansów, 
infrastruktury, planowania przestrzennego, gospodarki nieru-
chomościami, ochrony dziedzictwa kulturowego czy wsparcia 
społecznego. Tylko w ostatnim czasie – od lipca do listopada – 
Rada Miejska obradowała aż siedmiokrotnie, w tym na czterech 
sesjach nadzwyczajnych. Poniżej prezentujemy efekty pracy 
konstancińskich radnych. 

4. sesja

30 lipca odbyła się sesja nadzwyczajna zwołana na wniosek 
Michała Wiśniewskiego, burmistrza gminy Konstancin-Jeziorna. 
Na posiedzeniu Rada Miejska powołała nowego skarbnika gminy 
(uchwała nr 31/IX/4/2024). Została nim Edyta Tchorzewska. Po-
nadto radni przyjęli uchwały w sprawach:

  zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego Samo-
dzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Zdrowotnej 
w Konstancinie-Jeziornie za 2023 r. (uchwała nr 27/IX/4/2024);

  ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka w Gminnym Żłobku 
nr 1 w Konstancinie-Jeziornie (uchwała nr 28/IX/4/2024);

  udzielenia parafii Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny 
w Konstancinie-Jeziornie dotacji w wysokości 306 tys. zł na 
dofinansowanie prac konserwatorskich, restauratorskich lub 
robót budowlanych (uchwała nr 29/IX/4/2024);

  ustalenia wysokości opłat za zajęcie pasa drogowego dróg 
gminnych (uchwała nr 30/IX/4/2024) – nowe stawki dostoso-
wane są do aktualnej sytuacji rynkowej i wymogów ustawo-
wych, co przyczyni się do zwiększenia wpływów budżetowych.

5. sesja

Pierwsza po wakacyjnej przerwie sesja odbyła się 10 września. 
Efektem kilkugodzinnych obrad było podjęcie 19 uchwał.

Finanse
W sprawach finansowych radni wyrazili zgodę na wpro-
wadzenie zmian w uchwale budżetowej na 2024 r. (uchwała  
nr 32/IX/5/2024), a także w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
Gminy Konstancin-Jeziorna na lata 2024–2030 (uchwała nr 33/
IX/5/2024).

Gospodarka nieruchomościami
Rada Miejska wyraziła też zgodę na:

  zaliczenie ul. Wagarowej w Słomczynie do kategorii dróg 
gminnych oraz ustalenia jej przebiegu (uchwała nr 34/
IX/5/2024);
  zawarcie kolejnej umowy dzierżawy z dotychczasowym dzier-
żawcą nieruchomości położonej w Konstancinie-Jeziornie 
przy ul. Ignacego Paderewskiego, stanowiącej część działki 
ewid. nr 150/1 z obrębu 03-23 (uchwała nr 37/IX/5/2024);
  nadanie drodze wewnętrznej, stanowiącej działkę ewid. 
nr 333/7 z obrębu 03-32 w Konstancinie-Jeziornie, nazwy 
Daliowa (uchwała nr 38/IX/5/2024).

Gospodarka komunalna
Rada Miejska przyjęła jednostkowe stawki dotacji przedmiotowej 
z przeznaczeniem na dopłatę do 1 m sześc. ścieków dla samo-
rządowego Zakładu Gospodarki Komunalnej w Konstancinie- 
-Jeziornie na 2024 r. (uchwała nr 35/IX/5/2024), a także określiła 
wymagania, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający 
się o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w za-
kresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników 
w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu 

W październiku rada upamiętniła Wacława Gąsiorowskiego. W uroczystej sesji 
uczestniczył m.in. jego stryjeczny wnuk Maciej Gąsiorowski, fot. P. Siepsiak

Karolina Komar-Osińska
przewodnicząca Rady Miejskiej 
Konstancina-Jeziorny

Przewodnicząca pełni dyżur, w ramach spotkań 
z mieszkańcami, w poniedziałki  w godz. 8.30–12.00 
w Urzędzie Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna  
(ul. Piaseczyńska 77, pokój nr 69).

Terminarz sesji Rady Miejskiej w 2025 r. 
 28 stycznia  25 lutego  25 marca 
 29 kwietnia  27 maja   24 czerwca 
 23 lipca   10 września  15 października 
 19 listopada  17 grudnia

Obrady rozpoczynają się o godz. 10.00 w sali posiedzeń  
Urzędu Miasta i Gminy (ul. Piaseczyńska 77, 1. piętro). 
Terminy i godziny sesji mogą ulec zmianie.
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nieczystości ciekłych na terenie gminy Konstancin-Jeziorna 
(uchwała nr 36/IX/5/2024).

Planowanie przestrzenne
Ponadto na 5. sesji RM uchwalono miejscowe plany zagospo-
darowania przestrzennego:

  dla działki o nr. ewid. 122/1 z obrębu ewid. 00-17 Obórki 
w gminie Konstancin-Jeziorna (uchwała nr 39/IX/5/2024);

  sołectwa Czarnów – rejon ul. Skowronka (uchwała nr 40/
IX/5/2024) i rejon ul. Wypoczynkowej (uchwała nr 42/
IX/5/2024);

  dla działki o nr. ewid. 177/63 z obrębu 00-04 Czarnów w gminie 
Konstancin-Jeziorna (uchwała nr 41/IX/5/2024).

Radni przyjęli także szczegółowy tryb i harmonogram opraco-
wania projektu „Strategii rozwoju gminy Konstancin-Jeziorna 
2040+” (uchwała 43/IX/5/2024).

Inne sprawy
Radni przyjęli również uchwały w sprawach:

  zlecenia Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej Konstancin- 
-Jeziorna kontroli doraźnej w Samodzielnym Publicznym  
Zespole Zakładów Opieki Zdrowotnej w Konstancinie-Jezior-
nie (uchwała nr 44/IX/5/2024);

  zmiany uchwały nr 26/IX/3/2024 z dn. 25 czerwca 2024 r. 
w sprawie powołania doraźnej Komisji Statutowej RM 
(uchwała nr 45/IX/5/2024) – do jej składu dołączyli radni 
Irena Śliwka oraz Adam Grzegorzewski;

  rozpatrzenia skarg na działania dyrektorów Szkoły Podstawo-
wej nr 4 w Słomczynie (uchwała nr 46/IX/5/2024) oraz Szkoły 
Podstawowej nr 1 w Konstancinie-Jeziornie (uchwała nr 47/
IX/5/2024) – obie zostały uznane za bezzasadne. 

6. sesja

Kolejna sesja została zwołana w trybie nadzwyczajnym.  
24 września na wniosek burmistrza Michała Wiśniewskiego 
Rada Miejska zadecydowała o udzieleniu wsparcia finansowego 
uzdrowiskowej gminie Lądek-Zdrój, która ucierpiała podczas 
powodzi (uchwała nr 48/IX/6/2024). Za przekazaniem dotacji 
celowej w kwocie 200 tys. zł byli wszyscy obecni na posie-
dzeniu radni – 18 osób. W porządku obrad znalazły się także 
projekty uchwał dotyczące zmian uchwały budżetowej gminy 
Konstancin-Jeziorna na 2024 r. (uchwała nr 49/IX/6/2024) oraz 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Konstancin-Jeziorna 
na lata 2024–2030 (uchwała nr 50/IX/6/2024).

7. sesja

7. sesja nowej kadencji odbyła się 22 października. Radni tra-
dycyjnie obradowali w sali posiedzeń Urzędu Miasta i Gminy 
Konstancin-Jeziorna. Posiedzenie rozpoczęła uroczystość upa-
miętniająca Wacława Gąsiorowskiego – wybitnego pisarza, 
publicystę, ostatniego przed drugą wojną światową sołtysa 
gromady Konstancin i honorowego obywatela naszego mia-
sta. Zorganizowano ją z okazji przypadających w tym roku: 
155. rocznicy jego urodzin i 85. rocznicy śmierci. W wydarze-
niu uczestniczyli m.in. członkowie rodziny Wacława Gąsiorow-
skiego, w tym jego stryjeczny wnuk Maciej Gąsiorowski oraz 
poczty sztandarowe szkół i jednostek Ochotniczych Straży 

Pożarnych. Po przerwie radni wrócili do spraw bieżących. Bilans 
kilkugodzinnej pracy to 23 uchwały. 

Finanse gminy
Radni zgodzili się na wprowadzenie zmian, przedłożonych 
przez skarbnika gminy, w tegorocznym budżecie (uchwała  
nr 51/IX/7/2024) oraz Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 
2024–2030 (uchwała nr nr 52/IX/7/2024).

Oświata, edukacja i kultura
Rada Miejska po krótkich dyskusjach przyjęła uchwały 
w poniższych sprawach:

  ustalenia wysokości opłat za pobyt dziecka w Gminnym Żłobku 
nr 1 w Konstancinie-Jeziornie (uchwała nr 53/IX/7/2024);

  nadania statutu placówce wsparcia dziennego prowadzonej 
przez gminę Konstancin-Jeziorna (uchwała nr 54/IX/7/2024); 

  przyjęcia zmian w „Programie Wsparcia Rodzin Wielodzietnych 
w Gminie Konstancin-Jeziorna” (uchwała nr 55/IX/7/2024); 

  nadania statutu Konstancińskiemu Domowi Kultury (uchwała 
nr 56/IX/7/2024);

  przystąpienia do Związku Miast Polskich (uchwała nr 57/
IX/7/2024).

Gospodarka komunalna
Konstancińscy radni dali zielone światło:

  nadaniu skrzyżowaniu o ruchu okrężnym drogi publicznej wo-
jewódzkiej nr 724 (ul. Warszawska) z ul. Piaseczyńską i Bielaw-
ską w Konstancinie-Jeziornie nazwy Armii Krajowej (uchwała 
nr 58/IX/7/2024) – chodziło tu o usunięcie z dotychczasowej 
nazwy, nadanej w 2008 r., słowa rondo; 

  zawarciu kolejnej umowy dzierżawy z dotychczasowymi dzier-
żawcami nieruchomości położonych w Konstancinie-Jeziornie 
– przy ul. Karola Szymanowskiego i ul. Wilanowskiej, stano-
wiących części działek ewid. nr 196/8 i 93/3 z obrębu 03-23 
(uchwała nr 59/IX/7/2024) oraz przy ul. Literatów – stanowią-
cych część działki ewid. nr 108/19 z obrębu 03-12 (uchwała 
nr 60/IX/7/2024) oraz nr 108/15 z obrębu 03-12 (uchwała  
nr 61/IX/7/2024);

  nabyciu do zasobu gminy Konstancin-Jeziorna prawa własno-
ści części nieruchomości gruntowej położonej w Konstanci-
nie-Jeziornie, oznaczonej w ewidencji gruntów i budynków 
jako działki ewid. nr 18/9 i 18/10 z obrębu 01-21 (uchwała  
nr 62/IX/7/2024);

  sprzedaży nieruchomości gruntowej położonej w Konstancinie- 
-Jeziornie przy ul. Wilanowskiej, stanowiącej działkę ewid.  
nr 6/10 o pow. 4,6209 ha (uchwała nr 67/IX/7/2024);

  posadowieniu obiektu upamiętniającego członków spo-
łeczności żydowskiej z terenu gminy Konstancin-Jeziorna 
(uchwała nr 63/IX/7/2024).

Inne sprawy
Pozytywnym wynikiem zakończyły się także głosowania nad 
projektami uchwał w sprawach:

  udzielenia parafii pw. św. Józefa Oblubieńca Najświętszej 
Maryi Panny w Konstancinie-Jeziornie dotacji w wysokości 
306,1 tys. zł na dofinansowanie prac konserwatorskich, restau-
ratorskich lub robót budowlanych (uchwała nr 64/IX/7/2024);
  przyjęcia sprawozdania z realizacji „Gminnego programu 
opieki nad zabytkami dla gminy Konstancin-Jeziorna na lata 
2022–2025”, za okres 2022–2023 (uchwała nr 65/IX/7/2024);
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  uchwalenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzen-
nego dla części działki o nr. ewid. 186/3 z obrębu ewid. 0019 
Opacz w gminie Konstancin-Jeziorna (uchwała nr 66/IX/7/2024). 

Ponadto Rada Miejska podjęła decyzję o wystąpieniu do Sejmu 
Rzeczypospolitej Polskiej – Komisji Ochrony Środowiska, Zasobów 
Naturalnych i Leśnictwa oraz Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi – 
z apelem o powołanie stałej podkomisji do spraw rozwiązywania 
problemów zwiększającej się populacji dzików na terenie kraju 
(uchwała nr 68/IX/7/2024) oraz uznała za bezzasadną skargę na 
brak działań burmistrza gminy Konstancin-Jeziorna w sprawie 
działek 85/5, 85/9 i 85/13 z obrębu 03-28 oraz działki 93/35 z ob-
rębu 0015 (uchwała nr 69/IX/7/2024).

8. sesja

Kolejna w tej kadencji sesja nadzwyczajna została zwołana na 
29 października i w głównej mierze poświęcona była nowej lo-
kalizacji Gminnego Punktu Selektywnego Zbierania Odpadów  
Komunalnych. Finalnie radni przyjęli kierunek działania burmistrza 
gminy Konstancin-Jeziorna w zakresie propozycji wydzierżawienia 
nieruchomości pod GPSZOK od spółki Arche, stanowiącej część 
działki ewid. nr 17 z obrębu 02-01 w gminie Konstancin-Jeziorna 
(uchwała nr 70/IX/8/2024), a także przyjęli uchwały ws. Regulaminu 
utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Konstancin- 
-Jeziorna (uchwała nr 71/IX/8/2024), ustalenia szczegółowego spo-
sobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbioru odpadów 
komunalnych od właścicieli nieruchomości zamieszkałych i za-
gospodarowania tych odpadów w zamian za uiszczoną opłatę 
(uchwała nr 72/IX/8/2024), a także powołania Rady Seniorów Gminy 
Konstancin-Jeziorna (uchwała nr 73/IX/8/2024).

9. sesja

9. sesja została zwołana na wniosek burmistrza Michała Wiśniew-
skiego. Radni obradowali 13 listopada, a posiedzenie poświęcone 
było podatkom lokalnym. Rada zadecydowała o podniesieniu od 
2025 r. średnio o 20 proc. wysokości stawek podatku od nierucho-
mości (uchwała nr 74/IX/9/2024) oraz o 50 proc. stawek podatku 
od środków transportowych (uchwała nr 75/IX/9/2024).

10. sesja

Jubileuszowa 10. sesja Rady Miejskiej odbyła się 21 listopada. Na 
tym posiedzeniu radni przyjęli łącznie 18 uchwał. Oto efekty ich 
pracy.

Finanse gminy
Radni głosowali nad projektami uchwał w sprawach zmian uchwały 
budżetowej gminy Konstancin-Jeziorna na rok 2024 (uchwała  
nr 76/IX/10/2024) oraz Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Konstancin-Jeziorna na lata 2024–2030 (uchwała nr 77/IX/10/2024).

Gospodarka nieruchomościami
Rada Miejska powiedziała „tak” dla:

  sprzedaży nieruchomości położonej w Konstancinie-Jeziornie 
przy ul. Kołobrzeskiej 54C, stanowiącej działkę ewidencyjną  
nr 49 z obrębu 01-28 (uchwała nr 78/IX/10/2024);
  zawarcia kolejnych umów dzierżawy z dotychczasowymi dzier-
żawcami nieruchomości położonych w Konstancinie-Jeziornie 
– przy ul. Jagiellońskiej, stanowiącej część działki ewidencyjnej 

nr 58 z obrębu 03-23 (uchwała nr 79/IX/10/2024); przy ul. Igna-
cego Paderewskiego, stanowiącej część działki ewid. nr 150/1 
z obrębu 03-23 (uchwała nr 80/IX/10/2024), oraz przy ul. Lite-
ratów, stanowiącej część działki ewid. nr 108/15 z obrębu 03-12 
(uchwała nr 81/IX/10/2024);
  zmian w „Wieloletnim programie gospodarowania mieszkanio-
wym zasobem gminy Konstancin-Jeziorna na lata 2021–2025” 
(uchwała nr 82/IX/10/2024) – w dokumencie zaktualizowano 
m.in. dane dotyczące liczby wykwaterowanych i przeznaczonych 
do sprzedaży budynków oraz wykaz niezbędnych prac remon-
towych planowanych do realizacji w poszczególnych latach;
  nowych zasad sprzedaży komunalnych lokali mieszkalnych w bu-
dynkach wielomieszkaniowych (uchwała nr 83/IX/10/2024) – 
m.in. zmniejszono z 90 proc. do 30 proc. wysokość bonifikaty 
od ceny ustalonej przez rzeczoznawcę majątkowego; 
  zmian zasad i kryteriów wynajmowania lokali wchodzących 
w skład mieszkaniowego zasobu gminy Konstancin-Jeziorna 
(uchwała nr 84/IX/10/2024) – do uchwały został wprowadzony 
zapis, który pozwoli na większą kontrolę nad udokumentowa-
niem, że wnioskodawca należy do wspólnoty samorządowej 
gminy Konstancin-Jeziorna.

Inne sprawy
Ponadto radni przyjęli uchwały w poniższych sprawach:

  przyjęcie Programu współpracy gminy Konstancin-Jeziorna z or-
ganizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa 
w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności 
pożytku publicznego i o wolontariacie na rok 2025 (uchwała  
nr 85/IX/10/2024);
  przystąpienie do sporządzenia miejscowego planu zagospodaro-
wania przestrzennego dla działek o nr. ewid. 54, 55, 56 z obrębu 
03-16 w Konstancinie-Jeziornie (uchwała nr 86/IX/10/2024);
  obniżenie – z kwoty 86,34 zł za 1 dt do kwoty 75 zł za 1 dt – 
średniej ceny skupu żyta przyjmowanej do obliczenia podatku 
rolnego na 2025 r. (uchwała nr 87/IX/10/2024);
  rozpatrzenie skargi na działania burmistrza gminy Konstancin-
-Jeziorna, uznano ją za bezzasadną (uchwała nr 91/IX/10/2024).

Rada Miejska
Ponadto radni wprowadzili zmiany w Statucie Gminy Konstancin-
-Jeziorna (uchwała nr 88/IX/10/2024) – rozszerzono kompetencje 
Komisji Budżetu, Rozwoju Przedsiębiorczości, Inwestycji i Spraw 
Majątkowych o sprawy związane z przedsiębiorcami, a Komisji 
Bezpieczeństwa, Oświaty, Kultury i Sportu – o promocję gminy. 
Radni zgodzili się też na zmiany w składach stałych Komisji Rady 
Miejskiej. I tak z pracy w Komisji Bezpieczeństwa, Oświaty, Kultury 
i Sportu oraz Komisji Uzdrowiskowej, Zdrowia i Opieki Społecznej 
zrezygnował radny Krzysztof Podsiadło (uchwała nr 89/IX/10/2024), 
a w jego miejsce powołano Karolinę Komar-Osińską, przewodni-
czącą RM (uchwała nr 90/IX/10/2024).  

Protokoły sesji oraz uchwały Rady Miejskiej dostępne są na:  
bip.konstancinjeziorna.pl w zakładce: Rada Miejska/Uchwały.

Sesje i posiedzenia komisji RM można oglądać  
na platformie eSesja (esesja.tv). 

Aby wejść na powyższą stronę, wystarczy  
zeskanować kod QR.
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Zmian w ratuszu ciąg dalszy
Urząd Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna się zmienia. Część dotychczasowych komórek 
organizacyjnych magistratu została połączona, a inne zmieniły nazwy. Gmina ma także nowego 
skarbnika i sekretarza. Stanowiska te objęły odpowiednio Edyta Tchorzewska oraz Honorata Tarnowska.

Burmistrz Michał Wiśniewski sukcesyw-
nie wprowadza zmiany w funkcjonowaniu 
konstancińskiego magistratu. Od lipca 
obowiązują nowe godziny pracy urzędu 
i obsługi interesantów. Utworzono też 
Wydział Rozwoju, Polityki Gospodarczej 
i Komunikacji Społecznej. Kolejne zmiany 
zostały wprowadzone 1 października.

Zmiany organizacyjne
Nowy schemat organizacyjny ratusza 
obejmuje 27 komórek. I tak część wydzia-
łów została połączona, niektóre zmieniły 
nazwy, a jeszcze inne przekształcono 
w referaty lub wieloosobowe stanowiska. 
Wprowadzono też nowe zakresy działa-
nia poszczególnych komórek. Największa 
zmiana dotyczy dwóch dotychczasowych 
wydziałów – dróg gminnych oraz inwesty-
cji, z których powstał jeden – Wydział In-
westycji i Drogownictwa. Utworzono też 
m.in. Wydział Spraw Społecznych (dawny 
Wydział Oświaty, Kultury i Zdrowia), Wy-
dział Kancelaryjno-Informatyczny (dawne 
Kancelaria i Biuro Informatyzacji). Po-
wstały też wieloosobowe stanowiska, m.in. 
do spraw transformacji energetycznej czy 
obsługi sekretariatu. Zmiany w organiza-
cji konstancińskiego ratusza pociągnęły 
za sobą drobne roszady personalne – kilka 
osób zostało przeniesionych na inne sta-
nowiska. Wszystkie wprowadzone zmiany 
mają na celu usprawnienie funkcjonowa-
nia urzędu, zwiększenie efektywności i po-
prawę koordynacji między poszczególnymi 
komórkami organizacyjnymi. 

Nowa skarbnik
Także od 1 października gmina Konstancin- 
-Jeziorna ma nową skarbnik. Stanowi-
sko to objęła Edyta Tchorzewska, która 
do tej pory pracowała w Urzędzie Mia-

sta w Mińsku Mazowieckim jako zastęp-
czyni skarbnika. W latach 2001–2018 
nowa szefowa gminnej kasy zajmowała 
się finansami w administracji państwowej 
oraz zdobywała doświadczenie, współ-
pracując z biegłym rewidentem. Edyta 
Tchorzewska ma bogate doświadczenie 
zawodowe i doskonałe przygotowanie 
merytoryczne. Jest absolwentką Wy-
działu Zarządzania Uniwersytetu War-
szawskiego (specjalność rachunkowość 
i finanse). W 2006 r. zdała z wynikiem 
pozytywnym egzamin na audytora we-
wnętrznego, uzyskując zaświadczenie 
Ministra Finansów. Posiada także certy-
fikat księgowy uprawniający do usługo-
wego prowadzenia ksiąg rachunkowych. 
W 2019 r. ukończyła studia podyplomowe 
w Szkole Głównej Handlowej – Akademię 
Finansów Samorządu Terytorialnego. 
Nowa skarbnik ma na swoim koncie także 
liczne szkolenia, m.in. z zakresu rachun-
kowości, finansów i sprawozdawczości 
budżetowej. Edycie Tchorzewskiej pod-
legają wydziały – finansowy, podatków  
i egzekucji oraz samodzielne stanowisko 
ds. kontroli wewnętrznej.

Nowa sekretarz
Z kolei 2 grudnia nową sekretarz gminy 
została Honorata Tarnowska, która w re-
krutacji na to stanowisko pokonała 3 in-
nych kandydatów. Honorata Tarnowska to 
doświadczona specjalistka w dziedzinie 
administracji publicznej. Jest absolwentką 
administracji na Uniwersytecie Warszaw-
skim. Ukończyła także studia podyplo-
mowe w Szkole Głównej Gospodarstwa 
Wiejskiego w Warszawie na kierunku 
administracja i finanse publiczne. Nowa 
sekretarz ma wieloletnie doświadczenie 
zawodowe i związana jest z samorządem 

Skarbnik Edyta Tchorzewska (z prawej)  
i sekretarz Honorata Tarnowska,  

fot. A. Błażewicz-Orczykowska

terytorialnym. W latach 2003–2022 była 
zatrudniona w Starostwie Powiatowym 
w Otwocku, ostatnio na stanowisku kie-
rowniczki Biura Rady Powiatu (2015–2022). 
Honorata Tarnowska przed przyjściem do 
Konstancina-Jeziorny była sekretarzem 
gminy Kołbiel. W konstancińskim magi-
stracie sprawuje nadzór nad wydziałami 
– administracyjno-gospodarczym; kance-
laryjno-informatycznym, a także Biurem 
Rady Miejskiej i samodzielnym stanowi-
skiem ds. BHP.

Przez internet
To jednak nie koniec zmian i nowości 
w ratuszu. Wkrótce zostanie uruchomiony 
internetowy system rezerwacji wizyt 
w urzędzie oraz system kolejkowy, który 
usprawni pracę w Biurze Obsługi Miesz-
kańców, a przy tym podniesie jakość i efek-
tywność usług świadczonych przez urząd. 
Testy systemu już są prowadzone.  

Grudniowe zmiany w Urzędzie Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna
Zmiany w pracy konstancińskiego magistratu w okresie okołoświątecznym. 19 grudnia sprawy urzędowe załatwimy tylko  
do godz. 12.45. Z kolei 27 grudnia Urząd Miasta i Gminy będzie nieczynny. 
Zgodnie z zarządzeniami burmistrza Michała Wiśniewskiego nadchodzą zmiany w pracy Urzędu Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna 
w okresie okołoświątecznym. I tak 19 grudnia skrócone zostaną godziny przyjmowania interesantów w Biurze Obsługi Mieszkańców. Tego 
dnia sprawy urzędowe będzie można załatwić w godz. 8.00–12.45. Z kolei 27 grudnia będzie dla pracowników konstancińskiego magistratu 
dniem wolnym. Tradycyjnie dyżur będzie pełnił, w godz. 8.00–13.45, pracownik Urzędu Stanu Cywilnego odpowiedzialny za rejestrację 
i sporządzanie aktów zgonu. 27 grudnia bez zmian pracuje Straż Miejska. Za utrudnienia przepraszamy.
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Cztery miliony na przebudowę stacji uzdatniania wody
Gmina Konstancin-Jeziorna pozyskała 4 mln zł na przebudowę i rozbudowę stacji 
uzdatniania wody Nowe Wierzbno. Dotacja pochodzi z budżetu województwa 
mazowieckiego. Całkowity koszt planowanej inwestycji wyniesie 6,8 mln zł.
Dotacja na realizację zadania w ra-
mach „Instrumentu wsparcia za-
dań ważnych da równomiernego 
rozwoju województwa mazowiec-
kiego” pierwotnie została przy-
znana na budowę nowego budynku 
administracyjno-biurowego Za-
kładu Gospodarki Komunalnej. 
Jednak w związku z zakończeniem 
inwestycji konstanciński samorząd 
zwrócił się o przesunięcie środków 
i przeznaczenie ich na przebudowę 
oraz rozbudowę stacji uzdatniania 
wody Nowe Wierzbno przy ul. Gra-
nicznej w Konstancinie-Jeziornie. 
Pod koniec października Sejmik Województwa Mazowieckiego przychylił się do wniosku 
i przyznał na ten cel 4 mln zł. Planowane prace obejmują wyburzenie starego budynku 
stacji oraz budowę nowego obiektu o powierzchni ok. 200–250 mkw. Nowa stacja zostanie 
wyposażona w nowoczesną technologię uzdatniania wody o wydajności 150 m sześc./h, 
pomieszczenia do dezynfekcji, halę filtrów i pomp oraz sterownię. W ramach zadania prze-
widziano również budowę zbiornika na wodę czystą o pojemności 500 m sześc. oraz zago-
spodarowanie terenu wokół nowej stacji. Obecnie trwają prace nad dokumentacją 
projektowo-kosztorysową, która ma być gotowa wraz z wszystkimi wymaganymi pozwole-
niami do końca grudnia 2024 r. Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem, przetarg na wyko-
nawcę inwestycji zostanie ogłoszony w pierwszym kwartale 2025 r. Nowa stacja uzdatniania 
wody ma powstać do końca 2026 r. Koszt całkowity inwestycji wyniesie 6,8 mln zł, z czego 
4 mln zł pochodzi z dotacji z budżetu województwa, a 2,8 mln zł stanowi wkład własny gminy 
Konstancin-Jeziorna.

Nowe drzewa zazielenią się na wiosnę
Klony zwyczajne, graby pospolite i lipy europejskie to tylko niektóre gatunki drzew, 
jakie wzbogacą miejską i wiejską przestrzeń publiczną. Trwają coroczne jesienne 
nasadzenia, na co konstanciński samorząd przeznaczył w tym roku blisko 135 tys. zł.
Na przełomie listopada i grudnia w gminie Konstancin-Jeziorna rozpoczęły się jesienne nasa-
dzenia zastępcze drzew. Zadanie, na zlecenie Wydziału Ochrony Środowiska i Rolnictwa Urzędu 
Miasta i Gminy, realizuje firma Markflor z Krakowa. W miejskiej i wiejskiej przestrzeni publicznej 
posadzonych zostanie łącznie 101 drzew – 80 sztuk dużych, wieloletnich gatunków – w tym: 
klony zwyczajne, graby pospolite, lipy europejskie, śliwy wiśniowe i czeremchy zwyczajne oraz 
20 sztuk trzyletnich sosen zwyczajnych. Do 16 grudnia nowe rośliny pojawią się w 24 lokalizacjach, 
w tym m.in. w Parku Zdrojowym, na osiedlach Mirków i Grapa, w sołectwie Gassy oraz wzdłuż 
ulic: Wacława Gąsiorowskiego, Królewskiej, Bielawskiej i Józefa Hlebowicza. Nasadzenia są objęte 
dwuletnią gwarancją, co zapewni odpowiednią pielęgnację i rozwój nowych drzew.

Cieplej, taniej i ładniej
Budynek komunalny przy ul. Brzozo-
wej 2A przeszedł kompleksową 
modernizację. 
Zakres prac był szeroki i obejmował m.in. 
wymianę dachu, ocieplenie ścian ze-
wnętrznych i stropodachu, remont wej-
ścia, a także wykonanie nowego chodnika 
i opaski z kostki betonowej wokół bu-
dynku. Zmodernizowany blok zyskał 
również nową, estetyczną elewację. Re-
alizacja tej inwestycji nie tylko poprawi 
komfort życia mieszkańców, ale także 
przyniesie wymierne korzyści, takie jak 
obniżenie kosztów ogrzewania oraz za-
bezpieczenie ścian przed przemarzaniem 
i zawilgoceniem. Całkowity koszt prac 
wyniósł ponad 0,5 mln zł. W przyszłym 
roku ZGK planuje kontynuację termomo-
dernizacji kolejnych budynków, m.in. 
przy ul. Brzozowej i Mirkowskiej.

Nowe mieszkania komunalne
Zasób gminnych lokali komunalnych powiększył się o dwa nowe 
mieszkania na osiedlu Mirków. 
Zakończyła się przebudowa gminnego lokalu użytkowego w budynku 
przy ul. Mirkowskiej 39A w Konstancinie-Jeziornie. Pomieszczenie na 
parterze zostało zaadaptowane na mieszkania komunalne – dwu-
pokojowe z aneksem kuchennym o pow. 40 mkw. oraz jednopokojowe 
z kuchnią o pow. 29 mkw. Zakres prac, realizowanych przez Przed-
siębiorstwo Budowlane Aspo Piotr Pomorski, obejmował m.in.: wy-
konanie ścian działowych, sanitariatów oraz przebudowę instalacji 
– elektrycznej, wodnej i hydraulicznej. Roboty budowlane 22 listo-
pada zostały odebrane od wykonawcy. Koszt inwestycji wyniósł 
blisko 200 tys. zł.

Powstają kolejne metry sieci 
Powstają kolejne odcinki sieci wodno-kanalizacyjnej. 
Obecnie trwa piąty etap inwestycji w Czarnowie.
Kolejne gospodarstwa domowe w Czarnowie zyskają dostęp do 
bieżącej wody i sieci sanitarnej. W październiku rozpoczął się 
piąty etap inwestycji obejmujący m.in. ul. Magiczną oraz część 
ul. Juliana Czarnowskiego. Projekt zakłada także budowę sieci 
wodno-kanalizacyjnej na działkach nr 11/28 oraz leśnych nr 249 
i 250 (obręb Chojnów, gmina Piaseczno). Po zakończeniu robót 
budowlanych odtworzone zostaną także nawierzchnie dróg. In-
westycję o wartości blisko 1,6 mln zł realizuje firma IBF Sławomir 
Dymowski, wyłoniona w przetargu. Całość ma być gotowa do 
września 2025 r.
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Informacje zawsze  
w zasięgu ręki 
Chcesz na bieżąco otrzymywać 
gminne informacje i komunikaty? 
System Powiadamiania SMS to 
wygodne i bezpłatne rozwiązanie  
dla wszystkich mieszkańców. 
Dzięki Systemowi Powiadamiania SMS na 
twój telefon trafią najważniejsze wiado-
mości dotyczące m.in. ostrzeżeń meteo-
rologicznych, wydarzeń kulturalnych  
i sportowych, a także ważne komunikaty 
urzędowe. System jest dostępny dla każ-
dego, kto ma aktywny numer w polskiej 
sieci komórkowej. Aby otrzymywać po-
wiadomienia SMS, wystarczy wypełnić 
formularz zgłoszeniowy. Można to zrobić: 
online na stronie: konstancinjeziorna.pl, 
lub osobiście – wypełnij formularz do-
stępny w Urzędzie Miasta i Gminy Kon-
stancin-Jeziorna i złóż go w kancelarii  
w godzinach pracy magistratu. Po zapi-
saniu się użytkownik otrzymuje wyłącz-
nie informacje z wybranych kategorii 
– takich, które są dla niego najbardziej 
interesujące. System zarządzany jest 
przez Wydział Promocji i Współpracy 
Zagranicznej Urzędu Miasta i Gminy, co 
gwarantuje rzetelność i aktualność prze-
syłanych informacji.

Zastępczyni burmistrza prezeską „Krainy Jeziorki”
Stowarzyszenie Gmin i Powiatów Zlewni Rzeki Jeziorki ma nowy zarząd. Jego prezeską 
na pięcioletnią kadencję została Katarzyna Tusińska, zastępczyni burmistrza gminy 
Konstancin-Jeziorna.  
Stowarzyszenie Gmin i Powiatów Zlewni Rzeki Jeziorki powstało w 2001 r. Obecnie należą do 
niego powiaty: grójecki, piaseczyński i żyrardowski, oraz gminy: Piaseczno, Konstancin- 
-Jeziorna, Góra Kalwaria, Prażmów, Chynów, Grójec, Mszczonów, Pniewy i Tarczyn. 
Przedstawiciele wymienionych samorządów spotkali się 24 października, aby podsumować 
2023 r. i wybrać nowy zarząd. Nową prezeską na pięcioletnią kadencję została Katarzyna 
Tusińska, zastępczyni burmistrza gminy Konstancin-Jeziorna, która zastąpiła Ryszarda 
Machałka, pełniącego tę funkcję od 14 lat. Na wiceprezesa stowarzyszenia wybrano Krzysztofa 
Wiśniewskiego, radnego gminy Prażmów, a na skarbnika Romana Guźniczaka, zastępcę 
burmistrza Tarczyna. W skład nowego zarządu weszli jeszcze: Piotr Chmielewski – zastępca 
burmistrza Góry Kalwarii, Robert Widz – zastępca burmistrza miasta i gminy Piaseczno, 
Ireneusz Szymczak – wójt gminy Pniewy, oraz Tadeusz Zakrzewski – wójt gminy Chynów. 
Z kolei w komisji rewizyjnej znaleźli się: Dariusz Gwiazda – burmistrz gminy i miasta Grójec, 
Izabela Górzyńska – radna miasta i gminy Piaseczno, oraz Michał Kmiecik – wójt gminy 
Prażmów. Również tego dnia członkowie stowarzyszenia udzielili ustępującemu zarządowi 
absolutorium za 2023 r. Kolejne walne zgromadzenie planowane jest w styczniu 2025 r.

Konstancin-Jeziorna członkiem Związku Miast Polskich
Gmina Konstancin-Jeziorna dołączyła do Związku Miast Polskich. To ważny krok, który daje 
nowe możliwości współpracy z innymi samorządami.
Związek Miast Polskich to najstarsza i największa organizacja w Polsce, która od lat wspiera ideę 
samorządu terytorialnego oraz dąży do gospodarczego i społeczno-kulturalnego rozwoju polskich 
miast. Obecnie zrzesza 373 samorządy miejskie. Zielone światło, by wstąpić do Związku Miast Polskich, dała Rada Miejska Konstancin-Jeziorna 
na październikowej sesji. 15 listopada zarząd stowarzyszenia podjął w tej sprawie stosowną uchwałę i jednogłośnie przyjął gminę Konstancin- 
-Jeziorna w poczet nowych członków, podobnie jak: Augustów, Brzesko, Morawicę i Radzyń Podlaski. Nasz samorząd w Związku Miast Polskich 
będzie reprezentował burmistrz Michał Wiśniewski. – To kolejny ważny krok w rozwoju naszej gminy – podkreśla włodarz. – Dzięki temu będziemy 
mogli skuteczniej działać na rzecz naszych mieszkańców. Dostęp do wiedzy, wsparcia ekspertów oraz możliwość nawiązywania partnerstw 
z innymi miastami pozwolą nam realizować ambitne projekty. 
Przystąpienie do Związku Miast Polskich otwiera przed naszą gminą nowe możliwości współpracy i rozwoju. Daje też szereg korzyści, w tym m.in.: 
wpływ na tworzenie prawa, wsparcie eksperckie i merytoryczne oraz promocyjne i informacyjne.

Konstancin-Jeziorna stroi się na święta
Konstancin-Jeziorna znów rozbłyśnie tysiącami światełek. Trwa montaż świątecznej iluminacji. 
Pierwsze dekoracje pojawiły się już na głównych ulicach miasta, w Parku Zdrojowym oraz tradycyjnie 
na budynku ratusza. Wszystko ma być gotowe do 20 grudnia. 

W tym roku przestrzeń publiczną ozdobi około 300 świetlnych dekoracji, część pochodzi z zasobów 
gminy, a część została wypożyczona. Montaż iluminacji już się rozpoczął i potrwa do 20 grudnia. Podobnie 
jak w poprzednich latach przy głównych ulicach miasta – Warszawskiej, Wilanowskiej, Piaseczyńskiej 
i Bielawskiej – pojawią się ledowe gwiazdy. Tegoroczną nowością będą zimowe ornamenty, które rozświetlą 
ronda. Z kolei na latarniach wzdłuż ul. Józefa Piłsudskiego zawisną świecące gałązki. Świąteczne akcenty 
już pojawiły się w Parku Zdrojowym oraz na budynku Urzędu Miasta i Gminy. Fasadę magistratu zdobią 
ledowe kurtyny, a na frontowej elewacji wyświetlana jest specjalna grafika z życzeniami świąteczno- 
-noworocznymi, zaś w styczniu, przed 33. finałem Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy, zastąpi je 
gigantyczne czerwone serce – logo akcji. Światełkami została też przyozdobiona choinka przed siedzibą 
Straży Miejskiej przy ul. Warszawskiej. A to wszystko będziemy mogli podziwiać do końca stycznia.
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Komunikacja w nowej odsłonie
Ostatnie tygodnie przyniosły sporo zmian w organizacji komunikacji publicznej w gminie Konstancin- 
-Jeziorna. Z mapy połączeń zniknęły linie 200, L21, L28 i L42. Z kolei autobusy linii L14, L15 i L16 jeżdżą  
po nowych trasach i według nowych rozkładów.

Zmiany w układzie komunikacyjnym 
Warszawskiego Transportu Publicznego 
spowodowało uruchomienie trasy tram-
wajowej do Wilanowa. Nie bez znaczenia 
była tu również trwająca przebudowa drogi 
wojewódzkiej nr 721.

Likwidacja i zmiana tras
Najistotniejszą zmianą wprowadzoną przez 
Zarząd Transportu Miejskiego w Warsza-
wie, który odpowiada za organizację, 
zarządzanie i nadzór nad komunikacją 
zbiorową w aglomeracji warszawskiej, 
jest likwidacja linii 200. Połączenie z Wi-
lanowem nadal obsługuje linia 251, któ-
rej wybrane kursy zostały wydłużone do 
przystanku Pańska. Pozostałe to: skiero-
wanie linii 139 do stacji metra Kabaty na 
warszawskim Ursynowie; zastąpienie linii 
264 przez linię 239, kursującą zmodyfiko-
waną trasą, oraz drobne korekty tras linii 
724 i 742, by przyspieszyć dojazd do me-
tra Kabaty. Niestety wszystkie te zmiany 
spowodowały pewne niedogodności dla 
mieszkańców, za co Michał Wiśniewski, 
burmistrz Konstancina-Jeziorny, prze-
prasza. Obecna sytuacja skłoniła władze 
gminy do poszukiwania rozwiązań, które 
pozwoliłyby poprawić warunki oraz kom-
fort podróżowania do i z Warszawy. Jednym 
z analizowanych pomysłów jest wprowa-
dzenie autobusów przegubowych na trasę 
linii 251, na wybrane kursy.

Autobus przegubowy
Przypomnijmy: według pierwotnych pla-
nów ZTM linia 251 miała zostać przekie-
rowana na Kabaty. Dzięki zaangażowaniu 
konstancińskiego samorządu oraz miesz-
kańców udało się obronić dotychczasową 
trasę. Co więcej, została ona wydłużona 
i zwiększono częstotliwość kursów. Zmiany 
te spowodowały jednak przepełnienie au-
tobusów, szczególnie w godzinach szczytu, 
gdyż linię 251 obsługują pojazdy standar-
dowe o długości 12 metrów. Jest jednak 
szansa, że to się wkrótce zmieni. 5 grud-
nia odbył się próbny przejazd techniczny 
18-metrowym autobusem. Sprawdzono 
m.in. możliwość zawracania na pętlach 
Pańska i os. Grapa oraz na rondzie u zbiegu 
ul. Długiej i ul. Dworskiej. Wyniki testów 

są obiecujące. Decyzja o skierowaniu po-
jazdów przegubowych na linię 251 zależy 
jednak od rozwiązania kilku kwestii tech-
nicznych, co ma nastąpić w najbliższym 
czasie.

Trzy linie lokalne
Największa rewolucja zaszła na początku 
grudnia i dotyczyła komunikacji lokalnej. 
W gminie Konstancin-Jeziorna za obsługę 
linii L odpowiada konsorcjum firm, którego 
liderem jest Przedsiębiorstwo Komunikacji 
Samochodowej w Grodzisku Mazowieckim. 
Od 1 grudnia komunikacja lokalna oparta 
jest na trzech liniach: L14, L15 i L16. Jedno-
cześnie z siatki połączeń zniknęły linie L21, 
L28 i L42. I tak trasa L14 łączy Kępę Okrzew-
ską i Kępę Oborską z Konstancinem- 
-Jeziorną, a następnie prowadzi przez 
Kawęczynek, Słomczyn, Podłęcze i Górę 
Kalwarię aż do Czerska. Na wybranych kur-
sach autobusy tej linii zatrzymują się przy 
Centrum Kompleksowej Rehabilitacji. Nowa 
trasa zastąpiła zlikwidowaną linię L21. Au-
tobusy linii L16 natomiast dojeżdżają tylko 
do Bielawy. Wzrosła za to rola linii L15, któ-
rej trasa w znacznej części pokrywa się z tą 
wcześniej obsługiwaną przez L14. Została 
wyznaczona z Gassów i Ciszycy przez osie-
dle Mirków, centrum Konstancina-Jeziorny 
i dalej przez Obory, Słomczyn i Kawęczynek 
do Baniochy – po starych trasach L28 i L42. 

Uwagi mieszkańców
Tutaj też nie obyło się bez przejściowych 
trudności – przez kilka dni autobusy linii 
L14 kursowały ze zmniejszoną częstotli-
wością. Było to spowodowane brakami 

Pojazdy przegubowe, na wybranych kursach, mają rozładować obłożenie  
autobusów linii 251 w godzinach szczytu, fot. A. Błażewicz-Orczykowska

w obsadzie kierowców autobusów WTP. 
Podobne sytuacje miały miejsce w ościen-
nych gminach: Góra Kalwaria, Lesznowola 
i Piaseczno. Do Urzędu Miasta i Gminy na-
pływają również sygnały dotyczące m.in. 
potrzeby lepszej koordynacji linii miejskich 
z liniami L. – Każda opinia mieszkańców 
jest dla nas niezwykle cenna – podkreśla 
burmistrz Michał Wiśniewski. – Gmina prze-
kazała już swoje postulaty do ZTM wraz 
z propozycjami zmian w siatce połączeń. 
Przed nami jeszcze rozmowy – również 
z sąsiednimi gminami, które muszą zgodzić 
się na proponowane rozwiązania.
Kluczowym elementem usprawnienia funk-
cjonowania komunikacji lokalnej jest bu-
dowa zajezdni na tzw. żeberku. Realizacja 
tej inwestycji umożliwi skrócenie obecnych, 
zbyt długich tras i poprawę synchronizacji 
przesiadek między „czerwonymi” autobu-
sami a liniami L. – Po uchwaleniu budżetu 
gminy na 2025 r., zaplanowane w nim środki 
pozwolą na rozpoczęcie realizacji tego pro-
jektu – zaznacza burmistrz.
Zachęcamy mieszkańców do przesyła-
nia swoich uwag dotyczących komunika-
cji zbiorowej na adres: ztm@ztm.waw.pl, 
z kopią na: drogi@konstancinjeziorna.pl. 

Bezpłatne przejazdy
Przypominamy, że niezmiennie w autobu-
sach wszystkich trzech inii L honorowana 
jest Konstancińska Karta Mieszkańca, która 
upoważnia jej posiadacza do bezpłatnych 
przejazdów na całej trasie. Szczegółowe 
rozkłady dla poszczególnych linii dostępne 
są na stronie: wtp.waw.pl, zakładka: Roz-
kłady jazdy.  
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 Nowe trasy linii lokalnych L14, L15 i L16

Numer  
linii Trasa Częstotliwość 

kursowania

L14

Kępa Okrzewska-Cmentarz: Okrzeszyn – Bielawa: Okrzewska (powrót: Okrzewska – Obórki – 
Kępa Oborska – Okrzeszyn), Wspólna, Powsińska, Lipowa, Bielawska – Konstancin-Jeziorna: 
Mirkowska, al. Wojska Polskiego, Józefa Piłsudskiego – Parcela-Obory: Warecka – Borowina: 
Warecka, Zaleśna – Kawęczynek: Topolowa, Prosta, Sarenki – Słomczyn: Jabłoniowa, 
Wilanowska – Parcela-Obory: Wilanowska, Łyczyńska – Słomczyn: Wiślana – Cieciszew – 
Kawęczyn – Dębówka – Podłęcze – Wólka Dworska – Wólka Załęska: Wilanowska – Moczydłów: 
Wilanowska – Góra Kalwaria: Stefana Wyszyńskiego, Pijarska, Józefa Piłsudskiego, Sajny,  
3 Maja, Dominikańska (powrót: Dominikańska, Józefa Piłsudskiego, Sajny, 3 Maja, Dominikańska, 
Pijarska), Wojska Polskiego, Czerska – Czersk: Warszawska – Czersk-Zamek (powrót: 
Warszawska, pl. Tysiąclecia, Warszawska).

Autobusy kursują 
według nowego 
rozkładu jazdy,  

co 60 minut w dni 
powszednie  

(13–18 kursów 
dziennie  

– w zależności  
od trasy) i co 2 go-
dziny w weekendy 
i święta (8 kursów 

dziennie).

Wybrane kursy w dni powszednie realizowane są na trasie skróconej: Kępa Okrzewska- 
-Cmentarz – … – Słomczyn: Jabłoniowa, Wilanowska – Słomczyn-Szkoła 02 – Wilanowska – 
Parcela-Obory: Wilanowska, Łyczyńska – Słomczyn: Wiślana, Jabłoniowa – Kawęczynek: Sarenki 
– … – Kępa Okrzewska-Cmentarz.

W wybranych kursach w dni powszednie dodatkowo wykonywane są podjazdy do przystanku 
Centrum Kompleksowej Rehabilitacji: Kępa Okrzewska-Cmentarz – … – Konstancin-Jeziorna: 
Józefa Piłsudskiego, Wacława Gąsiorowskiego, Od Lasu, Potulickich, Warecka – Parcela-Obory: 
Warecka – … – Słomczyn-Szkoła/Czersk-Zamek – … – Parcela-Obory: Warecka – Konstancin- 
-Jeziorna: Warecka, Wacława Gąsiorowskiego, Od Lasu, Potulickich, Warecka, Józefa 
Piłsudskiego – … – Kępa Okrzewska-Cmentarz.

W soboty, niedziele oraz święta linia kursuje w całości na trasie skróconej: Kępa Okrzewska- 
-Cmentarz – … – Parcela-Obory: Warecka – Borowina: Warecka – Zaleśna – Borowina I 02 
(powrót: Borowina I 01 – Warecka – Parcela-Obory: Warecka – … – Kępa Okrzewska-Cmentarz).

L15

Gassy-Pętla – Czernidła – Łęg – Habdzin – Opacz – Ciszyca – Ciszyca-Pętla – Opacz – Habdzin – 
Konstancin-Jeziorna: al. Wojska Polskiego, Mirkowska, Warszawska, Wilanowska – Parcela- 
-Obory: Od Lasu – Obory: Od Lasu, Literatów, Krzysztofa Kamila Baczyńskiego – Parcela-
Obory: Podlaska – Cieciszew – Słomczyn: Wiślana – Parcela-Obory: Łyczyńska, Wilanowska 
– Słomczyn: Wilanowska, Jabłoniowa – Kawęczynek: Sarenki, Prosta, Topolowa – Borowina: 
Zaleśna – Kawęczynek: Warecka – Szymanów: Warecka – Łubna – Baniocha: Puławska – Tomice: 
Puławska – Kąty: Puławska – Moczydłów: Puławska – Góra Kalwaria: Puławska, Pijarska, Józefa 
Piłsudskiego – Rynek 01 (przystanek dla wysiadających) – Józefa Piłsudskiego, Sajny, 3 Maja, 
Rynek 02 (przystanek dla wsiadających) (powrót: Rynek 02 – przystanek dla wsiadających) –  
3 Maja, Dominikańska, Pijarska ...).

Autobusy kursują 
według nowego 
rozkładu jazdy,  

co 60 minut w dni 
powszednie  

(18 kursów dzien-
nie) i co 2 godziny 

w weekendy 
i święta (9 kursów  

dziennie).

Wybrane kursy w dni powszednie realizowane są na trasie skróconej: Gassy-Pętla – … – 
Baniocha: Puławska – Baniocha-Centrum 02 (przystanek dla wysiadających) – Puławska, 
zawrotka na wysokości ul. Sportowej, Puławska – Baniocha-Centrum 01 (przystanek dla 
wsiadających), Puławska – … – Gassy-Pętla.

W soboty, niedziele oraz święta linia kursuje w całości na trasie skróconej: Gassy-Pętla – … 
– Borowina: Zaleśna, Warecka – Borowina I 01 (powrót: Borowina I 02 – Zaleśna – … – Gassy-
Pętla).

L16  
(trasa tym-
czasowa, 

 w związku  
z prze-

budową 
DW721)

W kierunku krańca Czarnów: Bielawa-Pętla: Wspólna, Powsińska, Lipowa, Bielawska – 
Konstancin-Jeziorna: Mirkowska, Warszawska, Józefa Piłsudskiego, Bolesława Prusa, Rycerska, 
Józefa Sułkowskiego, Chylicka, Kołobrzeska, Bartosza Głowackiego, Śniadeckich, Kazimierza 
Pułaskiego, Kołobrzeska, Chylicka, Józefa Sułkowskiego, Rycerska, Bolesława Prusa, Chylicka, 
Gościniec – Czarnów: Gościniec – Czarnów.

Autobusy kursują 
według nowego 
rozkładu jazdy,  
co 1,5 godziny 

w dni powszednie 
(11 kursów dzien-
nie) i co 2 godziny 

w weekendy 
i święta (5 kursów 

dziennie).

W kierunku krańca Bielawa-Pętla: Czarnów: Gościniec – Konstancin-Jeziorna: Gościniec, 
Chylicka, Bolesława Prusa, Rycerska, Józefa Sułkowskiego, Chylicka, Kołobrzeska, Kazimierza 
Pułaskiego, Śniadeckich, Bartosza Głowackiego, Kołobrzeska, Kazimierza Pułaskiego, 
Piaseczyńska, Warszawska, Mirkowska – Bielawa: Bielawska, Lipowa, Powsińska, Wspólna – 
Bielawa-Pętla.

Zmiany przystankowe

  Przywrócono funkcjonowanie przystanków: Słomczyn-Kościół 02, Kołobrzeska 03, Skolimów Północny 02, Głowackiego 02 i Dolna 02.
   Uruchomiono przystanki tymczasowe: Kołobrzeska 54 – warunkowy (na żądanie dla linii L16), zlokalizowany na tymczasowym wypły-
towaniu na ul. Kołobrzeskiej, za skrzyżowaniem z ul. Kazimierza Pułaskiego, w kierunku południowym oraz Przyrzecze 52 – warunkowy 
(na żądanie dla linii L16), znajduje się na istniejącym chodniku na u. Chylickiej w Konstancinie-Jeziornie,  
za skrzyżowaniem z ul. Kołobrzeską, w kierunku południowym. 
  Zmianie (z na żądanie na stały) uległ charakter przystanku: Borowina I – dla linii L14.
  Przystankami granicznym dla linii L14 (w kursach na trasie Kępa Okrzewska-Cmentarz – Czersk-Zamek) są przystanki: Dębówka II 01 
i 02, a dla linii L15 (w kursach na trasie Gassy-Pętla – Baniocha-Centrum/Rynek): Borowina I 02 i 04.
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Wraz ze spadkiem temperatury i pierwszym śniegiem ruszyła akcja „Zima”. Za odśnieżanie gminnych 
dróg na terenie miasta i sołectw odpowiedzialny jest Zakład Gospodarki Komunalnej. Do walki ze 
śniegiem i oblodzeniem w sezonie 2024/2025 zabezpieczono niezbędny sprzęt oraz materiały.

W gminie zimowym oczyszczaniem ob-
jęte są drogi publiczne – wojewódzkie, 
powiatowe i gminne, oraz niepubliczne 
– prywatne i gminne. Za ich odśnieżanie 
i zapewnianie przejezdności odpowiadają 
zarządcy.

Kto? Za co?
Z ramienia konstancińskiego samorządu 
jest to Zakład Gospodarki Komunalnej, 
który – tak jak w poprzednich latach – 
własnym sumptem dba o gminne drogi. 
Natomiast zimowe utrzymanie ciągów 
komunikacyjnych w sołectwach ZGK zlecił 
podwykonawcom na podstawie indywi-
dualnych umów. Sezon zimowy w mieście 
to przede wszystkim oczyszczanie jezdni 
– usuwanie śniegu i zapobieganie oblo-
dzeniom. Służby ZGK obowiązują zasady 
i odpowiednia kolejność odśnieżania. Na 
pierwszy ogień idą główne ulice z ko-
munikacją miejską oraz te przy szpita-
lach i szkołach. Chodniki na osiedlach 
odśnieżane są wyłącznie w miejscach 
użyteczności publicznej i dojściach do 
przystanków autobusowych. – W przy-
padku intensywnych opadów śniegu ZGK 
musi zapewnić przejezdność ulic w ciągu 
doby od ustania opadów, a w przypadku 
gołoledzi natychmiast po jej zaistnieniu 
– informuje Edward Skarżyński, dyrektor 
konstancińskiego ZGK. 

Sprzęt i ludzie
Na sezon 2024/2025 w bazie ZGK zgro-
madzono ok. 110 t mieszanki solno- 
-piaskowej i blisko 200 t piasku. Kolejne 
dostawy będą realizowane sukcesywnie, 
w miarę potrzeb. Tradycyjnie na gminnych 
drogach i placach stosowana jest mie-
szanka solno-piaskowa, jej skład spełnia 

Sprzęt i ludzie w pełnej gotowości

warunki wymagane do stosowania środ-
ków używanych na drogach publicznych. 
Wyjątek stanowią niektóre ulice przyle-
gające do Parku Zdrojowego, gdzie do 
posypywania wykorzystywany jest tylko 
piasek. W ciągłej gotowości do wyjazdów 
jest także sprzęt. W zasobach ZGK jest 
m.in. sześć pługopiaskarek do płużenia 
i posypywania dróg oraz sześć ciągników 
z pługiem i piaskarką do odśnieżania 
chodników. 

Obowiązki właścicieli 
Zima to trudny czas nie tylko dla dro-
gowców. Także właściciele i zarządcy 
nieruchomości muszą być w gotowości. 
Ich obowiązki reguluje ustawa o utrzy-
maniu czystości i porządku w gminach, 
która nakłada na nich odpowiedzialność 
za utrzymanie chodników przylegających 
do posesji w należytym stanie. Obejmuje 
to regularne odśnieżanie, usuwanie lodu 
oraz zwisających z dachów i balkonów so-
pli i nawisów śnieżnych. Obowiązek ten 
dotyczy również współwłaścicieli nieru-
chomości, najemców, użytkowników wie-
czystych oraz jednostek organizacyjnych 
i osób posiadających ją w zarządzie lub 
użytkowaniu. Trzeba przy tym pamiętać, że 
nie ma znaczenia, czy działka granicząca 
z chodnikiem jest zabudowana, czy właści-
ciel mieszka na posesji oraz czy nierucho-
mość ma charakter mieszkalny lub inny. 
W przypadku budynków wielorodzinnych, 
w których ustanowiono odrębną własność 
lokali, utrzymanie posesji należy do za-
rządzających nieruchomością wspólną. 
Z kolei odśnieżanie i posypywanie solą lub 
piaskiem chodników, na których znajduje 
się płatny postój czy parking, leży w gestii 
firmy, która go użytkuje.

Można dostać mandat
Tego, aby każdy pamiętał o swoich zimo-
wych obowiązkach pilnuje straż miejska, 
ale także inspektor nadzoru budowlanego 
i policja. Za nieodśnieżony, zalodzony 
chodnik grożą kary. Mundurowi mogą 
nałożyć mandat, który zgodnie z obowią-
zującym taryfikatorem wynosi od 100 zł 
do 250 zł. W razie odmowy jego przy-
jęcia lub gdy zaniedbania są duże – np. 
chodnik nie jest w ogóle odśnieżany ani 
posypywany piaskiem lub solą, a także, 
gdy zaistnieje podejrzenie nienależytego 
stanu technicznego budynku – sprawa 
może być skierowana do sądu. Wtedy 
grzywna jest znacznie wyższa – nawet 
1,5 tys. zł, a w szczególnych wypadkach 
grozi kara ograniczenia lub pozbawienia 
wolności do roku. Dodatkowo właściciel 
lub zarządca nieruchomości może zo-
stać pozwany przez osobę, która dozna 
uszczerbku na zdrowiu w wyniku upadku 
na nieodśnieżonym chodniku. 

Do działań zaangażowanych jest 24 
pracowników ZGK, którzy pełnią również dyżury 

w weekendy oraz dni świąteczne, fot. UMiG

Gdzie kierować uwagi dotyczące zimowego utrzymania dróg?
  drogi wojewódzkie (nr 721, 724, 712 i 868) – Mazowiecki Zarząd Dróg Wojewódzkich (Rejon Drogowy Otwock-Piaseczno Obwód Drogowy  
w Piasecznie); nr tel.: 22 756 78 33, 602 235 796 (całodobowy).
  drogi powiatowe (ulice: Józefa Piłsudskiego, Bolesława Prusa, Długa, Chylicka, Gościniec w Czarnowie, Warecka, Prosta w Kawęczynku, 
Jabłoniowa w Słomczynie, ul. Literatów w Oborach – od ul. Od Lasu do ul. Krzysztofa Kamila Baczyńskiego w Oborach, ul. Od Lasu 
w Oborach – od DW724 do ul. Literatów, Mirkowska, Lipowa, Okrzewska w Bielawie oraz drogi: przez Piaski w kierunku wału na Wiśle; 2802W 
– przez Okrzeszyn, Kępę Okrzewską do wału ma Wiśle; 2801W – wzdłuż wału na Wiśle do Dębówki, 2803W – ul. Wspólna w Bielawie; droga  
przez Obórki do wału na Wiśle) – Spółdzielnia Kółek Rolniczych Lesznowola; nr tel. 601 201 571 (całodobowy).
   drogi gminne: Zakład Gospodarki Komunalnej, nr tel.: 22 484 35 30, 600 899 492 (całodobowy).
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Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 721 z Piaseczna do Konstancina-Jeziorny idzie pełną parą. Po kilku 
miesiącach prac widoczne są już liczne fragmenty pokryte asfaltem. Powstały także pierwsze zatoki 
autobusowe, rondo, chodniki oraz ścieżki rowerowe. Zakończenie całej inwestycji planowane jest na 
koniec 2026 r.

Droga 721 zmienia się w oczach

Generalna przebudowa drogi wojewódzkiej nr 721 to jedna z klu-
czowych inwestycji na Mazowszu. Modernizacja trasy o długości 
4,8 km została podzielona na cztery odcinki robocze. Od pod-
pisania umowy z wykonawcą, firmą Skanska, minęło niespełna  
10 miesięcy, a postęp prac w terenie jest znaczący. 

Sporo się dzieje
Na odcinkach od ul. Julianowskiej do ul. Miriama Przesmyckiego 
oraz od ul. Śniadeckich do ul. Chylickiej wykonano już nową 
konstrukcję nawierzchni aż do warstwy wiążącej. Powstał rów-
nież nowy system odwodnienia z wpustami ulicznymi, ułożono 
krawężniki oraz zbudowano pierwsze zatoki autobusowe. Zakoń-
czono też prace związane z przebudową kanału Jeziorki, a także 
budową rond na skrzyżowaniach z ul. Miriama Przesmyckiego 
i ul. Kołobrzeską. To, czego nie widać, to powstająca równolegle 
instalacja elektryczna na potrzeby budowanego na całej długości 
inwestycji oświetlenia drogowego. Przed drogowcami jeszcze 
sporo pracy. Na odcinkach objętych nową organizacją ruchu, 
gdzie obowiązuje ruch jednokierunkowy, w pierwszej kolejności 
planowane są roboty rozbiórkowe, obejmujące usunięcie istnie-
jącej jezdni oraz kolizji z sieciami podziemnymi. Po ich zakoń-
czeniu wykonawca przystąpi do budowy kanalizacji deszczowej, 
montażu krawężników i układania nowej nawierzchni. Obecne 
zaawansowanie robót wynosi około 30 proc.

Utrudnienia drogowe
Każda inwestycja drogowa niesie ze sobą znaczne utrudnienia 
zarówno dla mieszkańców, jak i kierowców. Od końca listopada 
do odwołania na drodze wojewódzkiej nr 721 obowiązuje nowa 
organizacja ruchu. Zamknięto m.in. wlot ul. Chylickiej w ul. Ka-
zimierza Pułaskiego w Konstancinie-Jeziornie. Dodatkowo wpro-
wadzono ruch jednokierunkowy na odcinkach od ul. Miriama 
Przesmyckiego w Piasecznie do ul. Śniadeckich w Konstancinie- 

Pod koniec listopada zakończono prace związane z budową krótkiego, ale niezbędnego 
odcinka ścieżki pieszo-rowerowej wzdłuż rzeki Jeziorki do Parku Zdrojowego. Mowa 
o fragmencie od ul. Warszawskiej do jazu spiętrzającego wodę. W ramach inwestycji 
powstała nowa nawierzchnia o długości ok. 153 m i szerokości 3 m. Wzdłuż ścieżki sta-
nęły też m.in. energooszczędne latarnie i ławka. Wykonawcą robót była firma Fal-Bruk, 
która w postępowaniu przetargowym złożyła najkorzystniejszą ofertę cenową. Kontrakt 
opiewał na kwotę ponad 522 tys. zł. Budowa tego krótkiego odcinka zamknęła całość 
traktu spacerowego prowadzącego do Parku Zdrojowego, który liczy teraz ponad 1,2 km 
długości. Wcześniejsze fragmenty tej ścieżki powstały w latach 2016–2018. 

Brakujący odcinek ścieżki wzdłuż Jeziorki gotowy
Powstał brakujący fragment ścieżki pieszo-rowerowej wzdłuż rzeki 
Jeziorki. Wybudowanie tego krótkiego odcinka było niezbędne, aby 
stworzyć atrakcyjny trakt spacerowy prowadzący do Parku Zdrojowego.

-Jeziornie oraz od ul. Chylickiej do ul. Skolimowskiej. Zmiany te 
wymusiły korektę tras autobusów linii 724, L16 i N50. – Realizowana 
inwestycja wymaga sukcesywnego wprowadzania rozwiązań, które 
mogą utrudniać przejazd oraz dojazd do nieruchomości – przyznaje 
Alicja Wolak-Gójska z Biura Promocji i Komunikacji Mazowieckiego 
Zarządu Dróg Wojewódzkich w Warszawie. – Jednak po zakończeniu 
prac nowa droga bezpośrednio przełoży się na komfort i bezpie-
czeństwo każdego uczestnika ruchu oraz zwiększy atrakcyjność 
tej części miasta. 

Inwestycja w liczbach
W ramach inwestycji przebudowane zostaną m.in. pełna konstrukcja 
drogi, 13 skrzyżowań, a także istniejące sieci gazowe i wodociągowe. 
Ponadto drogowcy wybudują 12 zatok autobusowych i 7 przepustów 
drogowych. Powstanie również ponad 9 km kanalizacji deszczowej 
oraz 2 zbiorniki retencyjne. Zgodnie z umową firma Skanska na za-
kończenie wszystkich robót ma czas do 21 listopada 2026 r. Droga 
zostanie oddana do użytku – jeśli wszystko pójdzie zgodnie z pla-
nem – na początku 2027 r. Koszt inwestycji to ponad 84,2 mln zł. 

Obecne zaawansowanie robót wynosi około 30 proc.,  
fot. A. Błażewicz-Orczykowska

Trasa wzdłuż Jeziorki ma ponad 1,2 km,  
fot. A. Błażewicz-Orczykowska
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Gmina inwestuje w sport
Gmina Konstancin-Jeziorna inwestuje w rozwój infrastruktury sportowej. Ostatnio nową nawierzchnię 
zyskało boisko przy Szkole Podstawowej nr 2, a wkrótce uczniowie i mieszkańcy będą mogli korzystać 
z nowoczesnego kompleksu sportowego przy Szkole Podstawowej nr 1.

Inwestycje sportowe obejmują zarówno 
tworzenie nowych przestrzeni, jak i moder-
nizację tych już wysłużonych. Przykładem 
jest nowoczesne, wielofunkcyjne boisko 
wybudowane na osiedlu Mirków w ubie-
głym roku. W tym uwaga konstancińskiego 
samorządu skupiła się na modernizacji in-
frastruktury sportowej przy dwóch szko-
łach podstawowych.

Dwójka
Pod koniec września, zgodnie z harmo-
nogramem, zakończyła się moderniza-
cja boiska przy Szkole Podstawowej nr 2 
w Konstancinie-Jeziornie. Prace obejmo-
wały roboty rozbiórkowe, demontaż, wy-
konanie nowej nawierzchni poliuretanowej 
na istniejącej podbudowie betonowej oraz 
montaż stałego wyposażenia sportowego 
(zestawy do koszykówki i siatkówki). In-
westycję, o wartości ponad 129,8 tys. zł, 
zrealizowała firma Logos Joanna Smolaga 
z Warszawy. Dzięki sprawnemu przeprowa-
dzeniu prac uczniowie mogli szybko wrócić 
do korzystania z odnowionego obiektu. 

Jedynka
Trochę dłużej, niż zakładano, trwała prze-
budowa i rozbudowa boisk przy Szkole 

Podstawowej nr 1 w Konstancinie-Jezior-
nie. Pierwotny termin oddania nowego 
kompleksu sportowego przy ul. Woje-
wódzkiej, który przewidywał zakończe-
nie trwającej od sierpnia inwestycji do 
końca października, został wydłużony 
na wniosek wykonawcy. Firma Ak Sport 
z Okuniewa tłumaczyła opóźnienie m.in. 
koniecznością wykonania dodatkowych, 
nieplanowanych robót. Obecnie trwają 
ostatnie prace wykończeniowe i porząd-
kowe. Nową nawierzchnię mają już boiska 

– do piłki nożnej ze sztucznej trawy oraz 
wielofunkcyjne do siatkówki i koszykówki 
z poliuretanu, a także bieżnie – lekkoatle-
tyczna i do skoków w dal. Powstały też try-
buny na blisko 50 miejsc, pomieszczenia 
socjalne z toaletami, chodniki oraz ele-
menty małej architektury, takie jak ławki, 
stojaki na rowery i kosze na śmieci. Cały 
obiekt został oświetlony energooszczęd-
nymi lampami, co umożliwi korzystanie 
z boisk również po zmroku. Wartość całej 
inwestycji przekracza 4 mln zł.  

Fotowoltaika na kolejnych gminnych budynkach
Kolejne gminne budynki użyteczności publicznej korzystają z energii słonecznej. W ostatnim czasie na dachach 
Urzędu Miasta i Gminy oraz przedszkola w Oborach zamontowano instalacje fotowoltaiczne.

Gmina Konstancin-Jeziorna nie zatrzymuje się w działaniach na rzecz obniżenia kosz-
tów energii elektrycznej i stawia na odnawialne źródła energii. Na dachach kolejnych 
budynków użyteczności publicznej zamontowano instalacje fotowoltaiczne. W sierpniu 
panele pojawiły się na dachu ratusza, a w listopadzie Przedszkola nr 3 „Kolorowe Kredki” 
w Oborach. Na magistracie zamontowano 91 paneli o łącznej mocy 37,8 kW. System ten 
ma produkować rocznie około 38 tys. kWh energii elektrycznej, co znacząco zmniejszy 
zapotrzebowanie urzędu na prąd. Inwestycja kosztowała ponad 98 tys. zł. Z kolei na 
przedszkolu zamontowano 92 panele o mocy 44,16 kW. Dzięki nim jednostka pokryje dużą 
część swojego rocznego zużycia energii elektrycznej. Tutaj koszt instalacji wyniósł ponad 
108 tys. zł. Obie inwestycje zrealizowała firma Soleko Polska z Oleszna, która przedsta-
wiła najkorzystniejsze oferty w postępowaniu o udzielenie zamówienia publicznego.  
To jednak nie koniec. W projekcie budżetu na 2025 r. zabezpieczono 500 tys. zł na wykona-
nie dokumentacji i montaż instalacji fotowoltaicznych na kolejnych gminnych budynkach. 
Przypomnijmy: z energii słonecznej od kilku miesięcy korzysta także Zakład Gospodarki 
Komunalnej w Konstancinie-Jeziornie  

Na dachu przedszkola w Oborach 
zamontowano 92 panele, fot. W. Wojdyr

Obecnie w kompleksie sportowym przy SP nr 1 trwają ostatnie  
prace porządkowe, fot. A. Orczykowska-Błażewicz
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Zmiany w odpadach komunalnych
Od 1 stycznia 2025 r. w gminie Konstancin-Jeziorna nastąpi zmiana operatora odpowiedzialnego za odbiór 
i zagospodarowanie odpadów komunalnych. Obecnie trwa postępowanie przetargowe  mające na celu 
wyłonienie nowej firmy, która będzie świadczyć te usługi do końca czerwca 2026 r.

Do końca grudnia 2024 r. za odbiór, trans-
port i zagospodarowanie odpadów ko-
munalnych od właścicieli nieruchomości 
zamieszkałych w gminie Konstancin- 
-Jeziorna oraz z Punktu Selektywnej Zbiórki 
Odpadów Komunalnych przy ul. Mirkow-
skiej odpowiedzialne jest konsorcjum 
Partner. Od 1 stycznia 2025 r. obowiązki te 
przejmie nowa firma, wyłoniona w drodze 
postępowania przetargowego. 

Nowy operator
O kontrakt ubiegały się trzy podmioty. Zło-
żone oferty wahały się od ponad 23 mln zł 
do 27 mln zł. Najkorzystniejszą propozycję 
przedłożyła firma Jarper z Kolonii Warszaw-
skiej. Teraz jeżeli w ciągu 10 dni (do 9 grud-
nia) nie wpłyną odwołania od pozostałych 
przedsiębiorstw, które złożyły oferty, to 
po wypełnieniu wszystkich formalności 
właśnie z nią zostanie podpisana umowa. 
Wartość półtorarocznego kontraktu, obo-
wiązującego do 30 czerwca 2026 r., wyniesie 
ponad 23,3 mln zł. W związku z planowaną 
zmianą operatora oraz okresem świątecz-
no-noworocznym na przełomie roku mogą 
wystąpić przejściowe problemy z termi-
nowością i płynnością odbioru odpadów, 
za co przepraszamy mieszkańców i pro-
simy o wyrozumiałość. 

Zmiana częstotliwości 
Od 1 stycznia 2025 r. zmieni się także 
częstotliwość odbioru niektórych frak-
cji odpadów. I tak z uwagi na zapotrze-
bowanie zgłaszane przez mieszkańców 
bioodpady zielone – pochodzące z pie-
lęgnacji m.in. ogrodów – będą odbierane 
spod domów jednorodzinnych przez cały 
rok: 1 raz na 2 tygodnie – od 1 kwietnia 
do 30 listopada, oraz 1 raz na miesiąc 
– od 1 grudnia do 31 marca. Natomiast 
wywóz pozostałych frakcji będzie prze-
biegał z zachowaniem tej samej często-
tliwości. W zabudowie wielolokalowej 
nowością będą częstsze odbiory odpa-
dów niesegregowanych (zmieszanych)  
– 3 razy w tygodniu, oraz metali i tworzyw 
sztucznych – 2 razy w tygodniu. Zmieni 
się także częstotliwość odbioru biood-
padów kuchennych – 2 razy w tygodniu 
(od 1 kwietnia do 30 listopada) oraz 1 raz 

 Częstotliwość odbioru odpadów komunalnych od 2025 r.

Rodzaj odpadów Zabudowa jednorodzinna Zabudowa wielolokalowa

Niesegregowane 
(zmieszane) 1 raz na 2 tygodnie 3 razy w tygodniu

Bioodpady kuchenne 
– stanowiące odpady 
komunalne (odpady 
żywności i kuchenne 
z gospodarstw domowych 
pochodzenia roślinnego)

1 raz na 2 tygodnie

2 razy w tygodniu  
w okresie od 1 kwietnia  

do 30 listopada,
1 raz w tygodniu w okresie 
od 1 grudnia do 31 marca

Bioodpady zielone  
– stanowiące odpady 
komunalne pochodzące 
z pielęgnacji terenów 
zielonych, ogrodów, 
parków i cmentarzy

1 raz na 2 tygodnie  
w okresie od 1 kwietnia 

do 30 listopada,
1 raz na miesiąc w okresie 
od 1 grudnia do 31 marca

1 raz w tygodniu w okresie 
od 1 kwietnia  

do 30 listopada

Papier 1 raz na miesiąc 1 raz w tygodniu

Szkło 1 raz na miesiąc 1 raz na miesiąc

Metale i tworzywa 
sztuczne oraz odpady 
opakowaniowe 
wielomateriałowe

1 raz na 2 tygodnie 2 razy w tygodniu

Meble, odpady 
wielkogabarytowe, 
elektrośmieci i opony

2 razy w ciągu roku 1 raz na kwartał

Choinki 1 raz w roku 1 raz w roku

w tygodniu (od 1 grudnia do 31 marca). 
1 raz w roku natomiast odbierane będą 
choinki – w styczniu.  

Nowe harmonogramy
Przed nowym rokiem zostaną opracowane 
nowe harmonogramy odbioru odpadów. 
Drukowane wersje będą dystrybuowane 
wśród mieszkańców, a także udostęp-
nione: w Urzędzie Miasta i Gminy, na stro-
nie internetowej www.konstancinjeziorna.
pl w zakładce Środowisko/Gospodarka od-
padami. Opublikujemy je również w kolej-
nym numerze Biuletynu.

Reklamacje i PSZOK
Przypominamy, że w dniu odbioru pojem-
niki lub worki należy wystawić do godz. 
7.00 w miejscu łatwo dostępnym (przed 
posesją bądź w otwartej altanie – w osi 
ogrodzenia). Nieprzygotowanie śmieci 

skutkować będzie brakiem ich odbioru, bez 
prawa do wniesienia reklamacji. Te należy 
zgłaszać do Wydziału Ochrony Środowiska 
i Rolnictwa Urzędu Miasta i Gminy Kon-
stancin-Jeziorna. Można to zrobić telefo-
nicznie pod nr. 22 484 24 22, 22 484 24 23 
lub mailowo na adres: odpady@konstan-
cinjeziorna.pl. Niezmiennie mieszkańcy 
gminy mogą korzystać z Gminnego Punktu 
Selektywnego Zbierania Odpadów Komu-
nalnych, który do 31 marca 2025 r. będzie 
działać pod dotychczasowym adresem  
ul. Mirkowska 43C. Od kwietnia 2025 r. 
punkt zostanie przeniesiony na działkę są-
siadującą z obecnym punktem. Do PSZOK 
można dostarczać posegregowane od-
pady, w tym wielkogabarytowe, remonto-
wo-budowlane, opony, odzież i tekstylia, 
niebezpieczne oraz elektroodpady. Punkt 
jest czynny od poniedziałku do soboty 
w godz. 10.00–18.00. 
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Nowe stawki podatków lokalnych 
Od 1 stycznia 2025 r. w gminie Konstancin-Jeziorna będą obowiązywały nowe stawki podatków lokalnych. 
Wzrośnie podatek od nieruchomości i od środków transportowych. Mniej wyniesie podatek leśny, a rolny 
pozostanie na tym samym poziomie co w 2024 r. 

Podatki lokalne stanowią istotne źró-
dło dochodów samorządów, w całości 
trafiając do ich budżetów. Dzięki tym 
środkom gminy mogą się rozwijać i re-
alizować kluczowe zadania, takie jak 
rozbudowa infrastruktury, wsparcie 
pomocy społecznej czy utrzymanie pla-
cówek oświatowych. Pieniądze te prze-
znaczane są także na kulturę i sport, 
ochronę zdrowia oraz transport pu-
bliczny. Podobnie jest w Konstancinie-
-Jeziornie, gdzie przez wiele lat stawki 
dwóch głównych podatków lokalnych 
– od nieruchomości oraz od środków 
transportowych – pozostawały nie-
zmienione, mimo dynamicznych zmian 
w otoczeniu gospodarczym. W związku 
z  tym Rada Miejska Konstancin- 
-Jeziorna podczas listopadowej sesji 
podjęła decyzję o wprowadzeniu od 
1 stycznia 2025 r. nowych, wyższych sta-
wek. Warto jednak zaznaczyć, że nadal 
należą one do najniższych w powiecie 
piaseczyńskim.

Podatek od nieruchomości
W przypadku podatku od nieruchomości 
do tej pory obowiązywały stawki z 2017 r. 
Te nowe będą wyższe o 20 proc. I tak od 
2025 r. na przykład za 1 mkw. powierzchni 
użytkowej właściciele budynków miesz-

kalnych zapłacą 0,92 zł, co oznacza wzrost 
o  0,31 zł w porównaniu z poprzednią 
stawką (0,61 zł). Podatek od gruntów po-
zostałych (od 1 mkw.) wzrośnie z 0,24 zł do 
0,29 zł. Z kolei właściciele budynków prze-
znaczonych na działalność gospodarczą  

 Porównanie stawek wybranych rodzajów podatków w gminach powiatu piaseczyńskiego

Rodzaj podatku

Gmina  
Konstancin- 

-Jeziorna 
(2025 r.)

Gmina  
Góra 

Kalwaria
(2024 r.)

Gmina 
Lesznowola

(2024 r.)

Gmina  
Piaseczno

(2024 r.)

Gmina 
Prażmów
(2024 r.)

Gmina  
Tarczyn
(2024 r.)

Podatek od nieruchomości

Budynki mieszkalne (od 1 mkw.) 0,92 zł 1,00 zł 1,00 zł 1,15 zł 0,91 zł 1,09 zł

Grunty pozostałe (od 1 mkw.) 0,29 zł 0,53 zł 0,56 zł 0,59 zł 0,47 zł 0,64 zł

Działalność gospodarcza  
(od 1 mkw.) 24,40 zł 28,67 28,60 zł 29,90 zł 25,04 zł 31,56 zł

Podatek od środków transportowych

Samochody ciężarowe o DMC 
powyżej 3,5 t do 5,5 t 813,12 zł 800,0 zł 636,0 zł 600,0 zł 92,0 zł 1 018,0 zł

Ciągniki siodłowe o DMC 
powyżej 3,5 t do 5,5 t 847,44 zł 1 180,0 zł 1 680,0 zł 1 404,0 zł 171,0 zł 696,0  zł

Autobusy z 22 miejscami  
lub więcej 2 401,08 zł 2 692,0 zł 1 356,0 zł 1 596,0 zł 486,0 zł 3 202,0 zł

Wysokość podatku do zapłaty oraz informację o indywidualnym numerze rachunku bankowego 
mieszkańcy otrzymają w decyzjach wymiarowych, fot. archiwum UMiG
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zapłacą 24,40 zł za 1 mkw., czyli o 4,07 zł 
więcej niż dotychczas (20,33 zł).

Podatek od transportu
W 2025 r. wprowadzone zostaną także 
znaczące zmiany w podatkach od środków 
transportowych, które nie były aktualizo-
wane od 2012 r. Stawki wzrosną o 50 proc., 
co oznacza nowe kwoty m.in. za:

  samochody ciężarowe o dopuszczal-
nej masie całkowitej od 3,5 do 5,5 t – 
813,12 zł (wzrost o 135,52 zł);

  ciągniki siodłowe o tych samych para-
metrach – 847,44 zł (wzrost o 141,24 zł);

  autobusy z 22 miejscami siedzącymi lub 
więcej – 2401,08 zł (wzrost o 400,18 zł).

Podatek rolny i leśny 
Wysokość podatku rolnego radni pozo-
stawili na dotychczasowym poziomie. 
Oznacza to, że rolnicy zapłacą 187,50 zł 
za 1 ha przeliczeniowy, a właściciele po-
zostałych gruntów rolnych – 375 zł za 1 ha 
fizyczny. W 2025 r. niższy natomiast bę-
dzie podatek leśny, którego wysokość 
jest niezależna od samorządu. W 2024 r. 
wynosił on 72,0346 zł od 1 ha, a od 2025 r. 
będzie obowiązywała stawka 61,0170 zł. 
Jest to równowartość pieniężna 0,220 m 
sześc. drewna, obliczana według średniej 
ceny sprzedaży drewna uzyskanej przez 
nadleśnictwa za pierwsze trzy kwartały 
roku poprzedzającego rok podatkowy.

Trzeba pamiętać
Warto pamiętać, że jeśli kwota podatku 
przekracza 100 zł, jego płatność odbywa 
się w czterech ratach, z terminami przypa-
dającymi na: 15 marca, 15 maja, 15 września 
i 15 listopada. Wyjątek stanowi podatek 
od środków transportowych, który na-
leży uiścić w dwóch ratach: do 15 lutego 
i do 15 września. Jeśli termin płatności 
przypada na sobotę lub dzień ustawowo 
wolny od pracy, podatek należy wpłacić 
najpóźniej w najbliższym dniu roboczym. 
W szczególnych przypadkach, gdy decy-
zja podatkowa zostanie doręczona póź-
niej niż 14 dni przed terminem pierwszej 
raty, płatność należy uregulować w ciągu 
14 dni od daty otrzymania decyzji ustalają-
cej wysokość zobowiązania podatkowego. 
Przypominamy! Płatności są realizowane 
na indywidualny numer rachunku ban-
kowego przypisany do konkretnej nieru-
chomości. Prosimy o uważne sprawdzanie 
numerów rachunków podanych w otrzy-
manych decyzjach podatkowych. 

Powstaje plan ogólny
Konstancinianie złożyli prawie 1,4 tys. wniosków do Planu Ogólnego 
Gminy. Obecnie trwa postępowanie przetargowe, które wyłoni tego, 
kto opracuje ten bardzo ważny dokument planistyczny.

Uchwalenie planu ogólnego to nowy obowiązek wynikający z reformy planowania prze-
strzennego wprowadzonej w ubiegłym roku. Dokument ten, mający rangę aktu prawa 
miejscowego, musi zostać opracowany do 31 grudnia 2025 r. Ustalenia planu ogólnego 
będą kluczowe przy sporządzaniu miejscowych planów zagospodarowania przestrzen-
nego oraz przy wydawaniu decyzji o warunkach zabudowy. 

Dużo wniosków
W gminie Konstancin-Jeziorna mieszkańcy mogli składać wnioski do planu ogólnego 
od 22 lipca do 31 października br. W tym czasie wpłynęło ich niemal 1,4 tys. W for-
mie papierowej złożono łącznie 971 wniosków: bezpośrednio w kancelarii urzędu – 913, 
a drogą korespondencyjną – 58. W wersji elektronicznej wpłynęło 419 wniosków, z czego  
238 za pośrednictwem formularza online na platformie Voxly, 25 poprzez ePUAP,  
a 156 drogą mailową. Ponad połowa wszystkich wniosków została złożona w ostatnim 
tygodniu przyjmowania, a 18 nadesłano już po terminie. Zdecydowana większość złożo-
nych uwag dotyczyła zmiany przeznaczenia działek na zabudowę mieszkaniową jedno-
rodzinną. Liczne wnioski dotyczyły także ogródków działkowych, wnioskując o objęcie 
ich w planie jako strefy zieleni i rekreacji. Najwięcej wniosków pochodziło z sołectw Łęg, 
Kępa Okrzewska, Bielawa, Opacz, Obory i Obórki.

Co dalej?
Obecnie trwa weryfikacja i klasyfikowanie złożonych wniosków. Prowadzone jest też 
postępowanie przetargowe na wybór wykonawcy, który opracuje projekt tego istot-
nego dla gminy dokumentu planistycznego, wraz z wszystkimi wymaganymi doku-
mentami, w tym prognozą oddziaływania na środowisko. Po wyłonieniu wykonawcy 
planiści przygotują wstępny projekt planu ogólnego dla gminy Konstancin-Jeziorna, 
uwzględniający propozycje mieszkańców oraz lokalne uwarunkowania środowiskowe 
i komunikacyjne. Następnie projekt planu trafi do opiniowania i uzgodnienia przez 
odpowiednie instytucje, takie jak organy ochrony środowiska, konserwator zabytków, 
Wody Polskie oraz inne podmioty wskazane w ustawie o planowaniu i zagospodarowa-
niu przestrzennym. Te instytucje będą miały możliwość zgłoszenia zmian w projekcie 
zgodnie ze swoimi kompetencjami. Kolejnym bardzo ważnym krokiem będą konsultacje 
społeczne, podczas których mieszkańcy zapoznają się z przygotowanym projektem 
i będą mogli zgłaszać swoje uwagi. Wnioski te zostaną szczegółowo przeanalizowane, 
a po ich uwzględnieniu lub odrzuceniu powstanie ostateczna wersja Planu Ogólnego 
Gminy Konstancin-Jeziorna. Dokument trafi następnie pod głosowanie rady miejskiej, 
która podejmie decyzję o jego uchwaleniu. 

W 2025 r. projekt Planu Ogólnego Gminy zostanie poddany konsultacjom społecznym,  
fot. A. Ostrowski
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W jakim kierunku będzie rozwijać się gmina Konstancin-Jeziorna w perspektywie co najmniej 20 lat? 
Odpowiedzi na to pytanie dostarczy „Strategia rozwoju gminy Konstancin-Jeziorna 2040+”. 19 listopada 
oficjalnie zainaugurowano prace nad tym kluczowym dokumentem.

Tworzymy Strategię Rozwoju Gminy

Urząd Miasta i Gminy rozpoczął prace nad 
„Strategią rozwoju gminy Konstancin- 
-Jeziorna 2040+”, którą na zlecenie samo-
rządu opracowuje Fundacja Miasto z Po-
znania, wyłoniona w drodze postępowania 
o udzielenie zamówienia publicznego. 
Podpisana 15 listopada umowa opiewa 
na kwotę ponad 149,4 tys. zł i zakłada 
m.in. organizację spotkań z mieszkańcami. 
Pierwsze z nich odbyło się 19 listopada 
w konstancińskim magistracie.

Spotkanie informacyjne
W spotkaniu informacyjnym wzięło udział 
ponad 40 osób, w tym przedstawiciele 
Rady Miejskiej Konstancina-Jeziorny, so-
łectw, organizacji pozarządowych, partii 
politycznych oraz mieszkańcy. Uczest-
nicy mieli okazję poznać ekspertów ze-
społu projektowego, specjalizujących się 
w samorządzie terytorialnym, urbanistyce 
i ochronie środowiska. Podczas spotkania 
szczegółowo omówiono założenia mery-
toryczne i etapy opracowania strategii. 
Eksperci wyjaśnili, czym dokładnie będzie 
strategia, tworzona w oparciu o nowe 
podstawy prawne – wynikające głównie 
ze znowelizowanej ustawy o planowa-
niu przestrzennym. Dokument ten ma 
wskazać kompleksowe kierunki rozwoju 
społecznego, gospodarczego i przestrzen-
nego gminy w nadchodzących dekadach. 
Ważnym elementem prac nad strategią 
będzie szeroka partycypacja społeczna. 
Szczególny nacisk zostanie położony 
na zaangażowanie grup reprezentujących 
kluczowe obszary życia społecznego i go-
spodarczego, w tym tych często pomija-
nych w procesach decyzyjnych.

Etapy opracowania strategii
Pierwszym krokiem w tworzeniu doku-
mentu jest pogłębiona diagnoza obecnego 
stanu gminy. To kompleksowe badanie, 
które nie tylko uwzględni dane staty-
styczne i analizy, ale także opinie miesz-
kańców, ma stanowić solidną podstawę 
dla dalszych działań. Diagnoza skoncen-
truje się na kluczowych obszarach życia 
społecznego i gospodarczego, m.in. takich 
jak jakość usług publicznych, infrastruk-
tura, środowisko naturalne czy dostępność 

terytorialna. Mocne i słabe strony gminy 
– one także znajdą się w centrum uwagi 
zespołu badawczego. Konstancin-Jeziorna 
jest gminą o wyjątkowym położeniu, znaj-
dującą się w bezpośrednim sąsiedztwie 
Warszawy. Z jednej strony ta lokalizacja 
przynosi liczne korzyści, jak np. łatwy do-
stęp do rynku pracy czy infrastruktury sto-
licy. Z drugiej – stwarza wyzwania, takie 
jak presja urbanizacyjna czy konieczność 
ochrony terenów zielonych, z których sły-
nie gmina.

Kluczowa rola mieszkańców
Unikatowym elementem tego przed-
sięwzięcia będzie szeroka partycypa-
cja społeczna. Od 10 grudniu 2024 r. do 
15 stycznia 2025 r. mieszkańcy są zapro-
szeni do udziału w badaniu ankietowym 
dotyczącym różnych obszarów funkcjo-
nowania gminy. Dzięki temu diagnoza nie 
będzie jedynie zbiorem liczb i wykresów,  
ale również barometrem nastrojów spo-
łecznych. Ankieta dostępna jest na stro-
nie internetowej: konstancinjeziorna.pl. 
Każdy mieszkaniec może czuć się współ-
autorem diagnozy i strategii. Takie podej-
ście nie tylko zwiększa trafność wniosków,  
ale także buduje zaufanie między samo-
rządem a społecznością lokalną. Diagnoza 
ma na celu nie tylko ocenę obiektywnych 
wskaźników, takich jak dostępność eduka-
cji, ochrona środowiska czy poziom przed-
siębiorczości, ale również skonfrontowanie 
ich z subiektywnymi odczuciami mieszkań-
ców. Czy mieszkańcy rzeczywiście czują, 
że żyją w bezpiecznym i przyjaznym miej-

scu? Czy dostępność komunikacyjna speł-
nia ich oczekiwania? To pytania, na które 
odpowiedzi będą kluczowe dla dalszego 
etapu prac.

Co dalej?
Zakończenie prac nad diagnozą plano-
wane jest na koniec kwietnia 2025 r. Kolej-
nym etapem będzie określenie wizji oraz 
priorytetów rozwojowych, które znajdą 
odzwierciedlenie w strategii. Każdy głos 
jest ważny, a proces będzie transparentny 
na każdym etapie. Tworzenie strategii 
rozwoju 2040+ to również szansa na od-
powiedź na globalne trendy, takie jak 
transformacja energetyczna, rozwój zie-
lonych technologii czy zmiany demogra-
ficzne. Współczesne strategie rozwoju 
to nie tylko dokumenty urzędowe, ale 
narzędzia realnie wpływające na co-
dzienne życie mieszkańców. To od nich 
zależy, jak będą wyglądać nasze miasta 
i wsie za 10, 15 czy 20 lat. W przypadku 
Konstancina-Jeziorny, gmina chce nie 
tylko odpowiedzieć na bieżące potrzeby, 
ale również przygotować się na wyzwa-
nia przyszłości. – Serdecznie zapraszam 
wszystkich mieszkańców do udziału w ko-
lejnych spotkaniach – zachęca Michał 
Wiśniewski, burmistrz Konstancina-Je-
ziorny. – Szczególnie gorąco apeluję do 
młodzieży, by włączyła się w prace nad 
strategią rozwoju naszej gminy. Szcze-
gółowe informacje na temat tworzenia 
„Strategii rozwoju gminy Konstancin-Je-
ziorna 2040+” dostępne są na stronie: 
strategia.konstancinjeziorna.pl. 

W skład zespołu projektowego wchodzą doświadczeni eksperci w dziedzinie samorządu, strategii, 
planowania przestrzennego, ochrony środowiska i marketingu terytorialnego, fot. UMiG
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Fundacja Rodziny Staraków tchnie nowe życie w zabytkowy zespół pałacowo-parkowy w Oborach. Jej 
przedstawiciele spotkali się z władzami i mieszkańcami gminy Konstancin-Jeziorna, aby przedstawić plany 
rewitalizacji tego historycznego miejsca. Są one naprawdę ambitne i imponujące.

Zespół pałacowo-parkowy w Oborach jest jednym z nielicznych i najpiękniejszych na Ma-
zowszu przykładów zachowania architektury dworskiej. Od 2020 r. właścicielem posiadło-
ści jest Fundacja Rodziny Staraków, która od lat realizuje projekty wspierające uzdolnioną 
młodzież, polskich artystów oraz ochronę dziedzictwa narodowego. 17 października,  
w ramach inauguracji „Spotkań sąsiedzkich”, przedstawiciele Fundacji, w tym jej funda-
tor – Jerzy Starak, spotkali się z władzami i mieszkańcami gminy Konstancin-Jeziorna, 
aby przedstawić ambitne plany rewitalizacji tego historycznego miejsca. Eksperci za-
prezentowali koncepcję zagospodarowania nie tylko dworu i parku, ale także budynków 
towarzyszących, w tym: browaru, spichlerza, oficyny i stajni. Projekt zakłada również 
budowę muzeum, które projektuje jeden z najwybitniejszych architektów światowych 
Renzo Piano, laureat nagrody Pritzkera. Spotkanie sąsiedzkie w ratuszu było też okazją 
do szerokiej dyskusji nad przedstawionym projektem. Aby inwestycja mogła zostać po-
myślnie zrealizowana, konieczna będzie współpraca na szczeblu samorządowym, m.in. 
przy zmianie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla tego obszaru. 
Fundacja zapewniła otwartość w rozmowach, a swoją wizję nowego miejsca planuje na 
każdym etapie realizacji przedstawiać oraz konsultować z mieszkańcami. 

Dwór w Oborach odzyska dawny blask

„Forum wymiany – wiedzy, pomysłów, my-
śli” to cykl narad, spotkań i warsztatów 
organizowanych przez burmistrza Michała 
Wiśniewskiego, który ma na celu włączenie 
mieszkańców w proces decyzyjny. W ciągu 
ostatnich miesięcy odbyło się siedem 
spotkań, podczas których omawiano naj-
ważniejsze tematy związane z bieżącymi 
sprawami oraz przyszłością naszej gminy.

Spotkania
Pierwsza narada odbyła się 16 września  
i była poświęcona dyskusji nad przyszło-
ścią Łąk Oborskich, lokalizacją targowi-
ska miejskiego oraz potrzebą utworzenia 
centrum sportowego. Kilka dni później 
do ratusza zaproszeni zostali mieszkańcy 
północnego Skolimowa, którym przed-
stawiono szczegółowe plany rozbudowy 
infrastruktury drogowej, zakres prac 
i harmonogramy etapowania poszczegól-
nych inwestycji w tej części miasta. Spo-
tkania były dwa. Pierwsze dotyczyło m.in. 
ulic: Śniadeckich, Bartosza Głowackiego, 
Dolnej, Tadeusza Kościuszki i Nowej, a ko-
lejne m.in. ulic: Kołobrzeskiej, Kabackiej, 
Białostockiej, Siedleckiej i Łomżyńskiej. 

Wspólnie o przyszłości gminy
Michał Wiśniewski, burmistrz gminy Konstancin-Jeziorna, daje głos mieszkańcom. W ramach jego 
inicjatywy „Forum wymiany – wiedzy, pomysłów, myśli” od kilku miesięcy organizowane są narady, 
spotkania i warsztaty, na których omawiane są kwestie mające realny wpływ na życie w gminie.

Od 1948 r. do 2015 r. w tej magnackiej 
rezydencji z XVII w. działał Dom Pracy 

Twórczej im. Bolesława Prusa, fot. A. Piętka

Następne narady dotyczyły rozpoczęcia 
prac nad „Strategią rozwoju gminy Kon-
stancin-Jeziorna 2040+” oraz bezpieczeń-
stwa w gminie.

 Miejsce do spotkań
„Forum wymiany” to także udostępnia-
nie gminnej przestrzeni na spotkania 
z mieszkańcami. Takie 3 października 
zorganizowała firma ProfBud i dotyczyło 
inwestycji w rejonie ul. Kolejowej w Kon-
stancinie-Jeziornie. Spotkanie to umożli-
wiło mieszkańcom bezpośrednią rozmowę 
z przedstawicielami dewelopera. Następ-
nie 17 października Fundacja Rodziny Sta-
raków zaprezentowała projekt rewitalizacji 
zespołu pałacowo-parkowego w Oborach. 
Burmistrz Michał Wiśniewski podkreśla, 
że „Forum wymiany – wiedzy, pomysłów, 
myśli” to nie tylko okazja do przekazywa-
nia informacji, ale także szansa na wysłu-
chanie głosów mieszkańców. – Chcemy 
budować przyszłość naszej gminy wspól-
nie – podkreśla włodarz. – Mieszkańcy są 
najlepszymi ekspertami w sprawach swo-
jego otoczenia, a ich uwagi i pomysły są 
dla nas niezwykle cenne.

Ostatnie w tym roku spotkania, w ramach 
cyklu, odbyło się 10 grudnia – już po od-
daniu tego numeru Biuletynu do druku –  
i było poświęcone wariantom przyszłego 
układu drogowego pomiędzy Piasecznem, 
Konstancinem-Jeziorną a Warszawą. 

Frekwencja na spotkaniach  
w ratuszu dopisuje, fot. UMiG
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Debatowali o bezpieczeństwie 
W gminie Konstancin-Jeziorna odbyła się debata o bezpieczeństwie publicznym. Spotkanie w Urzędzie 
Miasta i Gminy było okazją do podsumowania działań konstancińskiej policji i straży miejskiej 
w mijającym roku, a także do poruszenia ważnych tematów związanych z zagrożeniami w naszej gminie.

25 listopada w Urzędzie Miasta i Gminy 
odbyła się debata poświęcona bezpie-
czeństwu publicznemu. Było to kolejne 
tego typu spotkanie, które pozwoliło 
mieszkańcom na wymianę opinii z wła-
dzami oraz służbami odpowiedzialnymi 
za porządek i bezpieczeństwo. Jego go-
spodarzami byli Michał Wiśniewski – bur-
mistrz gminy Konstancin-Jeziorna, Adam 
Stryjek – komendant Komisariatu Policji 
w Konstancinie-Jeziornie, oraz Stanisław 
Grudzień – komendant Straży Miejskiej 
w Konstancinie-Jeziornie. W wydarzeniu 
wzięli udział również mieszkańcy i kon-
stancińscy radni.  

Mniej kradzieży, więcej oszustw
Na początku debaty funkcjonariusze po-
licji przedstawili dane dotyczące działań 
w 2024 r. (stan na 19 listopada). W komi-
sariacie w Konstancinie-Jeziornie pracuje 
obecnie 28 policjantów i 2 pracowni-
ków cywilnych, którzy odnotowali m.in.:  
47 kradzieży mienia, co oznacza spadek 
w porównaniu z 2023 r. (61 przypadków); 
9 kradzieży z włamaniem, również mniej 
niż rok wcześniej (16 przypadków);  2 skra-
dzione samochody (8 w 2023 r.) i 6 rowe-
rów (bez zmian w porównaniu do 2023 r.) 
oraz 59 przypadków oszustw interne-
towych (m.in. dotyczących wyłudzania 
danych do bankowości elektronicznej, 
kodów BLIK), podczas gdy w ubiegłym 
roku było ich 73. Policja wskazała także 
na mniejszą liczbę wypadków drogowych, 
w których uczestnicy odnieśli obrażenia 
(9 przypadków w 2024 r. wobec 6 w 2023 r.), 
oraz kolizji pojazdów (48 w 2024 r.,  
67 w 2023 r.). Wzrosła jednak liczba kolizji 
parkingowych – 52 w 2024 r. wobec 34 rok 
wcześniej.

Więcej interwencji i mandatów
Natomiast w Straży Miejskiej – której 
głównym zadaniem jest ochrona po-
rządku w miejscach publicznych – pracuje 
obecnie 13 strażników. Jednostka do dzia-
łań w terenie wykorzystuje 2 samochody 
patrolowe i 3 rowery. Od stycznia do wrze-
śnia br. przyjęła aż 4268 zgłoszeń (w 2023 r. 
było ich 2847). Dotyczyły one głównie 
niewłaściwego parkowania, wraków sa-

mochodowych oraz problemów związa-
nych z bezdomnymi i dzikimi zwierzętami. 
Strażnicy m.in.: przeprowadzili 1741 inter-
wencji (772 w 2023 r.), wypisali 843 man-
daty (780 w 2023 r.), wręczyli 697 pouczeń 
(334 w 2023 r.) oraz skierowali do sądu  
62 wnioski (56 w 2023 r.). Ważnym elemen-
tem pracy konstancińskich strażników jest 
również monitorowanie jakości powietrza. 
Do września funkcjonariusze przyjęli  
88 zgłoszeń dotyczących podejrzeń spa-
lania odpadów w piecach lub posiadania 
starych, niespełniających norm użytko-
wania urządzeń grzewczych. W ich efekcie 
wykryto 12 przestarzałych pieców – tzw. 
kopciuchów. Straż miejska angażuje się 
również w działania edukacyjne, takie jak 
akcje „Bezpieczne ferie” czy „Bezpieczne 
wakacje”, a także organizuje egzamin 
na kartę rowerową dla uczniów szkół 
podstawowych. 

Technologia a bezpieczeństwo 
Poza statystykami z działań przypo-
mniano również mieszkańcom o Krajowej 
Mapie Zagrożeń, która stanowi ogromne 
wsparcie dla policji podczas diagnozo-
wania aktualnych niebezpieczeństw, oraz 
aplikacji Moja Komenda –  którą można 
bezpłatnie pobrać na telefon. Znajdują się 
w niej dane wszystkich jednostek policji 
w Polsce, w tym bezpośrednie kontakty 
telefoniczne do dzielnicowych. W gminie 
Konstancin-Jeziorna nad bezpieczeń-
stwem mieszkańców czuwa 4 dzielnico-

wych. Są to: st. asp. Tomasz Awier (tel. 600 
997 013), asp. Adrian Chustecki (tel. 600 
997 094), asp. Grzegorz Dębski (tel. 600 
997 011) oraz sierż. szt. Jakub Nowak (tel. 
600 997 047). Aktualne dane kontaktowe 
funkcjonariuszy  oraz wykaz ulic objętych 
ich działaniem można znaleźć na stronie 
internetowej Komendy Powiatowej Policji 
w Piasecznie oraz na stronie internetowej: 
konstancinjeziorna.pl, w zakładce: Miasto 
i gmina/Bezpieczeństwo publiczne. 

Czas na rozmowy
Podczas spotkania uczestnicy mieli 
również możliwość zadawania pytań 
i zgłaszania istotnych dla nich kwestii 
związanych z zagrożeniami w gminie. 
Dotyczyły one m.in. zapewnienia bez-
pieczeństwa mieszkańcom w godzinach 
nocnych, w których konstanciński Komi-
sariat Policji i Straż Miejska nie funk-
cjonują, oraz kolizyjnych skrzyżowań. 
Podkreślono również znaczenie edu-
kacji kryzysowej wśród mieszkańców 
gminy – w tym publikacji „Bądź gotowy 
– poradnik na czas kryzysu i wojny”. 
Z materiałów opracowanych przez Rzą-
dowe Centrum Bezpieczeństwa można 
dowiedzieć się m.in., co oznaczają sy-
gnały alarmowe oraz jak zachować 
się w razie ataku bronią chemiczną.  
Ich wersja elektroniczna dostępna jest 
do pobrania na stronie internetowej 
gminy w zakładce Miasto i gmina/Bez-
pieczeństwo publiczne.  

Podczas spotkania 
uczestnicy mieli możliwość 
zadawania pytań 
i zgłaszania istotnych dla 
nich kwestii związanych 
z bezpieczeństwem 
w gminie, fot. C. Puchniarz
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Rozbudowa remizy idzie zgodnie z planem

Inwestycja, której wartość wynosi blisko 2 mln zł, rozpoczęła się w lipcu 
br. i jest realizowana przez konsorcjum firm: Przedsiębiorstwo Budowlane 
Aspo Piotr Pomorski z Góry Kalwarii (lider) oraz Energo-Therm z Zamościa. 
Prace idą pełną parą i zgodnie z harmonogramem. Zasadnicza konstruk-
cja budynku jest już ukończona – zakończono prace nad dachem, który 
został pokryty blachodachówką, oraz zamontowano okna. Obecnie trwają 
roboty wewnętrzne, w tym układanie przewodów sieci elektrycznej i in-
stalacji wodno-kanalizacyjnej. W kolejnym etapie planowany jest montaż 
powietrznej pompy ciepła, wykończenie wnętrza, ocieplenie budynku, wy-
konanie elewacji oraz zagospodarowanie terenu. Zakończenie prac i odbiór 
inwestycji przewidziano na lato 2025 r. W nowoczesnym budynku znajdą 
się m.in. garaż, szatnia, sanitariaty oraz pomieszczenia gospodarcze. 

Nowa remiza Ochotniczej Straży Pożarnej w Gassach już stoi. Budynek jest w stanie surowym zamkniętym,  
a aktualnie prowadzone są prace wewnątrz obiektu. Zakończenie i odbiór inwestycji planowane jest na lato 2025 r.

Dwie jednostki Ochotniczej Straży Pożarnej – w Bielawie i Konstancinie-Jeziornie – wzbogaciły się 
o nowoczesny sprzęt, który zwiększy ich skuteczność w akcjach ratunkowych. Zakupy były możliwe 
dzięki grantom przyznanym w ramach programu „WzMOCnij swoje otoczenie”, realizowanego przez 
Polskie Sieci Elektroenergetyczne.

„WzMOCnij swoje otoczenie” to program grantowy Polskich 
Sieci Elektroenergetycznych, który wspiera samorządy, szkoły, 
przedszkola, organizacje pozarządowe i inne podmioty w re-
alizacji projektów istotnych dla lokalnych społeczności. W ra-
mach dorocznego naboru można ubiegać się o dotację w takich 
obszarach, jak bezpieczeństwo, edukacja, ochrona środowi-
ska, zdrowie czy rozwój wspólnych przestrzeni publicznych. 
W gronie tegorocznych laureatów programu znalazły się dwie 
gminne Ochotnicze Straże Pożarne – z Bielawy i z Konstancina- 

-Jeziorny. Obie otrzymały po 24 tys. zł. Pierwsza jednostka za-
kupiła kamerę termowizyjną do drona ratowniczego. Nowe 
urządzenie jest wykorzystywane w akcjach gaśniczych, ochro-
nie środowiska oraz monitorowaniu zagrożeń pożarowych.  

– Kamera termowizyjna to sprzęt, który pozwala nam szybko 
lokalizować pożary, oceniać ich zasięg, a także odnajdywać 
osoby potrzebujące pomocy w trudnych warunkach, takich 
jak dym, mgła czy noc – tłumaczy Mateusz Siudziński, prezes 
OSP Bielawa. – Dzięki współpracy z PSE nasza straż może teraz 
działać sprawniej i skuteczniej, co ma bezpośredni wpływ na 
bezpieczeństwo mieszkańców. 
Z kolei OSP Konstancin-Jeziorna zainwestowała w profesjonalną 
łódź ratowniczą wyposażoną w silnik zaburtowy oraz echo-
sondę. Nowy sprzęt sprawdzi się w rejonie pełnym płytkich 
zbiorników wodnych i rzek, gdzie konieczna jest szybka reakcja 

Inwestują w bezpieczeństwo

Nowy sprzęt jest już wykorzystywany w akcjach ratowniczych  
prowadzonych przez strażaków z Bielawy i Konstancina-Jeziorny,  

fot. OSP Konstancin-Jeziorna

Prace nad rozbudową remizy przebiegają sprawnie, 
przybliżając moment, gdy strażacy z Gassów zyskają 

nowoczesne zaplecze do realizacji swoich zadań, 
 fot. A. Błażewicz-Orczykowska

O Polskich Sieciach Elektroenergetycznych 
Polskie Sieci Elektroenergetyczne S.A. są operatorem krajowego systemu przesyłowego energii elektrycznej i odgrywają kluczową rolę 
w zapewnieniu stabilności polskiej gospodarki. Spółka, będąca własnością Skarbu Państwa, realizuje także działania na rzecz społeczności 
lokalnych, wspierając ważne inicjatywy poprzez programy grantowe. Więcej informacji o programie „WzMOCnij swoje otoczenie” można 
znaleźć na stronach raport.pse.pl oraz www.wzmocnijotoczenie.pl. 

w sytuacjach kryzysowych. – Łódź umożliwia nam skuteczniej-
sze działania na wodach, w tym poszukiwanie osób zaginionych 
czy ratowanie zwierząt uwięzionych w zaroślach rzeki Jeziorki 

– wyjaśnia Robert Czarnula, prezes OSP Konstancin-Jeziorna. 
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Wymiary szyldu
Szyldy towarzyszą nam w przestrzeni ulic i powinny być dostoso-
wane do skali człowieka. Szyld zlokalizowany w strefie A ochrony 
uzdrowiskowej może mieć maks. 3 mkw., a w strefach B i C – maks. 
5 mkw. (położenie nieruchomości w strefie ochrony uzdrowiskowej 
można w łatwy sposób sprawdzić w Gminnym Systemie Informacji 
Przestrzennej: gsip.konstancinjeziorna.pl). Reklama nie powinna do-
minować w przestrzeni, dlatego maksymalna wysokość powierzchni 
służącej ekspozycji treści reklamowej nie może być większa niż 
3 m, a cały szyld wraz z konstrukcją, na której jest zamocowany, 
nie może być wyższy niż 8 m.

Od ponad trzech lat w gminie Konstancin-Jeziorna obowiązuje uchwała krajobrazowa. To dobry moment, 
aby przypomnieć przepisy i zasady dotyczące umieszczania w przestrzeni publicznej m.in. obiektów małej 
architektury, tablic i urządzeń reklamowych.

Uchwała Rady Miejskiej Konstancin-Jeziorna dotycząca zasad i warunków usytuowa-
nia na terenie gminy obiektów małej architektury, tablic i urządzeń reklamowych 
oraz ogrodzeń, zwana potocznie uchwałą krajobrazową, obowiązuje od 28 kwietnia 
2021 r. Głównym celem jej wprowadzenia było uporządkowanie przestrzeni publicznej 
i doprowadzanie do poprawy wizerunku jedynego uzdrowiska na Mazowszu. Niestety 
nie wszyscy mieszkańcy i przedsiębiorcy przestrzegają obowiązujących przepisów, 
dlatego przypominamy kluczowe zapisy uchwały. 

Tylko szyldy informacyjne
Na terenie całej gminy obowiązuje całkowity zakaz umieszczania tablic i urządzeń 
reklamowych w przestrzeni publicznej. Dozwolone są wyłącznie szyldy informujące 
o prowadzonej działalności, jednak muszą one spełniać wymogi jakościowe oraz być 
zgodne ze standardami wymiarów i estetyki określonymi w uchwale krajobrazowej. 
Oto krótkie przypomnienie, jak powinny wyglądać:

Mniej reklam, więcej porządku
– uchwała krajobrazowa obowiązuje

Liczba szyldów
Dla każdej prowadzonej działalności można umieścić jeden szyld 
(wyjątek – na działce, na której zlokalizowany jest obiekt usługowy 
o pow. użytkowej powyżej 400 mkw., dopuszcza się umieszczenie 
dodatkowego zestawu szyldów, np. w formie totemu przy każdym 
wjeździe na nieruchomość). Jeżeli w budynku jest kilka lokali usłu-
gowych, każdy z nich ma prawo do własnego szyldu.

18m2

Zareklamuj się tak:Zamiast tak:

T W Ó J   S Z Y L D

8m
3m2

5m23m

BANK

Miejsce zamocowania szyldu
Miejsce reklamy jest na budynku lub na przeznaczonej do tego 
konstrukcji. Zakazane jest umieszczanie szyldów na ogrodzeniach, 
na obiektach małej architektury, w pasie drogowym, na słupach 
elektroenergetycznych i telekomunikacyjnych oraz na drzewach. 
Szyld umieszczony na budynku powinien być wkomponowany 
w jego elewację. Nie może przesłaniać detali architektonicznych 
lub innych elementów dekoracyjnych.

TakNie
TakNie

18m2

Zareklamuj się tak:Zamiast tak:
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Zareklamuj się tak:Zamiast tak:
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Tak

Forma szyldu
Celem uchwały nie jest ograniczenie możliwości kreatywnego za-
reklamowania własnej działalności, ale niektóre formy szyldów są 
z reguły mniej trwałe oraz w większym stopniu zaburzają estetykę 
ulic oraz budynków. Z tego powodu nie można stosować szyldów 
w formie bannerów, siatek reklamowych, murali oraz ekranów lub 
urządzeń emitujących zmienne światło lub treść. Reklama naklejana 
bezpośrednio na okna budynków jest dozwolona, ale nie może 
zajmować więcej niż 30 proc. powierzchni okna.

18m2

Zareklamuj się tak:Zamiast tak:

T W Ó J   S Z Y L D

8m
3m2

5m23m

BANK

Dzięki uchwale krajobrazowej zniknęły reklamy 
m.in. z budynku przy ul. Wilanowskiej, 

fot. Archiwum UMiG

TakNie

TakNie
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Ogrodzenia
Przypominamy również, że banerów, pla-
katów, szyldów nie wolno umieszczać też 
na ogrodzeniach posesji, które od czasu 
wprowadzenia uchwały muszą spełniać 
określone standardy estetyczne oraz ga-
barytowe. W związku z tym trzeba pamię-
tać o poniższych zasadach:

  zakaz grodzenia pojedynczych budynków 
wielorodzinnych – w zabudowie wieloro-
dzinnej nie można grodzić pojedynczych 
budynków ani ich zespołów, co ma na 
celu wspieranie otwartości przestrzeni 
publicznej i poprawę estetyki.
  maksymalna wysokość ogrodzeń – wy-
sokość ogrodzeń nie może przekraczać 
2,2 m od poziomu terenu, z wyjątkiem 
ogrodzeń: wokół terenów sportowych 
i rekreacyjnych, takich jak: place za-
baw, parki publiczne i place publiczne, 
obiekty infrastruktury technicznej.
  nakaz stosowania ogrodzeń ażurowych – 
ogrodzenia muszą mieć formę ażurową, 
z prześwitami stanowiącymi co najmniej 
50 proc. powierzchni każdego przęsła. 
Dzięki temu ogrodzenia będą mniej do-
minujące wizualnie oraz bardziej przy-
jazne dla środowiska.
  zakaz stosowania pełnych ogrodzeń – na 
terenie gminy obowiązuje zakaz budowy 
pełnych ogrodzeń, co pozwala na zacho-
wanie otwartego charakteru przestrzeni 
publicznej i prywatnej.
  możliwość migracji dla małych zwierząt 
– ogrodzenia powinny być wykonane 
w taki sposób, aby umożliwiały swo-
bodną migrację małych zwierząt. Ta 
zasada jest częścią dbałości o ochronę 
lokalnej fauny i tworzenie warunków do 
przemieszczania się zwierząt.

  zakaz stosowania prefabrykowanych 
płyt betonowych – na terenie gminy 
nie można stosować prefabrykowanych 
płyt betonowych (poza prefabrykatami 
do fundamentów, podmurówek lub słup-
ków) oraz ogrodzeń z blach falistych 
i trapezowych.
  kolorystyka i materiały zgodne z histo-
rią lub naturą – w przypadku ogrodzeń 
wpisanych do rejestru zabytków, gmin-
nej ewidencji zabytków lub objętych 
ochroną konserwatorską obowiązuje 
wymóg zachowania kolorystyki i mate-
riałów zgodnych ze stanem historycz-
nym. Możliwe jest także zastosowanie 
materiałów naturalnych nawiązują-
cych do historycznych, co pomaga 
w zachowaniu harmonii z historycz-
nym otoczeniem.

Mała architektura
Konstancińska uchwała krajobrazowa 
dotyczy także obiektów małej architek-
tury. Poniżej przedstawiamy kluczowe 
wytyczne obowiązujące na terenie 
gminy:

  spójna forma i kolorystyka – obiekty 
powinny charakteryzować się jednolitą 
i spójną formą oraz kolorystyką (wy-
jątek stanowią obiekty wyposażenia 
ogródków gastronomicznych, które 
mogą różnić się od przyjętej stylistyki).

  materiały wykonania – widoczne ele-
menty powtarzalnych obiektów po-
winny być wykonane z wybranych 
materiałów, które gwarantują trwa-
łość i estetykę. Dozwolone są: stal, 
aluminium, żeliwo, kamień naturalny, 
cegła, beton architektoniczny, drewno, 
tworzywa sztuczne i szkło.

  rozmieszczenie z zachowaniem prze-
strzeni użytkowej – obiekty muszą być 
rozmieszczone tak, by nie zaburzać cią-
głości ciągów pieszych i rowerowych. 
Ważne jest, by instalacje nie stanowiły 
przeszkód dla osób z niepełnospraw-
nościami (minimalna szerokość światła 
przejścia wynosi 1,5 m).
  zgodność z istniejącym stylem historycz-
nym – w przypadku obiektów wpisanych 
do rejestru zabytków, gminnej ewidencji 
zabytków lub objętych ochroną konser-
watorską należy zachować kolorystykę 
i rodzaje materiałów zgodne z ich sta-
nem istniejącym lub historycznym.
  maksymalna wysokość obiektów – wy-
sokość obiektów małej architektury nie 
może przekraczać 3,5 m, z wyjątkiem: 
urządzeń sportowych i rekreacyjnych, 
w tym elementów placów zabaw; po-
mników; instalacji oraz figur o funkcji 
wyłącznie dekoracyjnej lub artystycznej; 
obiektów zabytkowych i historycznych 
wpisanych do rejestru zabytków oraz 
objętych ochroną konserwatorską.

Kary i dodatkowe informacje 
Obowiązujące od trzech lat przepisy 
obejmują wszystkich – zarówno osoby 
fizyczne, jak i podmioty gospodarcze. 
Właściciele tablic i urządzeń reklamo-
wych mieli czas na ich usunięcie do 
28 kwietnia 2022 r. Za opóźnienia, nie-
legalne reklamy oraz nieprzestrzeganie 
zapisów uchwały przewidziane są kary 
finansowe. W razie wątpliwości lub py-
tań dotyczących uchwały zachęcamy do 
kontaktu z Wydziałem Planowania Prze-
strzennego Urzędu Miasta i Gminy pod  
nr. telefonu: 22 484 23 96. 

Nowa ortofotomapa już dostępna dla mieszkańców
Gminny System Informacji Przestrzennej wzbogacił się o nową ortofotomapę, czyli cyfrowe odwzorowanie terenu gminy Konstancin- 
-Jeziorna wykonane ze zdjęć lotniczych. Jest ona dostępna bezpłatnie w dwóch kompozycjach kolorystycznych – w barwach 
naturalnych (RGB) oraz z wykorzystaniem kanału bliskiej podczerwieni (CIR). Zachęcamy do korzystania z serwisu.  
Ortofotomapa to cyfrowe odwzorowanie terenu wykonane ze zdjęć lotniczych. Ta prezentująca gminę Konstancin-Jeziorna w 2024 r. powstała, 
podobnie jak w latach ubiegłych, na podstawie ponad 700 pojedynczych fotografii wysokiej rozdzielczości – jeden piksel ortofotomapy 
odpowiada zaledwie 5 cm w terenie – wykonanych wiosną tego roku. Teraz mapa została udostępniona w Gminnym Systemie Informacji 
Przestrzennej. Dzięki temu każdy mieszkaniec na ekranie monitora komputerowego czy smartfona może zobaczyć, jak przez ostatnie lata 
zmieniła się nasza gmina. Tegoroczna ortofotomapa dostępna jest w dwóch kompozycjach kolorystycznych: w barwach naturalnych (RGB) 
oraz z wykorzystaniem kanału bliskiej podczerwieni (CIR), który doskonale odzwierciedla sposób zagospodarowania terenu – m.in. pozwala 
uzyskać informacje na temat lokalizacji obszarów intensywnej zabudowy, roślinności czy wód. Ostatnia taka mapa w serwisie pochodzi 
z 2016 r. Aby zobaczyć aktualną ortofotomapę gminy, wystarczy wejść na stronę Gminnego Systemu Informacji Przestrzennej i wybrać za-
kładkę: Tło mapy/Mapa 2024, znajdującą się na dole głównego menu serwisu. Obecnie w geoportalu dostępne są 23 ortofotomapy, z których 
najstarsza pochodzi z 1958 r. Ortofotomapa to nie tylko fascynujący przewodnik po terenie dla każdego mieszkańca, ale także niezwykle 
przydatne narzędzie pracy projektantów planów zagospodarowania przestrzennego. Umożliwia ona precyzyjne pomiary odległości i po-
wierzchni na poziomie gruntu. Ponadto stanowi nieocenione źródło informacji, szczególnie pomocne przy tworzeniu miejscowych planów 
zagospodarowania, monitorowaniu zmian w użytkowaniu terenu, ochronie środowiska oraz w działaniach służb komunalnych.
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Szkodliwy eternit znika z dachów mieszkańców gminy Konstancin-Jeziorna. W kończącym się 2024 r. dzięki 
wsparciu samorządu zutylizowano blisko 97 ton materiałów zawierających trujący i rakotwórczy azbest.

Azbest to substancja silnie rakotwórcza. Jego samodzielne usuwanie jest nie tylko nielegalne, 
ale również niezwykle niebezpieczne dla zdrowia. Kara finansowa za niezgodne z przepisami 
działania może wynosić nawet 20 tys. zł. Dlatego co roku, w trosce o zdrowie mieszkańców, 
gmina Konstancin-Jeziorna udziela wsparcia w postaci bezpłatnego demontażu, odbioru 
i utylizacji tych materiałów. Zadanie to realizuje w ramach gminnego programu usuwania 
azbestu. Tegoroczne działania w gminie Konstancin-Jeziorna przyniosły wymierne efekty 
– mieszkańcy złożyli 46 wniosków o odbiór azbestu. Zrealizowano również 15 zaległych, 
z poprzedniego roku. W ramach programu odebrano ponad 96 t materiałów zawierających 
azbest, co znacznie poprawiło bezpieczeństwo mieszkańców i środowiska. Łączny koszt 
dotychczasowych działań wyniósł ponad 48 tys., z czego aż 33,2 tys. zł pochodziło z do-
tacji Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie. 
W przyszłym roku program będzie kontynuowany. Przypomnijmy, jest on skierowany do 
osób fizycznych, w tym wspólnot mieszkaniowych, które nie prowadzą działalności gospo-
darczej. Warto jednak pamiętać, że gmina nie pokrywa kosztów zakupu i montażu nowego 
pokrycia dachowego. 

Gmina pomaga pozbyć się szkodliwego azbestu

Kontrola nieruchomości posiadających szambo lub 
przydomową oczyszczalnię ścieków to obowiązek, jaki 
nałożyła na samorządy znowelizowana w 2022 r. ustawa 
– Prawo wodne, a także ustawa o utrzymaniu czystości 
i porządku w gminach.

Wezwania do urzędu
Takie kontrole są przeprowadzane na terenie wszyst-
kich gmin w Polsce, w tym również w Konstancinie- 
-Jeziornie, gdzie mają formę wezwań do obowiązko-
wego stawiennictwa w magistracie i okazania kompletu 
wskazanych w piśmie dokumentów. Właściciele nieru-
chomości są zobowiązani do posiadania umowy w za-
kresie opróżniania szamb lub osadników w instalacjach 
przydomowych oczyszczalni ścieków, podpisanej z pod-
miotami posiadającymi zezwolenie burmistrza gminy 
Konstancin-Jeziorna w tym zakresie (ich lista dostępna 
jest w Biuletynie Informacji Publicznej). Podczas kontroli 
urzędnicy sprawdzają też dowody – np. rachunki lub 
faktury VAT – uiszczania opłat za regularny wywóz ście-
ków. Do tej pory sprawdzono w ten sposób 847 z ponad 
1,1 tys. nieruchomości, kontrole odbywają się w dwu-
letnich cyklach. 

Obowiązek podłączenia
Należy pamiętać, że jeśli nieruchomość znajduje się 
na terenie objętym siecią kanalizacyjną, jej właściciel 
ma obowiązek podłączenia się do niej (z wyjątkiem nie-
ruchomości wyposażonych w przydomowe oczyszczal-

Szamba i oczyszczalnie pod kontrolą
W gminie Konstancin-Jeziorna trwają kontrole szamb i przydomowych oczyszczalni ścieków. Urzędnicy 
sprawdzają umowy na wywóz nieczystości oraz dowody opłat za ich regularny odbiór. Do tej pory na 
wezwanie magistratu stawiło się 847 z ponad 1,1 tys. właścicieli nieruchomości.

nie ścieków spełniające wymagania określone w odrębnych przepisach). 
Właściciele nieruchomości, którzy nie mają jeszcze umów na opróżnianie 
zbiorników bezodpływowych lub przydomowych oczyszczalni ścieków, po-
winni jak najszybciej je zawrzeć. Zaniedbanie tych obowiązków może wiązać 
się z dotkliwymi karami finansowymi.

Sankcje finansowe
Brak wymaganej dokumentacji lub uniemożliwienie kontroli może skutkować 
nałożeniem mandatu w wysokości 500 zł. W przypadku braku umowy i ra-
chunków na wywóz nieczystości sprawa może trafić do sądu, co grozi grzywną 
nawet do 5 tys. zł. Dodatkowo właściciel nieruchomości, który nie ma umowy 
na legalny wywóz nieczystości, będzie zobowiązany do pokrycia kosztów 
usługi zastępczej, czyli opróżnienia szamba lub osadów ze ścieków z przy-
domowej oczyszczalni, która jest znacznie droższa od cen rynkowych. 

Właściciele muszą w urzędzie pokazać m.in. umowę na wywóz nieczystości  
oraz dowody opłat za regularny odbiór ścieków, fot. UMiG

W 2024 r. od mieszkańców odebrano 
ponad 96 t materiałów zawierających 

azbest, fot. Adobe Stock
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Każdy właściciel lub zarządca nowo wybudowanego budynku – zarówno mieszkalnego, jak i usługowego – musi 
złożyć do CEEB deklarację o źródłach jego ogrzewania i spalania paliw. A w przypadku zmiany źródła ciepła 
w obiektach już istniejących należy złożyć nową deklarację – w terminie 14 dni od dnia jego uruchomienia.

Centralna Ewidencja Emisyjności Budynków ma pomóc w likwidacji głównej przyczyny zanieczyszczenia powietrza w Polsce, którą 
jest emisja pyłów i gazów z pozaklasowych źródeł ciepła. Każdy właściciel lub zarządca nowo wybudowanego budynku – zarówno 
mieszkalnego, jak i usługowego – musi w ciągu 14 dni złożyć do CEEB deklarację o źródłach jego ogrzewania i spalania paliw. Do re-
jestru trzeba zgłosić piece i kotły, w  tym: gazowe, węglowe, kominki, pompy ciepła czy ogrzewanie z sieci. Deklarację można złożyć 
przez internet – za pomocą profilu zaufanego lub e-dowodu na stronie: zone.gunb.gov.pl lub w Urzędzie Miasta i Gminy Konstancin-
-Jeziorna. W przypadku zmiany źródła ciepła w obiektach już istniejących należy złożyć nową deklarację – w terminie 14 dni od dnia 
jego uruchomienia. Przekazanie danych do CEEB jest obowiązkowe. Za brak zgłoszenia lub przekroczenie dopuszczalnych terminów 
grozi kara grzywny. Jej wysokość waha się od 20 zł do nawet 5 tys. zł. Wszystkie regulacje dotyczące CEEB zostały sformułowane 
i zdefiniowane w ustawie z 21 listopada 2008 r. o wspieraniu termomodernizacji i remontów oraz o centralnej ewidencji emisyjności 
budynków. Więcej informacji można znaleźć na stronie: www.gunb.gov.pl. 

Musisz zgłosić, czym ogrzewasz budynek

„Czyste powietrze” zawieszone
Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej wstrzymał przyjmowanie nowych 
wniosków w programie „Czyste powietrze”. Ma to związek z jego planowaną reformą.  
Co ważne, wszystkie dotychczas złożone wnioski zostaną rozpatrzone, a dotacje wypłacone zgodnie  
z harmonogramem. Nabór ma wrócić wiosną 2025 r.

Narodowy Fundusz Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej pracuje nad 
reformą programu „Czyste powietrze”. 
Ma ona uszczelnić system przed nad-
użyciami oraz usprawnić i przyspieszyć 
procedury, dzięki czemu zwiększy się 
skuteczność działań na rzecz poprawy 
jakości powietrza. 

Przyjmowanie wstrzymane
Aby przeprowadzić potrzebne zmiany 
w programie i jednocześnie uruchomić 
w połowie grudnia specjalny program 
skierowany do mieszkańców terenów do-
tkniętych powodzią, NFOŚiGW w uzgodnie-
niu z Ministerstwem Klimatu i Środowiska 
podjął decyzję o wprowadzeniu od 28 li-
stopada br. przerwy w przyjmowaniu 
nowych wniosków. Co ważne, wszystkie 
dotychczas złożone wnioski zostaną roz-
patrzone, a dotacje wypłacone zgodnie 
z harmonogramem. „Czyste powietrze” 
powróci w odświeżonej formule wiosną 
2025 r., a jeszcze w tym roku mamy poznać 
finalną wersję nowych zasad. 

Nowe reguły
Wiadomo już, że nowe reguły obejmą: 
obowiązek wypłaty zaliczki na konto 
beneficjenta, a nie wykonawcy; limity 
dotacji na poszczególne kategorie kosz-
tów; dotacje dla rzeczywiście najuboż-

szych;  uzyskanie określonego standardu 
energetycznego w wyniku realizacji in-
westycji oraz więcej kontroli na miejscu 
wobec firm, które będą przyłapane na 
nieuprawnionym działaniu. Nowością bę-
dzie również zaangażowanie operatorów, 
w tym gmin, które pomogą gospodar-
stwom domowym w realizacji inwestycji 

– od planowania aż po rozliczenie. Dzięki 
temu proces stanie się bardziej przejrzy-
sty i odporny na oszustwa, a inwestycje 
w termomodernizację będą efektywniej-
sze, co przełoży się na niższe rachunki 
za ogrzewanie. W przyszłości powstanie 
również lista rekomendowanych wyko-

nawców, czyli firm sprawdzonych pod 
kątem jakości i rzetelności.

Program w liczbach
Od początku trwania programu „Czyste 
powietrze”, czyli od 2018 r., mieszkańcy 
gminy Konstancin-Jeziorna złożyli do Wo-
jewódzkiego Funduszu Ochrony Środo-
wiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie 
208 wniosków. Dotychczas wypłacono 
ponad 2,1 mln zł dla 105 beneficjentów 
(stan na 30 września 2024 r.). Szczegó-
łowe informacje na temat programu 
można znaleźć na stronie internetowej: 
www.czystepowietrze.gov.pl.  

Mimo wstrzymania naboru wniosków do programu „Czyste powietrze” cały czas funkcjonuje punkt 
informacyjno-konsultacyjny w konstancińskim magistracie. Konsultanci są dostępni od wtorku do czwartku 

w godz. 7.00–8.00 i 16.00–18.00 oraz w piątki w godz. 7.00–8.00, fot. archiwum UMiG
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W przyszłym roku konstanciński samorząd zrealizuje 10 projektów wybranych w ramach 11. edycji 
Budżetu Partycypacyjnego 2025. Wybrali je, w drodze głosowania, sami mieszkańcy. Łączna wartość 
zaplanowanych zadań wynosi ponad 605 tys. zł.

Od 4 do 18 września mieszkańcy gminy Konstancin-Jeziorna wy-
bierali najciekawsze, ich zdaniem, pomysły zgłoszone do Budżetu 
Partycypacyjnego 2025. Na liście znalazło się 16 projektów, po-
dzielonych na dwie kategorie: inwestycyjno-remontowe (4) oraz 
pozostałe (12). Każdy mieszkaniec mógł oddać głos na jeden pro-
jekt z każdej kategorii lub wybrać tylko jeden z nich.

Tradycyjnie i online
W głosowaniu wzięło udział 1620 osób, z czego 1584 oddało po-
prawne głosy, co przełożyło się na łącznie 2725 głosów w obu 
kategoriach. Mieszkańcy najchętniej korzystali z możliwości 
głosowania online – zrobiło to 914 osób (283 na komputerach, 
631 na urządzeniach mobilnych). Z kolei 670 osób zdecydowało 
się na formę papierową, wrzucając formularze do skrzynek zlo-
kalizowanych w 11 punktach stacjonarnych. Najwięcej głosów 

Mieszkańcy głosowali i wybrali 

 Wyniki głosowania na projekty zgłoszone w Budżecie Partycypacyjnym 2025

Miejsce Nazwa projektu Szacunkowa 
wartość (w zł)

Liczba 
głosów

Projekty inwestycyjno-remontowe

1. Plac do ćwiczeń gimnastycznych i siłowych (street workout) na osiedlu Mirków 150 000 456

2. Letnia klasa 102 000 296

3. Serce w Kawęczynie 150 000 247

4. Czyste osiedle: kosze na śmieci 27 550 188

Projekty pozostałe

1. Muzyka klasyczna w kościołach gminy Konstancin-Jeziorna 29 970 483 

2. Joga, zumba, zdrowy kręgosłup. Szkoła Podstawowa nr 3 Bielawska – aktywni 
mieszkańcy! 30 000 272

3. Zdrowy kręgosłup, zumba, stretching. Promocja aktywności fizycznej poprzez zajęcia 
sportowo-rekreacyjne dla mieszkańców gminy Konstancin-Jeziorna 29 900 236

4. Konstanciński Piknik Naukowy 27 000 135

5. Wsparcie zdrowia psychicznego dzieci i młodzieży w spektrum autyzmu i ADHD poprzez 
psychoedukację dorosłych

  
29 100 109

6. Kawęczyn dla pokoleń 30 000 101

7. Zakup i montaż budek lęgowych dla jerzyków oraz innych ptaków 13 100 81

8. Flamenco – zatańczymy razem 17 000 45

9. Młodzieżowe disco – silent disco w altanie przy „Hugonówce” 11 050 43

10. Złoto ogrodów – nauka i popularyzacja kompostowania 28 360 12

11. Spotkania mistrzów 29 500 11

12. Porozmawiajmy o Konstancinie – spektakl młodzieżowy 16 100 10

Kolorem oznaczono zwycięskie projekty. Szczegółowe wyniki dostępne są na: konstancin.konsultacje-spoleczne.pl.

oddano ostatniego dnia – 18 września. Tego dnia wpłynęło aż  
177 kart, a ostatni głos online zarejestrowano o godz. 23.23. Z ko-
lei najmniej aktywnym dniem był 8 września, kiedy wypełniono 
zaledwie 19 kart.

Wyniki głosowania
Zgodnie z regulaminem do realizacji kierowane są projekty, które 
osiągnęły kryterium minimalnej liczby głosów: 150 dla inwesty-
cyjno-remontowych i 100 dla pozostałych. Te wymogi spełniło  
10 projektów, które zostały wpisane do projektu budżetu gminy na 
2025 r. W pierwszej kategorii największym poparciem cieszyła się 
budowa placu do ćwiczeń gimnastycznych i siłowych na osiedlu 
Mirków (456 głosów). Natomiast wśród projektów pozostałych naj-
więcej głosów zebrał projekt pn. „Muzyka klasyczna w kościołach 
gminy Konstancin-Jeziorna” – 483. 
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Władze sołeckie i osiedlowe wybrane
Mieszkańcy gminy Konstancin-Jeziorna wybrali nowe władze lokalne. W 23 sołectwach wyłoniono 
sołtysów i rady sołeckie, a na osiedlach Mirków i Grapa – przewodniczących i członków zarządów. 
Pięcioletnia kadencja powoli nabiera rozpędu.

W gminie Konstancin-Jeziorna zakończyły się wybory, podczas których mieszkańcy 
23 sołectw wybrali swoich przedstawicieli – sołtysów i członków rad sołeckich. 
Pierwsze zebranie wiejskie odbyło się 28 czerwca, a ostatnie 25 sierpnia. Zmiany 
zaszły w ośmiu sołectwach. W Borowinie gospodarzem wsi została Joanna Rumińska, 
w Czarnowie – Albert Zdzieszyński, w Czernidłach – Iwona Makulska, w Gassach – 
Małgorzata Zarzycka, w Habdzinie – Agnieszka Miazga, w Łęgu – Marek Skonecki, 
w Oborach – Aneta Łopacińska, a w Opaczy – Martyna Siudzińska. W pozostałych 
sołectwach zostało po staremu. Podobnie jak na dwóch konstancińskich osiedlach 
– Mirków i Grapa. Nową pięcioletnią kadencję oficjalnie zainaugurowano 13 września 
w Urzędzie Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna. Podczas uroczystości burmistrz 
Michał Wiśniewski pogratulował nowo wybranym sołtysom oraz przewodniczącym 
osiedli. Wręczono także oficjalne akty wyboru. 

Sołectwo Czarnów
Sołtys – Albert Zdzieszyński
Rada sołecka: Elżbieta Panas 
– przewodnicząca, Alexander 
Uiterwijk, Aleksandra Zalewska, 
Aleksandra Utrata, Artur 
Szymański, Albert Hanslik, Anna 
Skrojna, Kazimierz Donimirski, 
Kamila Bokacka

Sołectwo Kępa Oborska 
Sołtys – Anna Nowotnik
Rada sołecka: Barbara 
Jabłońska – przewodnicząca, 
Andrzej Nowotnik, Mirosław 
Białowąs

Sołectwo Opacz
Sołtys – Martyna Siudzińska
Rada sołecka: Małgorzata 
Osuch – przewodnicząca, Emilia 
Siudzińska, Grażyna Trzewik, 
Rafał Cendrowski, Tomasz 
Słomka

Sołectwo Parcela 
Sołtys – Dorota Machnowska
Rada sołecka: Katarzyna Jacyna 
– przewodnicząca, Zbigniew 
Tomaszczyk, Jolanta Durawa, 
Iwona Karwecka, Zbigniew 
Gołaszewski

Sołectwo Habdzin
Sołtys – Agnieszka Miazga
Rada sołecka: Artur 
Bartoszewski – przewodniczący, 
Tomasz Wołkowicz, Krzysztof 
Rozwadowski

Sołectwo Kawęczynek
Sołtys – Zofia Organiściak
Rada sołecka: Michał 
Maćkowiak – przewod-
niczący, Jacek Kachniarz, 
Paulina Głośniak, Katarzyna 
Trejderowska i Zuzanna 
Kociszewska

 Składy osobowe rad sołeckich i zarządów osiedli w kadencji 2024–2029 – ciąg dalszy z nr 3/2024

Osiedle Mirków
Przewodniczący zarządu – Filip 
Rawski
Zarząd: Jacek Nowicki, 
Małgorzata Wrochna, Jadwiga 
Zakrzewska, Bartłomiej 
Wiśniewski

Osiedle Grapa
Przewodnicząca zarządu – 
Anna Borowska
Zarząd: Katarzyna Piasecka, 
Marian Nowotnik, Hanna 
Belkiewicz, Monika 
Krasnodębska

Akty wyboru wręczył burmistrz Michał Wiśniewski  
i jego zastępczyni Agata Wilczek, fot. UMiG
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Działamy razem z mieszkańcami
Większość tegorocznych projektów w ramach inicjatywy lokalnej w gminie Konstancin-Jeziorna dobiegła 
końca. W grudniu mieszkańcy zrealizują jeszcze trzy ostatnie zadania, zamykając kolejny owocny rok 
współpracy z samorządem.

Inicjatywa lokalna to forma współpracy mieszkańców z samorządem, 
której celem jest wspólna realizacja zadań publicznych ważnych dla 
lokalnej społeczności. Mieszkańcy mogą zgłaszać swoje pomysły 
do Urzędu Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna, wnioskując o ich 
wsparcie, czy to finansowe, czy rzeczowe. Sami w zamian angażują 
się głównie poprzez pracę społeczną, ale nie tylko. Podczas działań 
mieszkańcy wnoszą też wkład rzeczowy, wykorzystując np. swój 
sprzęt domowy, gaz i prąd czy udostępniając samochód.

20 działań
W Konstancinie-Jeziornie inicjatywa lokalna funkcjonuje od 2013 r., 
a przez ten czas mieszkańcy zrealizowali setki przedsięwzięć. 
W 2024 r. gmina wsparła niemal 20 takich projektów, przeznaczając 
na nie łącznie 50 tys. zł. We wrześniu odbyły się m.in. „Spotkania mu-
zyczne i kulinarne” w Gassach i „Dzień Seniora w Mirkowie” w Kon-
stancinie-Jeziornie. W październiku natomiast zrealizowane zostały: 
„Dzień seniora – integrujemy, gotujemy i bawimy się” w Słomczy-
nie, „Dzień seniora” w Czernidłach oraz „Jesień w przyrodzie, życiu 
człowieka i w piosenkach” w Konstancinie-Jeziornie. Do końca roku 
w ramach inicjatywy lokalnej odbędą się jeszcze projekty: „Warsz-
taty taneczne, krawieckie i kulinarne seniorów”, „Świąteczne spo-
tkanie seniorów” oraz „Kultywowanie lokalnych tradycji wigilijnych 
w Kawęczynku”, które podkreślają zaangażowanie mieszkańców we 
wzmacnianie więzi społecznych i pielęgnowanie tradycji. 

Jak zgłosić swój pomysł?
Inicjatywa lokalna będzie kontynuowana także w przyszłym roku. 
Jeśli mieszkańcy mają pomysł na ciekawe przedsięwzięcie w swo-

jej okolicy, mogą złożyć wniosek do Urzędu Miasta i Gminy Kon-
stancin-Jeziorna, termin naboru zostanie ogłoszony na stronie 
internetowej gminy. Projekty mogą zgłaszać mieszkańcy bez-
pośrednio lub za pośrednictwem organizacji pozarządowych. 
Inicjatywa lokalna obejmuje szeroki zakres działań, m.in. rozwój 
infrastruktury lokalnej; promocję kultury, sztuki i dziedzictwa 
narodowego; organizację wydarzeń edukacyjnych i sportowych; 
ochronę środowiska oraz wspieranie wolontariatu. Więcej infor-
macji znajdziesz na stronie: konstancinjeziorna.pl w zakładce: 
Dla mieszkańca/Dialog Społeczny/Inicjatywa lokalna. 

W Dniu Seniora w Mirkowie, zorganizowanym w ramach inicjatywy 
lokalnej, uczestniczyło ponad 60 osób, fot. M. Szewczyk

Gmina Konstancin-Jeziorna jest w gronie samorządów, które 
uczestniczą w ogólnopolskim Badaniu Klimatu Rowerowego. Jest 
ono realizowane co dwa lata przez stowarzyszenie samorządowe 
Polska Unia Mobilności Aktywnej, we współpracy z Euro-
pejską Federacją Cyklistów i na podstawie metodologii 
opartej na wieloletnich doświadczeniach Politechniki 
Drezdeńskiej.  Badanie Klimatu Rowerowego jest do-
skonałą okazją, by mieszkańcy mogli wyrazić swoją 
opinię na temat jakości i komfortu przemieszczania się 
jednośladem po naszej gminie. Zachęcamy do udziału 
– nieważne, czy jeździsz rowerem codziennie, czasami 
czy tylko sporadycznie. Twoja opinia dla organizatorów jest 
wręcz bezcenna, bo im więcej mieszkańców weźmie udział, tym 
bardziej miarodajne będą wyniki. Wystarczy wypełnić ankietę 
online, którą znajdziemy na stronie: www.rowerowyklimat.pl. 

Jeździsz rowerem? Wypełnij ankietę
Gmina Konstancin-Jeziorna bierze udział w Ogólnopolskim Badaniu Klimatu Rowerowego. Zachęcamy 
wszystkich mieszkańców do wypełnienia internetowej ankiety i oceny warunków do jazdy jednośladem  
po naszej gminie. Jest na to czas do końca grudnia.  

Jest ona anonimowa, a jej wypełnienie zajmuje około 5 minut. 
Badania Klimatu Rowerowego to nie tylko sposób na zebranie 
opinii, ale także narzędzie, które pomaga tworzyć lepsze warunki 

dla rowerzystów w całej Polsce. Czy Twoja miejscowość 
sprzyja rowerzystom? Czy jazda na rowerze sprawia Ci 

radość, czy raczej stres? Badanie pomaga znaleźć od-
powiedzi na te pytania, tworząc kompleksowy obraz 
sytuacji nie tylko w Konstancinie-Jeziornie, ale także 
w innych miastach i gminach. Opinie mieszkańców 

są kluczowe dla osób odpowiedzialnych za politykę 
rowerową w danym samorządzie To dzięki nim możliwe 

są zmiany, które mogą poprawić komfort i bezpieczeństwo 
rowerzystów. Wyniki ankiety dostarczą argumentów do dalszych 
działań na rzecz poprawy infrastruktury rowerowej i jakości 
przestrzeni publicznych. 
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Wrześniowa powódź na Dolnym Śląsku 
zniszczyła domy, mieszkania i posesje 
tysięcy rodzin, a także infrastrukturę. 
Pod wodą znalazło się wiele miast i wsi. 
Szczególnie ucierpiał Lądek-Zdrój, ma-
lownicze uzdrowisko zostało niemal 
zmiecione z powierzchni ziemi. Gmina 
Konstancin-Jeziorna szybko zareagowała 
na dramat powodzian, organizując zakro-
joną na szeroką skalę akcję pomocową. 
Włączyli się w nią czynnie mieszkanki 
i mieszkańcy, uczniowie i nauczyciele, 
harcerze, strażacy, seniorzy czy pensjo-
nariusze domów opieki.

Tony pomocy
Podczas zbiórek, które odbyły się 16 
i 20 września, zebrano ogromną liczbę 
niezbędnych artykułów. Sześć wozów 
strażackich i pięć przyczep wypełniono 
narzędziami, odzieżą roboczą, środkami 
czystości, żywnością oraz sprzętem 
technicznym. Transport zorganizowali 
strażacy-ochotnicy z Kawęczynka, Gass, 
Konstancina-Jeziorny oraz Słomczyna. 
Transport z naszej gminy był pierw-
szym, który dotarł do zalanego Lądka-
-Zdroju. – To wszystko nie udałoby się, 
gdyby nie wielkie serca naszych miesz-
kanek i mieszkańców oraz wspólne za-
angażowanie osób, którym los innych 
nie jest obojętny – podkreśla Katarzyna 
Tusińska, zastępczyni burmistrza gminy 

Dziękujemy za solidarność
Mieszkanki i mieszkańcy gminy Konstancin-Jeziorna znów udowodnili, że w obliczu tragedii potrafią 
działać wspólnie. W odpowiedzi na apel o pomoc dla powodzian z Dolnego Śląska zorganizowano szeroko 
zakrojoną akcję wsparcia. Zaangażowali się w nią wszyscy: od samorządu, przez młodzież szkolną, 
harcerzy, strażaków-ochotników, aż po seniorów i pensjonariuszy domów opieki.

Darami od mieszkańców gminy wypełniono łącznie  
sześć wozów strażackich oraz pięć przyczep, fot. OSP Słomczyn

Konstancin-Jeziorna. – Serdecznie dzię-
kujemy wszystkim za wsparcie i bezinte-
resowną pomoc. 

Pomoc dla domu dziecka
Pomoc, dzięki OSP Słomczyn, trafiła 
także do domu dziecka w Kłodzku, gdzie 
powódź zniszczyła pierwsze piętro bu-
dynku. W akcję zaangażowała się cała 
społeczność Szkoły Podstawowej nr 4 
w Słomczynie, która właśnie na ten cel 
przekazała zebrane dary. Z kolei Hufiec 
Uroczysko Konstancin przeprowadził 
zbiórkę narzędzi potrzebnych do prac 
remontowych w zalanych domach. Tra-
fiły one do mieszkańców Lądka-Zdroju 
i Radochowa. Pomoc zaoferowali także 
seniorzy z Domu Artystów Weteranów 
Scen Polskich w Skolimowie, którzy prze-

kazali żywność i środki finansowe. Dzięki 
ich zaangażowaniu zakupiono także osu-
szacze powietrza niezbędne do usuwania 
skutków powodzi.

200 tysięcy wsparcia
Konstanciński samorząd wsparł jedną 
z zalanych gmin także finansowo. Pod-
czas nadzwyczajnej sesji Rady Miejskiej, 
która odbyła się we wrześniu, radni 
poparli inicjatywę burmistrza Michała 
Wiśniewskiego i zdecydowali o prze-
kazaniu 200 tys. zł na odbudowę sieci 
wodociągowej w Lądku-Zdroju. – Każda 
forma wsparcia jest dla nas bezcenna 
– podkreślił Tomasz Nowicki, burmistrz 
Lądka-Zdroju. – Dziękujemy za okazane 
serce i solidarność. 25 listopada pienią-
dze wpłynęły na konto gminy. 

Gwałtowna fala powodziowa 
niemal doszczętnie 
zniszczyła Lądek-Zdrój,  
fot. OSP Słomczyn
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Od grudnia rodzice maluchów uczęszczających do konstancińskiego żłobka nie ponoszą opłaty stałej  
za pobyt dziecka w placówce – pokrywają jedynie koszty wyżywienia. To efekt rządowego programu 
„Aktywny rodzic” oraz uchwały Rady Miejskiej.

Program „Aktywny rodzic”, wprowadzony z myślą o rodzicach dzieci 
do lat 3, ma na celu wspieranie rodzin w łączeniu obowiązków ro-
dzicielskich z aktywnością zawodową. Obejmuje on trzy świadcze-
nia: „Aktywnie w domu”, „Aktywnie w pracy” i „Aktywnie w żłobku”. 
W ramach tego ostatniego wsparcia, przyznawanego rodzicom 
na malucha poniżej 1. roku życia czy nawet po ukończeniu 3 lat, 
każde dziecko uczęszczające do instytucji opieki objęte jest dofinan-
sowaniem z budżetu państwa – do 1,5 tys. zł miesięcznie. W przy-
padku dzieci z orzeczeniem o niepełnosprawności kwota ta wzrasta 
do 1,9 tys. zł. W październiku Rada Miejska Konstancin-Jeziorna, 
uwzględniając nowe regulacje, zdecydowała o ustaleniu opłaty 
stałej za pobyt dziecka w Gminnym Żłobku na poziomie równym 
kwocie dofinansowania w ramach świadczenia „Aktywnie w żłobku”. 
W praktyce oznacza to, że rodzice, wypełniając odpowiedni wniosek, 
za opiekę nad maluchem w publicznej, placówce nic nie płacą (do 
10 godzin pobytu). Pokrywają jedynie koszty wyżywienia, którego 
stawka dzienna wynosi 15 zł. Dzięki programowi „Aktywny rodzic” 
konstanciński samorząd otrzyma znaczące wsparcie finansowe, 

Rodzice nie płacą za żłobek

Obecnie do gminnego żłobka  
uczęszcza 75 dzieci, fot. Freepik

„Aktywny Rodzic” – trwa nabór wniosków
Ruszył program „Aktywny Rodzic”, który ma wspierać rodziców małych dzieci w łączeniu aktywności 
zawodowej z życiem rodzinnym. Od 1 października można składać wnioski, tylko elektronicznie, o 3 rodzaje 
świadczeń. Przyjmuje je Zakład Ubezpieczeń Społecznych.

„Aktywny Rodzic” to rządowy program, 
który wprowadza nowe świadczenia pie-
niężne dla polskich rodzin. Ma on po-
móc rodzicom godzić pracę z opieką nad 
dziećmi do lat trzech.

Trzy świadczenia
Od 1 października br. rodzice i opiekuno-
wie mogą składać wnioski o jedno z trzech 
poniższych świadczeń:

  „Aktywnie w pracy” (tzw. babciowe) – 
świadczenie dla rodziców i opiekunów, 
którzy są aktywni zawodowo. Obejmuje 
ono dzieci od 12. do 35. miesiąca ży-
cia, które nie chodzą do żłobka, przed-
szkola, klubu dziecięcego i nie są pod 
opieką dziennego opiekuna. Świad-
czenie wynosi 1500 zł miesięcznie na 
dziecko lub 1900 zł, jeżeli maluch ma 
orzeczenie o niepełnosprawności.
  „Aktywnie w żłobku” – świadczenie 
przysługuje na dzieci, które uczęszczają 
do żłobka, klubu dziecięcego lub są pod 
opieką dziennego opiekuna. To wspar-
cie zastąpiło dofinansowanie żłobkowe 

które pozwoli na pokrycie części wydatków związanych z funkcjo-
nowaniem żłobka, a dodatkowo umożliwi organizację zajęć edu-
kacyjnych i rozwojowych dla najmłodszych mieszkańców gminy. 
Według szacunków roczne wpływy do miejskiej kasy ze świadcze-
nia „Aktywnie w żłobku” zwiększą się o kwotę ponad 1,2 mln zł, co 
w dużej części odciąży budżet żłobka.  

przyznawane przez Zakład Ubezpieczeń 
Społecznych. To korzystna zmiana, bo 
dotychczasowe „żłobkowe” wynosiło 
do 400 zł miesięcznie, a nowe świad-
czenie wzrośnie do 1500 zł miesięcznie 
lub nawet 1900 zł w przypadku dziecka 
z orzeczeniem o niepełnosprawności.
  „Aktywnie w domu” – przysługuje na 
każde dziecko w rodzinie, w wieku od 
12. do 35. miesiąca życia. Świadczenie 
zastąpiło dotychczasowy rodzinny ka-
pitał opiekuńczy, ale w odróżnieniu od 
niego obejmuje także pierwsze dziecko. 
Wsparcie wynosi po 500 zł miesięcz-
nie. Łączna kwota do wykorzystania na 
jedno dziecko wynosi 12 tys. zł.

W danym miesiącu można pobierać tylko 
jeden rodzaj świadczenia. Jeśli zmieni się 
sytuacja zawodowa wnioskodawcy, będzie 
można zastąpić jedno świadczenie innym.

Dla kogo?
Świadczenia z programu „Aktywny Ro-
dzic” przysługują zamieszkałym w Polsce:

  obywatelom polskim,

  obywatelom UE/EFTA oraz Wielkiej 
Brytanii,

  cudzoziemcom, o ile spełniają warunek 
legalnego pobytu w Polsce.

Ważne! Świadczenia „Aktywni rodzice 
w pracy” i „Aktywnie w domu” nie przy-
sługują obywatelom Ukrainy, którzy przy-
byli do Polski w związku z działaniami 
wojennymi. Mogą oni natomiast ubiegać 
się o świadczenie „Aktywnie w żłobku”, 
pod warunkiem że przybyli do naszego 
kraju legalnie, mają status UKR i przeby-
wają w Polsce nieprzerwanie przez okres 
co najmniej 365 dni. 

Tylko elektronicznie
Obsługą programu „Aktywny Rodzic” zaj-
muje się Zakład Ubezpieczeń Społecznych. 
Wnioski można składać tylko elektronicz-
nie przez: PUE/eZUS, aplikację mobilną 
mZUS, portal Emp@tia na stronie – em-
patia.mpips.gov.pl lub bank, jeśli ten bank 
uruchomił taką usługę. Jak informuje ZUS, 
pierwsze świadczenia zostały wypłacone 
na przełomie listopada i grudnia.  
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Szkoły będą dostępne po godzinach nauki
Gminne szkoły podstawowe będą otwarte dla mieszkańców także po zajęciach lekcyjnych. To inicjatywa 
burmistrza Michała Wiśniewskiego, który chce, aby placówki stały się miejscem spotkań i organizowania 
wydarzeń dla społeczności lokalnej. Trwają prace nad nowymi zasadami wynajmu i udostępniania pomieszczeń.

Od 2025 r. szkoły podstawowe, dla których organem prowadzącym jest gmina Konstan-
cin-Jeziorna, staną się bardziej dostępne dla mieszkańców, organizacji pozarządowych 
czy klubów sportowych. To efekt działania burmistrza Michała Wiśniewskiego, który chce, 
by szkolne pomieszczenia służyły nie tylko edukacji, ale także lokalnej społeczności.
Obecnie trwają intensywne prace nad nowymi zasadami odpłatnego wynajmu oraz 
bezpłatnego udostępniania pomieszczeń szkolnych, z uwzględnieniem różnych potrzeb 
mieszkańców oraz innych podmiotów. – Naszym celem jest, aby szkoły stały się miejscem, 
które tętni życiem także po godzinach lekcyjnych – podkreśla Michał Wiśniewski. – Chcemy, 
by mieszkańcy mogli realizować swoje pasje i organizować różnorodne wydarzenia. 
Kluczową zmianą w nowym regulaminie będzie przeniesienie odpowiedzialności za wy-
najmowaną przestrzeń z dyrektorów szkół na najemców. To właśnie oni będą musieli 
zadbać o powierzone mienie gminne oraz pokryć koszty ewentualnych zniszczeń. Obec-
nie projekt dokumentu jest konsultowany z dyrektorami placówek. Po zakończeniu tego 
procesu burmistrz wyda stosowne zarządzenie. 

Harcerze mają miejsce do spotkań
Po latach tułaczki harcerki i harcerze z Hufca Uroczysko Konstancin wreszcie mają miejsce do spotkań. 
Dzięki współpracy z nowymi władzami gminy ich zbiórki w sezonie jesienno-zimowym będą odbywać się 
w wygodnych pomieszczeniach Szkoły Podstawowej nr 2. Znalazł się też teren, na którym staną 
kontenery do przechowywania harcerskiego sprzętu.  

To, czego przez długi czas nie udało się 
załatwić poprzednim władzom gminy 
Konstancin-Jeziorna, udało się obecnym. 
Harcerki i harcerze z Hufca Uroczysko 
Konstancin wreszcie mają miejsce do 
spotkań. W okresie jesienno-zimowym 

– od listopada do marca – zbiórki har-
cerskie będą odbywać się w komforto-
wych dla dzieci warunkach, pod dachem 
Szkoły Podstawowej nr 2 przy ul. Stefana 
Żeromskiego 15. Stosowne porozumienie 
na nieodpłatne użyczenie pomieszczeń 
placówki zostało już podpisane. To jed-
nak nie koniec dobrych wieści – gmina 
zadbała także o miejsce na przechowy-
wanie harcerskiego sprzętu. Na terenie 
bazy Zakładu Gospodarki Komunalnej 
przy ul. Chopina 5 stanęły cztery kon-
tenery, które pomieszczą niezbędne 
wyposażenie drużyn, w tym sprzęt wy-
korzystywany podczas wypraw, obozów 
i ćwiczeń terenowych. 13 listopada Mi-
chał Wiśniewski, burmistrz Konstanci-
na-Jeziorny, oraz jego zastępczyni Agata 
Wilczek rozmawiali z komendantem Hufca 
Uroczysko Konstancin Robertem Bokac-
kim oraz Elżbietą Olczak, prowadzącą 
Młodzieżowy Krąg Instruktorski, o dal-

szych możliwościach rozwoju i wsparcia 
harcerstwa w naszej gminie. Spotkanie 
odbyło się w Szkole Podstawowej nr 2, 
a uczestniczyła w nim także dyrektorka 
placówki Katarzyna Chiszko. – To ważne 
wsparcie dla Uroczyska, które od 2019 r. 
nieustannie przyciąga dzieci i młodzież, 
ucząc ich odpowiedzialności, samodziel-
ności i szacunku dla przyrody – podkre-
ślił Michał Wiśniewski. – Cieszymy się, 
że dzięki komunikacji i otwartości na po-

W szkolnych pomieszczeniach mogą być 
organizowane np. zajęcia sportowe,  

fot. GOSiR

trzeby największej w gminie organizacji 
działającej społecznie udało się wspólnie 
wypracować takie rozwiązanie.
Obecnie do Uroczyska Konstancin uczęsz-
cza 376 druhen i druhów, a o sprawy orga-
nizacyjne dba 50 dorosłych instruktorów. 
Dzięki nowemu zapleczu harcerze zyskają 
jeszcze większe możliwości rozwijania 
swoich pasji i umiejętności, przyciągając 
kolejne pokolenia młodych ludzi do har-
cerskiej społeczności.  

W spotkaniu w SP nr 2 uczestniczyli (od prawej): Michał Wiśniewski,  
Agata Wilczek, Elżbieta Olczak, Robert Bokacki i Katarzyna Chiszko, fot. A. Jarzębska-Isio
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Konstancińska oświata świętowała

Z okazji Dnia Edukacji Narodowej, zgodnie 
z wieloletnią tradycją, odbyła się gminna 
uroczystość, podczas której wyróżniający 
się pedagodzy otrzymali nagrody oraz li-
sty gratulacyjne za szczególne osiągnię-
cia w pracy dydaktyczno-wychowawczej.

Nagrody burmistrza
Spotkanie w Konstancińskim Domu 
Kultury było okazją przede wszystkim 
do podziękowania całemu środowisku 
oświatowemu za zaangażowanie, pracę 
oraz wkład w rozwój edukacji na tere-
nie gminy. Wyrazy wdzięczności i słowa 
uznania przekazali Michał Wiśniewski, 
burmistrz gminy Konstancin-Jeziorna, 
oraz Karolina Komar-Osińska, przewod-

Z okazji Dnia Edukacji 
Narodowej burmistrz 
uhonorował nagrodami 
9 dyrektorów oraz  
11 nauczycieli gminnych 
placówek oświatowych,  
fot. S. Antoniak

14 października konstancińska oświata świętowała Dzień Edukacji Narodowej. Była to wyjątkowa okazja 
do uhonorowania pracy nauczycieli, wręczenia nagród i awansów zawodowych przez burmistrza gminy. 
Swoje wyróżnienia dwóm konstancińskim pedagożkom przyznała też Minister Edukacji Narodowej. 

nicząca Rady Miejskiej. Na uroczystości 
nie zabrakło także zastępczyń burmistrza 
– Katarzyny Tusińskiej i Agaty Wilczek. 
W tym roku nagrody burmistrza trafiły do 
20 osób. Otrzymali je: dyrektorzy – Pau-
lina Karczmarczyk (Szkoła Podstawowa 
nr 1), Katarzyna Chiszko (SP nr 2), Ewa 
Grzywaczewska (SP nr 4 w Słomczynie), 
Artur Krasowski (Szkoła Podstawowa In-
tegracyjna nr 5), Urszula Puchalska (SP 
nr 6 w Opaczy), Małgorzata Jarosz (Przed-
szkole nr 1 „Zielony zakątek”), Ewa Winek 
(Przedszkole nr 2 „Tęczowe przedszkole”), 
Dorota Kamecka (Przedszkole nr 3 „Kolo-
rowe kredki” w Oborach); oraz Ewa Bader 
(Przedszkole nr 4 z oddziałami integra-
cyjnymi „Leśna chatka”) oraz nauczyciele 
– Elżbieta Utrata (SP nr 1), Aneta Pokor-
ska (SP nr 1), Dariusz Zabiżewski (SP nr 1), 
Agata Bińkowska (SP nr 2), Urszula Kata-
rzyna Furmańska (SP nr 2), Małgorzata 
Wodyńska (SP nr 3), Justyna Pieniążek (SP 
nr 3), Marlena Narewska-Musik (SP nr 3), 
Małgorzata Szymczak (SPI nr 5), Marzena 
Gaładyk (SPI nr 5) oraz Aneta Dłużewska 
(SP nr 6). 

Awanse zawodowe
Podczas październikowej uroczystości 
burmistrz wręczył także akty nadania 
stopnia nauczyciela mianowanego. W gro-
nie osób, które zdały egzamin państwowy 
i z dumą odebrały dokumenty potwier-
dzające ich awans zawodowy, znaleźli 
się: z SP nr 2 – Maciej Skrzypczak, Kata-
rzyna Górecka, Przemysław Ogórek, Ka-

rolina Piekarniak, Paulina Wolak i Edyta 
Wyszogrodzka; z SP nr 3 – Katarzyna Ma-
ciąg, Julia Kowalska-Braun; z SP nr 6 – 
Aneta Dłużewska i Monika Krzyczkowska; 
z Przedszkola nr 1 – Justyna Duksztulska 
i Mirosława Kwiecień; z Przedszkola nr 2 
– Anita Szmajdowicz; z Przedszkola nr 3 
– Aneta Łopacińska, a z Przedszkola nr 4 – 
Aneta Łata. Po części oficjalnej nastąpiła 
część artystyczna. Na scenie Hugonówki 
wystąpił zespół Sugar Jazz Trio, grający 
muzykę z pogranicza jazzu, popu i soulu.

Nagrody ministra
Swoje nagrody z okazji 14 października 
przyznała także Minister Edukacji Naro-
dowej. W tym roku w gronie wyróżnio-
nych osób znalazły się też dwie pedagożki 
z gminy Konstancin-Jeziorna – Elżbieta 
Siemieniuk, nauczycielka wychowania  
fizycznego ze Szkoły Podstawowej nr 3, oraz 
Agnieszka Halicka, nauczycielka bibliote-
karka ze Szkoły Podstawowej Integracyj-
nej nr 5. Obie panie zostały docenione za 
wybitne osiągnięcia w pracy dydaktycz-
nej i wychowawczej, a listy gratulacyjne 
wręczyła im Wioletta Krzyżanowska, ma-
zowiecka kurator oświaty. – Serdecznie 
gratuluję wyróżnień oraz życzę dalszych 
sukcesów i satysfakcji z nowych wyzwań 
– podkreśla Michał Wiśniewski, burmistrz 
Konstancina-Jeziorny. – Jestem dumny, że 
w gminnych szkołach mamy kadrę, która 
z pasją i zaangażowaniem realizuje swoje 
zadania, wkładając ogrom pracy w wycho-
wanie kolejnych pokoleń mieszkańców. 

Nagrodę Ministra Edukacji Narodowej otrzymały: 
Elżbieta Siemieniuk (z prawej) 

i  Agnieszka Halicka, fot. Archiwum prywatne
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Złote i diamentowe pary 
z prezydenckimi medalami

Spotkanie zakończyło się wspólnym pamiątkowym zdjęciem  
z burmistrzem i przewodniczącą rady, fot. A. Błażewicz-Orczykowska

Są małżeństwem od ponad pół wieku, a 30 października w Urzędzie Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna 
świętowali złote i diamentowe gody. Dziesięć par z rąk burmistrza Michała Wiśniewskiego odebrało 
medale nadane przez Prezydenta RP, dyplomy oraz upominki. 

Zgłoszenie jubileuszu długoletniego pożycia małżeńskiego
Przypominamy, że małżonkowie, którzy wspólnie przeżyli co najmniej 50 lat, mogą złożyć w Urzędzie Stanu Cywilnego w Konstancinie- 
-Jeziornie wniosek o przyznanie medalu „Za Długoletnie Pożycie Małżeńskie”, nadawanego przez Prezydenta RP. Później jest on 
przesyłany do urzędu wojewódzkiego, który po weryfikacji dokumentów przekazuje sprawę do Kancelarii Prezydenta RP. Procedura 
trwa od 6 do 8 miesięcy. Więcej informacji można uzyskać pod numerem tel. 22 484 23 50.

30 października w sali posiedzeń Urzędu 
Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna od-
była się wyjątkowa uroczystość, w której 
główną rolę odgrywała miłość, wierność 
i uczciwość małżeńska. Tego dnia dziesięć 
par z gminy Konstancin-Jeziorna, które 
wspólnie przeżyły co najmniej 50 lat, ob-
chodziło swoje wyjątkowe jubileusze – 
złote i diamentowe gody. 

Medale i życzenia
Jubilatów w magistracie wraz z rodzinami 
gościł Michał Wiśniewski, burmistrz gminy 
Konstancin-Jeziorna. Włodarz pogratu-
lował parom miłości, jaką się nawzajem 
darzą. – Mam nadzieję, że w Konstanci-
nie-Jeziornie będzie coraz więcej par ta-
kich jak państwo – podkreślił burmistrz, 
składając małżonkom życzenia i żartując, 
że będzie starał się „ich dogonić”. – To 
niezwykłe, że w dzisiejszych czasach mo-
żemy spotkać osoby, które mimo przeciw-

ności losu potrafiły wytrwać razem przez 
tak długi czas.
Złoci i diamentowi jubilaci otrzymali pre-
stiżowe odznaczenie państwowe. Meda-
lami „Za Długoletnie Pożycie Małżeńskie”, 
nadanymi przez Prezydenta RP, zostali wy-
różnieni: Jan i Barbara Konikowie (52. rocz-
nica ślubu), Tomasz i Wiesława Grochulscy 
(51. rocznica ślubu), Włodzimierz i Wie-
sława Marchewkowie (51. rocznica ślubu), 
Zygmunt Porolniczak i Danuta Renz (51. 
rocznica ślubu), Janusz i Ewa Magdziarzo-
wie (50. rocznica ślubu), Paweł i Alina Po-
pieluchowie (50. rocznica ślubu), Stefan 
i Teresa Trzaskowscy (61. rocznica ślubu), 
Józef i Anna Rodakowie (62. rocznica 
ślubu), Wiesław i Władysława Pabisia-
kowie (61. rocznica ślubu) oraz Tadeusz 
i Bożena Batorowscy (60. rocznica ślubu).
Były też okolicznościowe dyplomy, kwiaty 
i upominki, które wręczyły Karolina Komar-
-Osińska – przewodnicząca Rady Miejskiej 

– i Beata Klimek – kierowniczka Urzędu 
Stanu Cywilnego. Podczas tej wyjątko-
wej uroczystości nie mogło też zabraknąć 
tortu i lampki szampana.

Szczęście we dwoje 
Po części oficjalnej przyszedł tradycyjnie 
czas na rozmowy i wspomnienia, którymi 
jubilaci chętnie się dzielili. Na ich twa-
rzach malowało się wzruszenie, a zgroma-
dzeni goście mogli usłyszeć historie pełne 
radości, trudnych chwil oraz wzajemnego 
wsparcia. – Byliśmy młodzi, dynamiczni 
i zakochani, a drobne nieporozumienia 
szybko szły w niepamięć – wspomina 
Stefan Trzaskowski, który z żoną Teresą 
świętował 61. rocznicę ślubu. – Patrząc 
na nasze młode lata, widzę, że były to 
piękne, złote chwile. Ale jesień życia też 
ma swoje uroki: jesteśmy doświadczeni, 
zgrani, już się nie kłócimy, nie musimy się 
godzić, bo doskonale się rozumiemy. 
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Mariannie Wojtoń życzenia 200 lat pomyślności złożył w imieniu mieszkańców 
burmistrz Michał Wiśniewski (z prawej), fot. A. Błażewicz-Orczykowska

Niech nam żyją 200 lat!
W gminie Konstancin-Jeziorna mieszka już 11 osób, które liczą sobie 100 lat i więcej. Ostatnio do tego 
grona dołączyły dwie panie – Marianna Wojtoń i Janina Meyer. Z kolei najstarszą mieszkanką jest Irena 
Gębal, która w październiku świętowała 104. urodziny.

Uzdrowiskowy klimat Konstancina- 
-Jeziorny sprzyja długowieczności. W gmi-
nie mieszka 11 osób, które przekroczyły 
100 lat – 7 kobiet i 4 mężczyzn. Rekor-
dzistka ma 104 lata, a najstarszy miesz-
kaniec liczy sobie 103 lata. Ostatnio do 
grona stulatków dołączyły dwie panie – 
Marianna Wojtoń i Janina Meyer.

W gronie rodziny i przyjaciół 
Marianna Wojtoń, pensjonariuszka 
Domu Artystów Weteranów Scen Pol-
skich w Skolimowie, swoje 100. urodziny 
świętowała 25 października w gronie ro-
dziny, przyjaciół, znajomych i władz gminy 
Konstancin-Jeziorna. Pani Marianna to 
osoba o bogatej i niezwykle porusza-
jącej historii. Urodzona 26 października 
1924 r. w Busku-Zdroju, jako nastolatka 
doświadczyła grozy II wojny światowej. 
Mając zaledwie 16 lat, została wywieziona 
na przymusowe roboty do Niemiec. Udało 
jej się uciec, jednak powrót do domu był 
niemożliwy. W 1941 r. dołączyła do Bata-
lionów Chłopskich, gdzie z narażeniem 
życia walczyła o wolność Polski. Po woj-
nie osiedliła się w Krakowie, a jej życie 
zawodowe przez 40 lat związane było 
z Krakowskimi Zakładami Melioracyjno-
-Wodociągowymi. Za swoją działalność 
została odznaczona Złotym Krzyżem 
Zasługi. W Domu Artystów Weteranów 
Scen Polskich w Skolimowie mieszka od 

10 lat. Dziś, jako dumną mamę i babcię, 
panią Mariannę otaczają miłość rodziny 
i szacunek lokalnej społeczności. – Życzę 
pani Mariannie dużo zdrowia i radości. 
To zaszczyt móc świętować ten jubileusz 
w pani towarzystwie – mówił burmistrz 
Michał Wiśniewski podczas uroczystości.

Kwiaty i życzenia od władz 
Kolejną konstancinianką, która prze-
kroczyła próg 100 lat, jest Janina Meyer. 
Mieszkanka osiedla Grapa w Konstanci-

nie-Jeziornie obchodziła swoje urodziny 
23 listopada. Jubilatkę z gratulacjami, ży-
czeniami i kwiatami odwiedziły Agata Wil-
czek, zastępczyni burmistrza gminy, oraz 
Beata Klimek, kierowniczka Urzędu Stanu 
Cywilnego. Wizyta była okazją do wielu 
ciepłych słów i wspomnień. Pani Janina 
urodziła się 23 listopada 1924 r. w Strzy-
żowie. Jej młodość naznaczyły tragiczne 
wydarzenia – w czasie II wojny światowej 
straciła ojca, który zginął w obozie Au-
schwitz. Po ukończeniu studiów zamiesz-
kała z mężem w Konstancinie-Jeziornie, 
gdzie od 62 lat cieszy się życiem w oto-
czeniu przyrody. Przez ponad 30 lat była 
związana zawodowo z Warszawskimi Za-
kładami Papierniczymi, gdzie cieszyła się 
uznaniem jako sumienna i zaangażowana 
pracownica. W 2016 r. została wdową, ale 
nawet w obliczu trudności życiowych nie 
straciła swojej wyjątkowej energii i opty-
mizmu. Dziś, mimo sędziwego wieku, pani 
Janina imponuje samodzielnością i pogod-
nym usposobieniem. Wolny czas spędza na 
czytaniu książek, rozwiązywaniu krzyżó-
wek i oglądaniu meczów siatkówki, którą 
darzy szczególną sympatią. Otoczona 
życzliwymi sąsiadami i przyjaciółmi, cieszy 
się codziennymi drobiazgami i zachwyca 
swoim optymizmem. Zapytana o receptę 
na długowieczność, odpowiada z uśmie-

Irenę Gębal (z prawej) z życzeniami odwiedziły m.in. zastępczyni Agata Wilczek 
oraz przewodnicząca Karolina Komar-Osińska, fot. A. Błażewicz-Orczykowska
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chem: – Trzeba cieszyć się życiem i godzić 
z tym, co przynosi los.

104 lata pani Ireny
Najstarszą mieszkanką naszej gminy jest 
Irena Gębal, która 19 października skoń-
czyła 104 lata. W tym wyjątkowym dniu 
dostojną solenizantkę z gratulacjami 
i życzeniami od władz samorządowych 
odwiedziła Agata Wilczek, zastępczyni 
burmistrza, oraz Karolina Komar-Osińska, 
przewodnicząca Rady Miejskiej Konstan-
cin-Jeziorna. – Pani Ireno, jest pani świa-
dectwem siły i wytrwałości, które inspirują 
młodsze pokolenia – podkreśliła, wręcza-
jąc 104-latce list gratulacyjny. – Życzę dużo 
zdrowia, radości i spokoju.
Uroczystość w Domu Seniora Polskiej 
Akademii Nauk w Konstancinie-Jezior-
nie, którego pani Irena jest mieszkanką, 
uświetniły upominki oraz tort ze świecz-
kami, które seniorka zdmuchnęła z uśmie-
chem na twarzy. Irena Gębal urodziła się 
19 października 1920 r. i całe swoje życie 
związała z Warszawą. Tam się wychowała, 
uczęszczała do szkoły i pracowała. Zawo-
dowo przez wiele lat była związana z Pol-
ską Akademią Nauk, gdzie przyczyniła 
się do rozwoju polskiej nauki. To właśnie 
dzięki jej staraniom powstał Dom Seniora 
PAN w Konstancinie-Jeziornie. Ponad  
50 lat temu pani Irena symbolicznie po-
łożyła pierwszą cegłę pod fundament 
tego miejsca, które dziś stało się jej do-
mem. Mimo swoich 104 lat pani Irena cie-
szy się dobrym zdrowiem i niezmiennym 
optymizmem, którym zaraża wszystkich 
wokół. Podczas jubileuszu seniorka nie 
kryła wzruszenia: – Nie przypuszczałam, 
że będę miała tylu gości. Jestem szczę-
śliwa – powiedziała. – Cieszę się, że tylu 
lat dożyłam. 

Swoim długim, pełnym wyzwań i pracy 
życiem zasłużyła pani na nasz największy 

szacunek i uznanie – podkreśliła Agata 
Wilczek, składając życzenia Janinie Meyer,  

fot. A. Błażewicz-Orczykowska

W spotkaniu z minister Marzeną Okłą- 
-Drewnowicz uczestniczyli m.in.  

przedstawiciele gminy Konstancin-Jeziorna,  
fot. KDK

20 listopada w Konstancinie-Jeziornie odbyły się konsultacje społeczne 
dotyczące ustawy o bonie senioralnym – rozwiązaniu mającym wspierać 
rodziny aktywne zawodowo w opiece nad osobami starszymi. 

Kolejne wsparcie dla seniorów

Pracownicy socjalni świętowali
21 listopada obchodzono Dzień Pracownika Socjalnego, święto dedykowane osobom 
niosącym pomoc najbardziej potrzebującym. Z tej okazji władze gminy Konstancin- 
-Jeziorna spotkały się z pracownikami Ośrodka Pomocy Społecznej.
W konstancińskim OPS-ie zatrud-
nionych jest ponad 30 osób, 
w tym 11 pracowników socjalnych. 
22 listopada, dzień po oficjalnym 
święcie, zastępczynie burmistrza 
gminy Katarzyna Tusińska i Agata 
Wilczek spotkały się z zespołem 
ośrodka, by osobiście wyrazić 
wdzięczność. Podziękowania na 
ręce Ewy Michalskiej, dyrektorki 
OPS-u, przekazano także w imie-
niu burmistrza Michała Wiśniewskiego. „Państwa zaangażowanie, empatia i profesjonalizm 
to fundament wsparcia, jakie niesiecie osobom potrzebującym, chorym czy wykluczonym 
– napisał burmistrz w liście skierowanym do pracowników OPS-u. – Dziękuję za wytrwałość, 
serce wkładane w rozwiązywanie problemów społecznych oraz za to, że nigdy nie tracicie 
z oczu tego, co najważniejsze – człowieka”. Władze gminy zadbały także o ciepłe słowa na 
przyszłość. „Niech każdy dzień przynosi poczucie spełnienia i wdzięczność tych, którym 
pomagacie” – podkreślił Michał Wiśniewski. Życzył zdrowia, satysfakcji zawodowej, dalszych 
sukcesów oraz licznych powodów do radości w życiu osobistym.

Bon senioralny to nowe świadczenie 
wsparcia, skierowane do rodzin aktyw-
nych zawodowo, które opiekują się bliskimi 
w wieku 75+ wymagającymi pomocy w co-
dziennym funkcjonowaniu. Zgodnie z zało-
żeniami świadczenie obejmie do 50 godzin 
wsparcia miesięcznie, a jego maksymalna 
kwota wyniesie 2150 zł na osobę. Wpro-
wadzenie bonu senioralnego planowane 
jest od 2026 r., a obecnie trwają konsulta-
cje społeczne dotyczące projektu ustawy. 
20 listopada temat bonu senioralnego był 
omawiany w Konstancinie-Jeziornie pod-
czas spotkania w Konstancińskim Domu 
Kultury. W wydarzeniu uczestniczyła Ma-
rzena Okła-Drewnowicz, minister ds. po-
lityki senioralnej, a także przedstawiciele 
samorządów powiatu piaseczyńskiego, 
organizacji pozarządowych oraz repre-
zentanci osób starszych. Konstanciński 
samorząd reprezentowali m.in.: burmistrz 
gminy Michał Wiśniewski, jego zastępczyni 
Agata Wilczek, Karolina Komar-Osińska – 
przewodnicząca Rady Miejskiej, oraz Iza-
bela Skonecka – przewodnicząca doraźnej 
Komisji ds. Polityki Senioralnej. W trakcie 
spotkania w Hugonówce poruszano m.in. 
temat roli samorządów w realizacji bonu 
senioralnego. – To ważny krok w budo-

waniu systemu, który pozwoli osobom 
starszym pozostać w swoim miejscu za-
mieszkania, a rodzinom utrzymać równo-
wagę między pracą a opieką nad bliskimi 
– podkreśliła Marzena Okła-Drewnowicz. 
Uczestnicy mieli możliwość zadawania py-
tań i zgłaszania uwag. Wśród najczęściej 
poruszanych kwestii znalazły się te doty-
czące kryteriów przyznawania bonu oraz 
potrzeba wsparcia dla samotnych senio-
rów, którzy nie mają rodziny mogącej za-
pewnić opiekę. Spotkanie stało się również 
okazją do zaproszenia samorządowców do 
współtworzenia rozwiązań mających na 
celu poprawę jakości życia seniorów. 
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SZKOŁY

W Szkole Podstawowej Integracyjnej nr 5 w Konstancinie-Jeziornie powstała ściana pamięci poświęcona 
patronom placówki – Żołnierzom Armii Krajowej Batalionów „Krawiec” i NSZ „Mączyński”. Zawisła na niej 
pamiątkowa tablica, symbol Polski Walczącej oraz zdjęcia ważnych miejsc na historycznej mapie gminy.

Tablica ku pamięci patronów Piątki

Tegoroczny dzień patrona był szczególny 
dla całej społeczności Szkoły Podstawo-
wej Integracyjnej nr 5 w Konstancinie- 
-Jeziornie. Placówka obchodziła bowiem 
28. rocznicę nadania imienia Żołnierzy Ar-
mii Krajowej Batalionów „Krawiec” i NSZ 
„Mączyński”. Z tej okazji, a także z okazji 
80. rocznicy wybuchu Powstania War-
szawskiego, odbyła się wyjątkowa uro-
czystość patriotyczna. Wzięli w niej udział 
uczniowie, nauczyciele, pracownicy szkoły, 
rodzice, a także zaproszeni goście.

Uroczysta akademia
Obchody Dnia Patrona Szkoły zainau-
gurował uroczysty apel w sali gimna-
stycznej, który otworzył Artur Krasowski, 
dyrektor SPI nr 5. Wśród gości nie mogło 
zabraknąć władz powiatu i gminy, w tym 
starosty Ewy Lubianiec, burmistrza Mi-
chała Wiśniewskiego oraz Karoliny Komar- 
-Osińskiej, przewodniczącej Rady Miej-
skiej Konstancin-Jeziorna. Byli też radni 

miejscy. O oprawę artystyczną wydarzenia 
zadbali uczniowie i uczennice Piątki, któ-
rzy zaprezentowali wzruszający montaż 
słowno-muzyczny przygotowany przez na-
uczycielki Małgorzatę Szymczak i Marzenę 
Gaładyk. Podczas akademii wręczono 
także nagrody laureatom konkursu hi-
storycznego. Odebrało je sześciu uczniów.
 
Tablica pamiątkowa
Głównym punktem wydarzenia było od-
słonięcie tablicy z nazwą szkoły. Uro-
czyście dokonali tego burmistrz Michał 
Wiśniewski i dyrektor Artur Krasowski. 
Szklana tablica zawisła na ścianie pa-
mięci poświęconej patronom placówki. 
Znalazły się na niej także symbol Polski 
Walczącej oraz zdjęcia ważnych miejsc 
na historycznej mapie gminy autorstwa 
fotografki Moniki Bukowińskiej. Nad cało-
ścią góruje natomiast współczesna dewiza 
Wojska Polskiego: „Bóg, Honor, Ojczyzna”. 
Oficjalna część zakończyła się Apelem 

Pamięci i złożeniem kwiatów przed ka-
mieniem upamiętniającym braci Komo-
rowskich oraz Nerka. Z okazji Dnia Patrona 
Szkoły uczniowie wzięli także udział w ży-
wych lekcjach historii, które przygotowali 
i poprowadzili członkowie Grupy Histo-
ryczno-Edukacyjnej „Szare Szeregi”. 

Tablicę pamiątkową odsłonili Michał 
Wiśniewski (z lewej) i Artur Krasowski 

 fot. S. Antoniak

Szkoła Podstawowa nr 2 w Konstancinie-Jeziornie realizuje program edukacyjny „Moja mała Ojczyzna”, który 
pozwala uczniom zgłębiać historię i zabytki naszego miasta. Pierwsze zajęcia terenowe skupiły się na tajemnicach 
ulicy Sienkiewicza, a ich uczestnicy mieli okazję poznać m.in. historię lokalnych willi i miejsc pamięci.

„Moja mała Ojczyzna” to projekt, którego celem jest rozwijanie 
wiedzy o historii i zabytkach Konstancina-Jeziorny. Jego inicja-
torką jest Katarzyna Chiszko, dyrektorka Szkoły Podstawowej nr 2. 
W ramach programu, realizowanego w placówce w roku szkol-
nym 2024/2025, uczniowie mają okazję wyjść poza szkolne mury 
i uczestniczyć w praktycznych lekcjach historii. Warsztaty tere-
nowe prowadzi Wojciech Guszkowski, nauczyciel historii i opiekun 
Uczniowskiego Klubu Sportowo-Turystycznego „Traper”, który 
przygotował specjalne karty pracy umożliwiające aktywny udział 

Uczniowie odkrywają historię naszego miasta

w lekcjach. Pierwsze zajęcia odbyły się we wrześniu i październiku. 
Były dedykowane uczniom klas czwartych i piątych. Warsztaty, 
zatytułowane „Tajemnice ulicy Sienkiewicza”, pozwoliły uczestni-
kom zgłębić historię najbardziej charakterystycznych zabytkowych 
budynków w okolicy. Na trasie wyprawy uczniów znalazły się m.in. 
willa Pod Dębem, zbudowana w 1902 r., czy willa Natemi, której 
nazwa pochodzi od imion Natalii i Emila Landsbergów, a także willa 
Świt – dom Stefana Żeromskiego, oraz wieża ciśnień, wzniesiona 
w 1899 r. przez Towarzystwo Akcyjne Ulepszonych Miejscowości 
Letniczych. Uczniowie odwiedzili też konstancińskie miejsca pa-
mięci, poznając historię m.in. pomnika katyńskiego, poświęconego 
mieszkańcom zamordowanym przez NKWD w 1940 r. Pomnik, oto-
czony „Dębami Katyńskimi”, stanowi ważne miejsce patriotycznych 
uroczystości organizowanych przez szkołę. Kolejnym punktem 
była Aleja Miłośników Konstancina, która biegnie dawnym nasy-
pem kolejowym, a także skwer imienia profesora Mariana Weissa, 
zasłużonego ortopedy i założyciela szpitala STOCER. „Moja mała 
Ojczyzna” to doskonała okazja, by młodzież mogła na nowo odkryć 
swoją miejscowość – podkreśla Wojciech Guszkowski. – Każda 
willa, każdy zabytek to kawałek historii, który warto znać. 

Program „Moja mała Ojczyzna” pokazuje, że nauka  
lokalnej historii nie musi być nudna, fot. SP nr 2
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WSPÓŁPRACA ZAGRANICZNA

Przyjaźń, która nie zna granic 
Konstancin-Jeziorna znów stał się miejscem spotkań młodzieży z różnych zakątków Europy.  
Uczniowie z Niemiec i Włoch odwiedzili swoich polskich rówieśników, których wcześniej gościli 
w swoich domach. To nie tylko okazja do nauki i poznawania nowych kultur, ale także szansa na 
nawiązanie przyjaźni, które mogą przetrwać lata. 

Gmina Konstancin-Jeziorna gościła 
uczniów z dwóch miast partnerskich: 
Denzlingen w Niemczech i Pisogne we 
Włoszech. Dzięki wsparciu finansowemu 
konstancińskiego samorządu gospoda-
rze przygotowali bogaty program pełen 
warsztatów, wycieczek i integracyjnych 
atrakcji. Jednocześnie polska młodzież 
miała szansę odwiedzić swoich rówieśni-
ków za granicą, uczestnicząc w wydarze-
niach, które przełamują bariery językowe, 
rozwijają wiedzę o świecie i wzmacniają 
więzi międzykulturowe. 

Niemiecka wizyta
W połowie września naszą gminę odwie-
dziło 12 uczniów i 3 nauczycieli z Ruth-
-Cohn Schule w Denzlingen. Niemieccy 
goście mieszkali u swoich rówieśników 

ze Szkoły Podstawowej nr 2, którzy za-
dbali o to, by ich czas w Polsce był pełen 
niezapomnianych chwil. W trakcie pobytu 
młodzież uczestniczyła w warsztatach 
w Muzeum Wycinanki, samodzielnie two-

Uczniowie Czwórki zwiedzali zabytki  
i poznawali kulturę Włoch, fot. SP nr 4

Uczniowie z Pisogne zwiedzili Muzeum Polin, 
fot. C.Pater

rząc tradycyjne wycinanki ludowe. Wy-
cieczki do Warszawy i warsztaty kulinarne 
w Wilanowie pozwoliły gościom poznać 
polską kulturę i historię. Nie zabrakło 
również czasu na integrację – wspólne 
zabawy w parku wodnym okazały się ide-
alną okazją do budowania relacji.

Włoska przygoda
Pod koniec września to z kolei młodzież 
ze Szkoły Podstawowej nr 4 w Słomczynie 
wybrała się do Pisogne. Grupa 15 uczniów 
z opiekunami spędziła tydzień w północ-
nych Włoszech, uczestnicząc w lokalnych 
wydarzeniach, takich jak święto grzybów 
i kasztanów. Program obfitował w atrak-
cje – od wycieczek po malowniczym je-
ziorze Iseo, przez wizytę w Weronie, aż 
po odkrywanie prehistorycznego Capo 
di Ponte z rysunkami naskalnymi UNE-
SCO. Kulminacją pobytu było zwiedzanie 
Bergamo, którego zabytkowe centrum za-
chwyciło uczestników.

Rewizyta Włochów
Równie atrakcyjny był pobyt Włochów 
w Polsce. 14 uczniów i 2 nauczycieli z Pi-
sogne zawitało do Konstancina-Jeziorny 
z rewizytą pod koniec października. Pod-

czas tygodniowego pobytu uczniowie 
uczestniczyli w warsztatach w Muzeum 
Wycinanki oraz poznawali historię pod-
czas zwiedzania pałacu króla Jana III w Wi-
lanowie. Odwiedzili także Warszawę, Lublin 
i Państwowe Muzeum na Majdanku, które 
dostarczyło głębokich refleksji. Ostatnim 
punktem programu była wizyta w Muzeum 
Historii Żydów Polskich Polin.

Ważne partnerstwo
Międzynarodowe wymiany uczniowskie 
to wyjątkowa szansa dla młodzieży na 
rozwój i poszerzanie horyzontów. Takie 
inicjatywy nie tylko uczą zrozumienia i to-
lerancji, ale także wzmacniają poczucie 
jedności między kulturami. 

Młodzież z Denzlingen 
gościła w ratuszu, gdzie 
odbyło się spotkanie  
z burmistrzem 
Michałem Wiśniewskim,  
fot. A. Błażewicz- 
-Orczykowska
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Boże Narodzenie to czas radości, zadumy i wyjątkowych tradycji, które w XIX-wiecznej Polsce przybierały 
różne formy w zależności od regionu. Na Mazowszu, jak ukazują zapiski Oskara Kolberga, świąteczne 
obrzędy łączyły głęboko zakorzenione zwyczaje z inspiracjami czerpanymi z innych kultur.

O zwyczaju świątecznym na Urzeczu

Niestety nie zachowały się szczegółowe 
zapisy z tutejszych okolic dotyczące 
obchodów Wigilii i Świąt Bożego Na-
rodzenia na Urzeczu. Stąd też bazować 
musimy na ogólnym opisie świątecznego 
obyczaju w okolicach Warszawy, spisa-
nym przez Oskara Kolberga w połowie 
XIX w. 

Wyjątkowe tradycje
W Wigilię poszczono, aż do zapadnięcia 
ciemności lub ukazania się gwiazd (stąd 
do dziś mówimy o „pierwszej gwiazdce”). 
Dopiero wówczas siadano do wieczerzy, 
podczas której obowiązkowym daniem 
były kluski i łazanki z makiem, zaś nawet 
u najuboższych na stole musiały zna-
leźć się jabłka, orzechy i piernik. Mięsa 
i nabiału tego dnia nie jadano, poda-
wano struclę, pieczoną z mąki pszennej 
„przez środek plecionką z ciasta obło-
żoną i posypaną czarnuszką” – aż do 
Trzech Króli zastępowała ona chleb. 
Choć Kolberg w ślad za Łukaszem Go-
łębiowskim domniemywa, iż danie to 
przejęto do Niemców, zastanowić się 
można, czy przypadkiem do jego rozpo-
wszechnienia nie przyczynili się olędrzy 
osiadli na Urzeczu. Przed rozpoczęciem 
wieczerzy łamano się opłatkiem, składa-
jąc sobie życzenia. Izbę zdobiono słomą, 
a stół zaściełano siankiem, na pamiątkę 
Chrystusa ułożonego po urodzeniu 
na słomie. Panny i kawalerowie wyciągali 
źdźbła spod obrusa, a zielony kolor miał 
przepowiadać im rychłe małżeństwo, 
zaś źdźbło zwiędłe zapowiadać dłuż-
sze oczekiwanie. Kolor żółty był wróżbą 
staropanieństwa i starokawalerstwa. 
Po wieczerzy drzewa owocowe w sa-
dzie obwiązywano powrozem, którym 
związane było wcześniej wigilijne siano, 
„aby lepiej rosły i nie przemarzły od 
mrozów”. O północy miała miejsce 
„msza pasterska”, czyli Pasterka. 
Dwa pierwsze dni świąt upływały 
pod znakiem rozpoczynających 
się jasełek, a także stanowiły one 

zwyczajowy czas końca służby i czeladzi w dworach, folwarkach oraz chatach bogatszych 
włościan. Zarządcy folwarków i gospodarze drugiego dnia świąt zapraszali do siebie 
dotychczasowych służących lub tych, których chcieli zatrudnić i racząc ich wódką, 
prosili, by zgodzili się podjąć obowiązki. Świętowano jeszcze 27 grudnia (na pamiątkę 
św. Jana) oraz 28 grudnia (w tzw. Święto Młodzianków, na pamiątkę rzezi niewiniątek 
uczynionej przez Heroda). Dzieci, jako niewinne, w tym dniu otrzymywały drobne 
upominki, a kapłan częstował po mszy wiernych winem z kielicha, co miało stanowić 
pamiątkę tamtego wydarzenia.

Cudzoziemski obyczaj
Od pierwszych dekad XIX w. w Warszawie i okolicach szerzyć zaczął się zwyczaj, jaki 
w trakcie wojen napoleońskich rozpowszechnili niemieccy żołnierze walczący po obu 
stronach. Na Wigilię przygotowywano dla dzieci gałęzie sosnowe lub niewielką so-
senkę, ozdobioną jabłkami, orzechami, cukierkami i kolorowymi wstążkami, na której 
zapalano świeczki. Zaczęła ona zastępować szopki i żłóbki, które wcześniej stawiano 
w domostwach. Do końca XIX w. zwyczaj ten połączył z podarunkami dawanymi dzieciom 
w Święto Świętych Młodzianków. Przed 1914 r. stał się na tyle powszechny, że niektórzy 
rozpoczęli walkę z cudzoziemskim obyczajem, wypierającym „polski” żłóbek, wokół 

którego gromadziły się rodziny, a także z wystrojem cudzoziemskim, tandetnymi 
bombkami, „błyszczydłami szklanymi z fabryk niemieckich”. Stąd i propago-
wano zdobnictwo ludowe, łańcuchy papierowe, pająki słomiane, a przede 
wszystkim ozdoby ze słomy, gliny, nici i bawełny oraz kolorowego papieru, 
które zaczęto wytwarzać wraz z rozwojem wycinkarstwa z glansowanego 
papieru. 

Papier z Jeziorny
I choć rozmaite publikowane wówczas broszury szukały korzeni ozdób choinko-
wych w Łowickiem, gdzie rozwinęła się wycinanka, być może w tych okolicach 
rozwinęły się one niezależnie. W latach trzydziestych XIX w. produkowano 
papier glansowany w papierni w Jeziornie, którego odrzuty pozyskiwali 
za darmo Żydzi z Jeziorny i pokątni handlarze, by wymieniać za szmaty 
do produkcji papieru we wsiach nadwiślańskich. Piękny papier posłużył 
zaś tutejszym włościankom do wycinanek i zapewne także ozdób.   

Paweł Komosa  
portal historyczny Okolice Konstancina

Widok na Jeziornę i zamarzniętą rzekę zimą 1947 r.,  
fot. Zbiory W. Rawskiego

Kieliszek – choinkowa ozdoba mazowiecka, 
za publikacją „Choinka polska” (Warszawa 

1927), w oprac. F. Gosienieckiej
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Dzięki staraniom Towarzystwa Miłośników Piękna i Zabytków Konstancina rok 2025 został ustanowiony 
Rokiem Stefana Żeromskiego. Decyzję tę podjęto niemal jednogłośnie w Sejmie RP, co otwiera nowe 
możliwości dla upamiętnienia pisarza i ochrony jego spuścizny.

2025 Rokiem Stefana Żeromskiego

W lutym 2024 r. Towarzystwo Miłośni-
ków Piękna i Zabytków Konstancina 
im. Stefana Żeromskiego wystąpiło do 
marszałka Sejmu RP Szymona Hołowni 
z wnioskiem o ustanowienie roku 2025 
Rokiem Stefana Żeromskiego. Po przej-
ściu wymaganej procedury formalnej 
24 lipca 2024 r. odbyło się głosowanie, 
w którym udział wzięło 443 posłów. Aż 
441 z nich poparło uchwałę, co stanowi 
ogromny sukces Towarzystwa. Po głoso-
waniu głos z mównicy zabrał poseł Piotr 
Kandyba, który przypomniał, że inicja-
torem wniosku o ustanowienie Roku 
Stefana Żeromskiego było Towarzystwo 
Miłośników Piękna i Zabytków Konstan-
cina. Podkreślił również konieczność 
zadbania o Dom Żeromskiego w Kon-
stancinie, co powinno stać się wspól-
nym celem Towarzystwa, Fundacji na 
Rzecz Utrzymania Spuścizny po Stefa-
nie Żeromskim, władz samorządowych 
Konstancina-Jeziorny oraz Ministerstwa 
Kultury i Dziedzictwa Narodowego. Słowa 
posła dają nadzieję na utrzymanie Mu-
zeum Żeromskiego oraz wzmocnienie 
roli Towarzystwa w działaniach na rzecz 
ochrony tego dziedzictwa.

Ławeczka z rzeźbą Stefana 
Żeromskiego w Parku Zdrojowym, 

fot. A. Piętka

Obecnie Towarzystwo planuje uro-
czyste obchody Roku Stefana Żerom-
skiego, które zostaną zorganizowane we 
współpracy z Karoliną Komar-Osińską – 
przewodniczącą Rady Miejskiej Konstancin- 
-Jeziorna, Katarzyną Chiczko – dyrektorką 
Szkoły Podstawowej nr 2 im. Stefana Że-
romskiego, oraz Konstancińskim Domem 
Kultury Hugonówka. Obchody zainaugu-
ruje uroczysta sesja Rady Miejskiej, a w ich 
ramach odbędą się dwie konferencje na-

ukowe poświęcone twórczości i życiu Ste-
fana Żeromskiego, konkursy polonistyczne 
i fotograficzne dla młodzieży, wycieczki do 
Kielc i Nałęczowa, a także koncert z okazji 
Roku Żeromskiego i jubileuszu 135-lecia 
SP nr 2. W planach jest również drugie 
wydanie przewodnika „Spacerem po Kon-
stancinie-Jeziornie”. Pierwsza edycja, 
opracowana w języku polskim i angielskim 
przy wsparciu finansowym gminy, spotkała 
się z bardzo pozytywnym odbiorem i cieszy 
się dużym uznaniem. W nowym wydaniu 
uwzględnione zostaną dodatkowe trasy 
spacerowe, w tym ścieżki śladami Ste-
fana Żeromskiego oraz szlak prowadzący 
do willi La Fleur i willi Granke, w których 
mieszczą się znane konstancińskie mu-
zea. Zapraszamy osoby zainteresowane 
współpracą do wstąpienia w szeregi na-
szego Towarzystwa. Szczegóły kontaktowe 
oraz deklaracja członkowska są dostępne 
na stronie internetowej: www.milosnicy-
konstancina.com.pl. 

dr Hanna Szaflik
prezes Towarzystwa Miłośników  

Piękna i Zabytków Konstancina  
im. Stefana Żeromskiego

„Spacerem po Konstancinie-Jeziornie” to tytuł najnowszej publikacji Towarzystwa Miłośników Piękna i Zabytków 
Konstancina oraz gminy Konstancin-Jeziorna. Bogato ilustrowany przewodnik po mieście ma poręczny format 
oraz zawiera opisy tras spacerowych w dwóch językach – polskim i angielskim.  

Powstał spacerownik po Konstancinie-Jeziornie

Przewodnik „Spacerem po Konstancinie-Jeziornie” powstał z inicjatywy Towarzystwa Mi-
łośników Piękna i Zabytków Konstancina im. Stefana Żeromskiego. Jego wydanie w całości 
sfinansowała gmina Konstancin-Jeziorna. Publikacja powstała pod redakcją dr Hanny 
Winogrodzkiej-Szaflik i Hanny Kaniastej, a także we współpracy z: Hanną Budnicką, Au-
relią Kuran-Puszkarską, Irminą Wiak oraz Wydziałem Promocji i Współpracy Zagranicznej 
Urzędu Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna. Jego autorzy proponują dwie trasy space-
rowe. Pierwsza, licząca ok. 3 km, obejmuje zabytkowe wille i obiekty w samym centrum 
Konstancina-Jeziorny, na terenie Parku Zdrojowego i w jego bezpośredniej okolicy. Trasa 
nr 2 przebiega po Mirkowie, unikatowym osiedlu dla pracowników nieistniejącej już dziś 
papierni w Jeziornie. Przewodnik ma poręczny format. Jest dwujęzyczny (polsko-angielski) 
i bogato ilustrowany. Spacerownik będzie można otrzymać podczas organizowanych przez 
gminę wydarzeń i konkursów. Można go również zdobyć, zgłaszając się do kancelarii kon-
stancińskiego magistratu (w godzinach pracy urzędu). Do rozdania mamy 30 egzemplarzy. 
Spacerownik dostępny jest również w wersji elektronicznej – do pobrania w wersji PDF 
ze strony: konstancinjeziorna.pl, zakładka Odwiedź uzdrowisko. 

Spacerownik można otrzymać bezpłatnie, 
zgłaszając się do konstancińskiego 

magistratu, fot. A. Błażewicz-Orczykowska
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FOTORELACJA

Świętowaliśmy niepodległość
11 listopada mieszkańcy gminy Konstancin-Jeziorna licznie uczcili 106. rocznicę odzyskania przez 

Polskę niepodległości. Całodniowe obchody były pełne radości, patriotyzmu i dumy z naszej historii. 
Serdecznie dziękujemy wszystkim za wspólne świętowanie! 

Dużym zainteresowaniem cieszył się tradycyjny Bieg Niepodległości,  
w którym uczestniczyło ponad 200 osób. W rywalizacji kobiet triumfowała 
Joanna Makuch, za którą uplasowały się Alicja Łodko i Kateryna Demianenko. 
W kategorii mężczyzn najlepszy okazał się Adrian Pec, a kolejne miejsca zajęli 
Mika Kilian i Tomasz Pałdyna, fot. A. Piętka

Po nabożeństwie delegacje 
złożyły kwiaty w miejscach 

pamięci, m.in. przed 
pomnikiem obrońców 

Ojczyzny z lat 1918–1921. 
Podczas ceremonii odczy-

tano apel poległych,  
fot. A. Piętka

106-metrową biało-czerwoną 
flagę nieśli mieszkańcy,  
harcerze, uczniowie  
oraz przedstawiciele władz,  
fot. A. Piętka

www.konstancinjeziorna.pl

10.00 Msza św. za Ojczyznę
kościół pw. Wniebowzięcia Najświętszej Maryi Panny (ul. Józefa Piłsudskiego 54)
Złożenie wieńców w miejscach pamięci: 11.15  Pomnik ofiar katyńskich (al. Miłośników Konstancina)
11.30 Pomnik żołnierzy Samodzielnego Batalionu Narodowych Sił Zbrojnych AK (przy rondzie Jana Pawła II) 
11.45 Pomnik obrońców Ojczyzny poległych w latach 1918–1921 (ul. Warszawska 23) / Apel Poległych 

12.30 33. Bieg Niepodległości
Start: Urząd Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna (ul. Piaseczyńska 77) / Meta: Park Zdrojowy (przy tężni) 
Zapisy: w godz. 10.00–12.00 (biuro zawodów przed UMiG Konstancin-Jeziorna)

Marsz Niepodległości
Trasa: Urząd Miasta i Gminy – ul. Warszawska – ul. Józefa Piłsudskiego – Park Zdrojowy (ul. Mostowa 15)

Koncert „Upragniona Wolność...”
Sala widowiskowa KDK Hugonówka (ul. Mostowa 15)
Wystąpią: Adam Sychowski (pianino), Katarzyna Pawłowska (śpiew), Krzysztof Ciupiński-Świątek (śpiew)
Bezpłatne wejściówki do odbioru w kasie KDK w dniu wydarzenia od godz. 13.00

17.00

Piknik historyczny /do godz. 16.00/
Park Zdrojowy (teren przy KDK Hugonówka, ul. Mostowa 15)
•  Ścieżka treningowa dla najmłodszych (musztra, tor przeszkód, rzutnia, szermierka)
• Prezentacja umundurowania, broni historycznej i epokowego wyposażenia
• Historyczna gra terenowa Uroczyska Konstancin •  Warsztaty patriotyczne i artystyczne
• 14.30 Pokaz kawaleryjski (park Ikara) • Biegi dla dzieci i młodzieży (od godz. 14.00) 
• Wóz strażacki OSP Opacz – gry i zabawy dla dzieci • Grochówka i stoiska handlowe
• Koncert pieśni patriotycznych – Zawodowa Orkiestra Wiatrowa i Studio Piosenki KDK 

13.00

Koło Gospodyń i Gospodarzy  
Wiejskich „Na Urzeczu”

Partnerzy:Organizatorzy:
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Sponsorzy grochówki:

Piasecznonews .pl

Patronat medialny:

Udział w wydarzeniu jest jednoznaczny z wyrażeniem zgody na nieodpłatne wykorzystanie swojego wizerunku do celów promocyjnych organizatora

Narodowe Święto   
Niepodległości 
w Konstancinie-Jeziornie

11 listopada 2024 r.

W Parku Ikara odbył się pokaz kawaleryjski, a na scenie przy  
Konstancińskim Domu Kultury wystąpiła Zawodowa Orkiestra Wiatrowa  

z Piaseczna oraz Gabriela Szewczyk ze Studia Piosenki KDK. Nie zabrakło także 
tradycyjnej grochówki, którą zapewnili sponsorzy: Uzdrowisko Konstancin-

-Zdrój, Catering Imperium Dobrego Smaku i Dobry Zakątek, fot. UMiG

W Parku Zdrojowym odbył się piknik 
historyczny. Uczestnicy mogli wziąć 

udział w warsztatach artystycz-
nych, grach terenowych, ścieżkach 

treningowych, a także obejrzeć pokazy 
historycznego umundurowania, broni 
i wyposażenia. Ogromnym zaintereso-
waniem cieszyło się stoisko Zespołu 

Szkół im. Władysława Reymonta. 
Kadeci prezentowali repliki broni, 

a uczniowie klas fizjoterapii oferowali 
bezpłatne masaże. Na zakończenie 
dnia odbył się koncert „Upragniona 

Wolność...” w Hugonówce, fot. A. Piętka

Dla najmłodszych zorganizowano biegi, w których każdy 
uczestnik otrzymał medal, fot. A. Piętka
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WYDARZENIA

To było prawdziwe święto kina
Gwiazdy polskiego kina, spotkania z twórcami, muzyka, humor, dystans, ironia w najlepszym filmowym 
wydaniu. Tak w kilku słowach można podsumować VII Festiwal Filmowy Maklaka i Jego Przyjaciół, który 
w dniach 2–6 października odbył się w Konstancińskim Domu Kultury.

Tegoroczna VII edycja Festiwalu Filmowego Maklaka poświęco-
nego Zdzisławowi Maklakiewiczowi oraz jego przyjaciołom: wy-
bitnym aktorom, reżyserom, ikonom polskiego filmu i sceny oraz 
wszystkim twórcom kina, których łączy charakterystyczne, iro-
niczne poczucie humoru i dystans do świata, przeszła do historii. 

Nagrody dla najlepszych
Festiwal przyciągnął do Konstancina-Jeziorny sympatyków 
polskiego kina, młodych twórców i doświadczonych filmow-
ców oraz gwiazdy polskiego kina. W konkursie na najlepszy 
film „w duchu Maklaka” wzięło udział aż 98 produkcji, z któ-
rych jury do głównych nagród nominowało 12 różnorodnych 
tytułów. Można było je obejrzeć podczas wydarzenia. Osta-
tecznie nagrody i wyróżnienia otrzymało 7 filmów: „Końce i po-
czątki” Klaudii Fortuniak (1. nagroda), „Taniec w narożniku” Jana 
Bujnowskiego (2. nagroda), „Święty spokój” Jacka Goleniaka  
(3. nagroda ex aequo), „Dobry chłopak” Mikołaja Piszczana  
(3. nagroda ex aequo), „Zadłużeni” Andrzeja Danisa (wyróż-
nienie), „Marzyciel” Piotra Kaźmierczaka (wyróżnienie) oraz  
„Autyzm oczami nastolatka” Tomasza Urbana i Gracjana Urbana 
(wyróżnienie). Nagrody laureatom 6 października wręczyło jury, 
w którym znaleźli się aktorka Krystyna Podleska (przewod-
nicząca), czyli pamiętna dziewczyna Ryszarda Ochódzkiego 
z filmu „Miś”, Edyta Markiewicz-Brzozowska – dyrektorka Kon-
stancińskiego Domu Kultury, Stanisław Pieniak – dyrektor  
artystyczny festiwalu, oraz Jerzy Kapuściński – dyrektor Studia 
Munka, a także przedstawiciele partnerów: Karolina Komar- 
-Osińska – przewodnicząca konstancińskiej Rady Miejskiej 
i Beata Jarosz-Dziekanowska – dyrektorka Departamentu Ko-
munikacji Polskich Sieci Elektroenergetycznych SA., fundatora 
tegorocznych nagród. Galę zwieńczył koncert „Ścieżkami mu-
zyki filmowej” w wykonaniu Henryk Miśkiewicz Kwartet.

Bareja i jego gwiazdy
Do grona przyjaciół Maklaka zalicza się Stanisław Bareja, któ-
remu była dedykowana tegoroczna edycja Festiwalu. Z okazji 
przypadającej w tym roku 95. rocznicy urodzin jednego z naj-
popularniejszych filmowców PRL-u, komentatora i prześmiewcy 
ówczesnej rzeczywistości podczas festiwalu zostały wyświe-
tlone cztery kultowe filmy reżysera: „Nie ma róży bez ognia”, 
„Małżeństwo z rozsądku”, „Miś” oraz „Co mi zrobisz, jak mnie 
złapiesz”, w którym wystąpił Zdzisław Maklakiewicz. Retrospek-
tywie towarzyszyły spotkania z gwiazdami z obsady pamiętnych 
komedii. Hugonówkę odwiedzili aktorzy: Daniel Olbrych-
ski, Bohdan Łazuka, Krystyna Podleska, Ewa Ziętek, Tatiana  
Sosna-Sarno oraz Janusz Płoński, współscenarzysta i jeden 
z pomysłodawców serialu „Alternatywy 4”, a także dzieci reży-
sera Stanisława Barei – Jan Bareja i Katarzyna Bareja. Wszyscy 
goście dzielili się swoimi wspomnieniami ze współpracy z re-
żyserem i opowiadali zabawne anegdoty z planu. Wyświetlono 
również dwa filmy dokumentalne poświęcone twórczości Barei, 
o tym, jak jego rodzina uczestniczyła w pracy na planach fil-

mowych, oraz o jego błyskotliwych aktorskich epizodach, które 
miał niemal w każdym ze swoich filmów.

Nie tylko kino
Podczas festiwalu publiczność obejrzała w sumie aż 25 filmów. 
Swoje najnowsze produkcje zaprezentowało Studio Munka. 
Projekcjom filmów krótkometrażowych towarzyszyło spotka-
nie z ich twórcami. Hugonówkę odwiedzili reżyserzy: Tomasz 
Gąssowski, Szymon Waćkowski, Marcin Lesisz i Adrian Apa-
nel, a spotkanie z nimi poprowadził aktor i reżyser Marcin 
Janos-Krawczyk. Gratką dla fanów Krystyny Podleskiej był jej 
monodram „Mój boski rozwód”. Tragikomiczna historia wyre-
żyserowana przez nieżyjącego już Jerzego Gruzę (przewodni-
czącego jury jednej z poprzednich edycji festiwalu), zagrana 
po mistrzowsku przez „dziewczynę Misia”. Kolejna edycja Fe-
stiwalu Filmowego Maklaka i Jego Przyjaciół już za rok. Kon-
stanciński Dom Kultury już teraz zaprasza wszystkich wielbicieli 
polskiego kina do Konstancina-Jeziorny.  

Grzegorz Traczyk  
Konstanciński Dom Kultury

Nagrody i wyróżnienia otrzymało 7 filmów, 
 których twórców nagrodzono podczas gali finałowej Festiwalu, 

 fot. B. Pylypushko

Organizatorzy i przyjaciele Festiwalu 
Partnerzy: Gmina Konstancin-Jeziorna, Stowarzyszenie 
Filmowców Polskich, Studio Munka, Legalna Kultura.
Sponsorzy: Fundacja Rodziny Staraków, Klinkier-Bud, EVA Park 
Life & SPA, CKR Centrum Kompleksowej Rehabilitacji, Heliograf 
oraz fundator nagród: Polskie Sieci Elektroenergetyczne S.A.  
Patroni medialni: Radio Kolor, TVP Kultura, itvpiaseczno.pl, 
„Kurier Południowy”, piasecznonews.pl, „Przegląd Piaseczyński”, 
naszepiaseczno.pl.
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Tej wystawy nie można przegapić
To już ostatni moment, aby zobaczyć wyjątkową wystawę „Kisling: Lśnienie Montparnasse’u” 
w konstancińskim Muzeum Villa La Fleur. Będzie ona dostępna dla zwiedzających do końca stycznia 2025 r.

Konstancińskie Muzeum Villa La Fleur 
we wrześniu świętowało inaugurację 
nowej wystawy „Kisling: Lśnienie Mont-
parnasse’u”. To największa z dotychczas 
pokazywanych w kraju, przekrojowa pre-
zentacja twórczości urodzonego w Krako-
wie w 1891 r. artysty, który stał się gwiazdą 
międzywojennego artystycznego Paryża. 
Tytułowe „lśnienie” odnosi się tak do bla-
sku czternastej dzielnicy stolicy Francji 
i zamieszkującej ją w tamtej epoce bohemy 
artystycznej, jak do „brylowania” Kislinga 
nad Sekwaną i do przyciągającej spojrze-
nie kolorystki jego dzieł, których barwne 
efekty porównywano do emalii zdobiących 
ceramikę. Pracownia Kislinga przy rue  
Joseph-Bara 3 na Montparnassie, gdzie 
przez lata powstawały budzące zachwyt 
dzieła, a także w której gościli m.in. Pablo 
Picasso i Amedeo Modigliani, pulsowała 
życiem towarzyskim i intelektualnym. 

„Malarz wielki”
Mojżesz Kisling portretował zarówno naj-
bardziej rozpoznawalne postaci świata 
kultury, jak i liczne, często anonimowe dla 
nas modelki, których zmysłowe akty cie-
szą się nieustającym kolekcjonerskim za-
interesowaniem. Z uznaniem wypowiadali 
się współcześni mu wielcy. Jean Cocteau 
nazwał go „czystym malarzem”, Picasso 
„malarzem wielkim”, a Georges Braque en-
tuzjazmował się: „Brawo, Kisling i jego silne 
malarstwo”. Barwna biografia Kislinga 
obejmuje m.in. dzieciństwo w Krakowie, 
walkę w szeregach Legii Cudzoziemskiej, 
rany odniesione w bitwie pod Carency 

w 1915 r., Order Legii Honorowej, współ-
pracę z gwiazdami francuskiego kina czy 
znajomość ze słynnym Arturem Rubinste-
inem. Życie artysty – trochę awanturnika, 
często czarusia, zawsze jednak człowieka 
o wielkim sercu – obfitowało w wydarze-
nia anegdotyczne, spektakularne, które 
przeszły do legendy, takie jak nazwany 
„czwartym rozbiorem Polski” pojedynek 
na szable w Parc des Princes „w sprawie 
honorowej” z malarzem Leopoldem Gott- 
liebem czy własne wesele – nowożeńcy 
wraz z gośćmi przez trzy dni, aż do wy-
czerpania, świętowali w kolejnych lokalach 
Montparnasse’u. 

Kisling w Villi la Fleur
Wernisaż w Konstancinie-Jeziornie nie 
ustępował najznakomitszym fetom Paryża 
szalonych lat 20. Była to impreza wyjąt-
kowa – Muzeum Villa la Fleur rozpoczęło 
nim świętowanie 15-lecia swojej działal-
ności. Przez ten czas dzięki znakomitym 
wizualnie i wartościowym merytorycznie 
wystawom, towarzyszącym im publikacjom 
i wydarzeniom przypominało postacie ar-
tystycznego Paryża pierwszej połowy XX w. 
Nieodłącznym elementem tej godnej po-
chwały misji kulturalnej są właśnie wer-
nisaże, które – oprócz tego, że stanowią 
okazję do doskonałej zabawy w najlepszym 
towarzystwie, mają aspekt poznawczy. – 
Chcemy przywracać te cenne dla polskiej 
i francuskiej kultury postaci do życia – 
podkreśla Agnieszka Roefler, dyrektorka 
kreatywna Muzeum Villa La Fleur. – Alicja 
Halicka, Henryk Hayden, Jean Lambert-
-Rucki, teraz Kisling i wielu, wielu innych: 

pragniemy, by te osoby na trwałe znalazły 
miejsce w świadomości nas wszystkich, 
nie tylko osób zawodowo zajmujących się 
sztuką. 
Dwa lata temu frekwencyjne rekordy biła 
wystawa prac Tamary Łempickiej. Muzeum 
swoją misję realizuje dzięki kilkunastu już 
ekspozycjom, katalogom, ale także sym-
bolicznie – na wernisażach, tworząc od-
powiednią aurę. – Dzięki dziełom sztuki, 
ale też muzyce, oprawie wizualnej, strojom 
i innym akcentom przenosimy naszych go-
ści w atmosferę Paryża lat międzywojen-
nych, gdy szczególnie mocno pulsowało 
artystyczne życie – dodaje Agnieszka  
Roefler. – Serdecznie zapraszamy w imieniu 
ekipy Muzeum Villa la Fleur także państwa! 

Do końca stycznia
Wystawa „Kisling: Lśnienie Montparnas-
se’u” będzie dostępna dla zwiedzających 
do końca stycznia 2025 r. Czynna jest 
w czwartki, soboty i niedziele w godz. 
10.00–18.00. 

W wydarzeniu wzięły udział prawdziwe tłumy 
gości, fot. Muzeum Villa la Fleur

Gości wernisażu witali Agnieszka i Marek Roefler, 
fot. Muzeum Villa la Fleur

Wystawa „Kisling: Lśnienie Montparnasse’u” jest największą w Polsce 
monograficzną ekspozycją prac Mojżesza Kislinga, fot. Muzeum Villa la Fleur
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WYDARZENIA

W Konstancińskim Domu Kultury „Hugonówka” otwarto wyjątkową wystawę grafik Moniki Urbanowicz. 
„Oblicze białej wstęgi” to nostalgiczna i artystyczna podróż w czasie do lat świetności fabryki papieru. 
Ekspozycję, nad którą honorowy patronat objął burmistrz gminy Konstancin-Jeziorna Michał 
Wiśniewski, można oglądać do 12 stycznia 2025 r.

Wystawa „Oblicze białej wstęgi” prezen-
tuje serię grafik Moniki Urbanowicz, któ-
rych motywem przewodnim jest fabryka 
papieru. Jest to nostalgiczna i artystyczna 
podróż w czasie do lat jej świetności, kiedy 
to wytyczała rytm życia Jeziorny i okolicz-
nych miejscowości.

Otwarcie wystawy 
Wystawa została uroczyście otwarta  
23 listopada w Konstancińskim Domu 
Kultury „Hugonówka”.  – Tytułowa biała 
wstęga dotyka naszej Papierni, w któ-
rej przez kilka pokoleń pracowało wielu 
mieszkańców Konstancina-Jeziorny – mó-
wiła podczas wernisażu Edyta Markiewicz-
-Brzozowska, dyrektorka KDK. – To na tym 
papierze spisano Konstytucję 3 Maja. To tu 
narodziła się kolorowa wycinanka.
Honorowy patronat nad wystawą objął 
burmistrz gminy Konstancin-Jeziorna Mi-
chał Wiśniewski, który wraz z dyrektorką 
KDK zapowiedział utworzenie „małej wy-
twórni papieru”, korzystając z doświadcze-
nia Toli Wiśniewskiej, wybitnej inżynierki 
papiernictwa dawnej fabryki. Mieszkańcy 
gminy będą mogli własnoręcznie stwo-
rzyć dla siebie papier, kontynuując zara-
zem tradycje naszego miasta. W wernisażu 

Oblicze białej wstęgi w Hugonówce

uczestniczyli m.in. poseł na Sejm Piotr 
Kandyba, Wiesław Faber, wybitny konser-
wator papieru, oraz Andrzej Szczygielski 
i Piotr Jaworek, którego fotografie można 
również podziwiać na wystawie. Ponadto 
w Hugonówce wśród licznie przybyłych go-
ści nie zabrakło byłych pracowników Pa-
pierni, mieszkańców, bliskich artystki oraz 
miłośników fabryki, papieru, sztuki i gra-
fiki. – Cieszę się, że mogę zaprezentować 
swoje prace w tak szczególnym miejscu, 
tak blisko źródła mojej inspiracji – mówiła 
ze wzruszeniem Monika Urbanowicz. – Pa-
piernia zapoczątkowała moje zaintereso-
wanie papierem i mój rozwój artystyczny. 
Kiedy odwiedzałam ją pierwszy raz ponad 
20 lat temu, machiny papiernicze, które 
wtedy zobaczyłam, zrobiły na mnie tak 

ogromne wrażenie, że chciałam je ukazać 
na swoich pracach. 

Pokazuje piękno
W swojej twórczości Monika Urbanowicz 
skupia się na grafice, poświęcając uwagę 
głównie linorytom, ale uprawia także 
akwafortę i akwatintę. Fascynacja papier-
nictwem i odwiedziny w dawnej Fabryce 
Papieru w Jeziornie zaowocowały całą serią 
grafik, które stały się podwaliną wystawy. 
W jej centralnym punkcie znajduje się tytu-
łowa, 20-metrowa „biała wstęga”, na której 
„obliczu” widnieją elementy stanowiące 
swoisty zapis dokumentujący etapy pro-
dukcji papieru „bez końca”, jak początkowo 
nazywano długie zwoje wytwarzane przez 
maszynę papierniczą. Prezentacja prac 
graficznych Moniki Urbanowicz odbywa 
się na tle kilkudziesięciu fotogramów uka-
zujących dokumentalne fotografie – po-
zostawionego swemu losowi – uznanego 
niegdyś i wielce zasłużonego dla kraju za-
kładu papierniczego. – Wystawa pokazuje 
to, co jest piękne w nas. Pokazuje piękno 
w tym, co zbudowało nasz Konstancin – 
podkreślał burmistrz Michał Wiśniewski, 
dziękując artystce za prezentację swoich 
niezwykłych prac. – Bądźmy dumni z tego, 
jacy jesteśmy, i bądźmy dumni, że u pani 
Moniki w sercu jest Konstancin.
Wystawa jest dostępna w Hugonówce do 
12 stycznia 2025 r. Można ją oglądać bez-
płatnie od wtorku do niedzieli w godz. 
11.00–18.00.  

Grzegorz Traczyk  
Konstanciński Dom Kultury

Wernisaż Moniki 
Urbanowicz przyciągnął 
do Konstancińskiego 
Domu Kultury liczne 
grono miłośników sztuki, 
fot. A. Piętka

 Monika Urbanowicz w swojej twórczości 
skupia się głównie na grafice, fot. A. Piętka

250 lat historii
Początki produkcji papieru w naszym mieście sięgają XVIII w., kiedy to w Jeziornie 
zbudowano pierwszy młyn. Królewska Fabryka Papieru powstała w 1776 r. W szczytowym 
okresie, w latach 80. XX wieku, zakład zatrudniał ok. 2,2 tys. pracowników i produkował 
aż 75 tys. ton papieru rocznie. Był najdłużej działającą fabryką papieru w Polsce. Został 
on ostatecznie zamknięty w 2012 r.
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SPORT

Lodowisko wraca! Można już szykować łyżwy
Sztuczne lodowisko wraca do Parku Zdrojowego. W tym roku będzie zadaszone. Jeśli warunki atmosferyczne na to 
pozwolą, pierwsi amatorzy jazdy na łyżwach wejdą na taflę jeszcze przed świętami Bożego Narodzenia.

Trwają przygotowania do uruchomienia lodowiska. Gminny Ośrodek Sportu i Rekreacji w Konstancinie-Jeziornie szuka firmy, która 
w tym sezonie zajmie się jego instalacją i utrzymaniem. Ślizgawka miejska ponownie stanie na placu przy konstancińskim amfiteatrze 
i będzie mieć zadaszenie, co zapewni komfort korzystania niezależnie od warunków pogodowych. Jeśli wszystko pójdzie zgodnie 
z planem, pierwsi amatorzy jazdy na łyżwach wejdą na taflę 23 grudnia. Na łyżwach będzie można pojeździć od poniedziałku do 
piątku w godz. 10.00–21.00 oraz w soboty, niedziele i święta w godz. 10.00–21.30 (z przerwami technicznymi). Konstancińskie lodo-
wisko będzie otwarte do końca lutego. Szczegółowe informacje na temat funkcjonowania ślizgawki, w tym cennik biletów, zostaną 
opublikowane na stronie internetowej: www.gosir-konstancin.pl.  

Ogromny sukces ucznia Szkoły Podstawowej nr 2 w Konstancinie-Jeziornie. Kacper Grabowski zdobył 
tytuł mistrza świata w kickboxingu. Młody sportowiec triumfował w grupie wiekowej 13–15 lat, 
wpisując się w karty historii nie tylko gminy, ale i całego regionu.

13-letni Kacper Grabowski jest uczniem 
klasy VIIb konstancińskiej Dwójki. Nasto-
latek po powrocie z lekcji książki i zeszyty 
zamienia na rękawice do kickboxingu. 
Systematyczny trening i pewne wyrzecze-
nia przynoszą efekty. Nastolatek zdobył 
zdobył złoty i srebrny medal na mistrzo-
stwach świata, które pod koniec paździer-
nika odbyły się w Marina di Carrera we 
włoskiej Toskanii. Kacper reprezentował 
Polskę w grupie wiekowej 13–15 lat jako 
zawodnik Polskiej Federacji Kickboxingu 
i klubu Bąkowski Fight Club. Mimo że był 
debiutantem na tak prestiżowych zawo-
dach, pokazał hart ducha i profesjona-
lizm, zwyciężając w czterech pojedynkach 
w swojej kategorii. Jego postawa wzbudziła 
uznanie zarówno wśród sędziów, jak i tre-
nera Piotra Bąkowskiego, wielokrotnego 
mistrza świata, który towarzyszył mło-
demu sportowcowi  w drodze na szczyt. – 
Widać, że Kacper ma wielką pasję do tego 
sportu – podkreślił trener, gratulując suk-
cesu swojemu podopiecznemu.

Młody mistrz świata w kickboxingu

Kariera Kacpra rozpoczęła się w 2020 r., 
kiedy zaczął treningi w klubie Bąkowski 
Fight Club. Od tego czasu systematycz-

Złoty i srebrny medal na mistrzostwach świata 
to nie tylko osobisty sukces Kacpra, ale również 

wielkie osiągnięcie dla klubu Bąkowski Fight 
Club oraz Polskiej Federacji Kickboxingu, 

 fot. archiwum rodzinne

Lodowisko będzie czynne siedem dni w tygodniu, do końca lutego 2025 r., 
 fot. A. Piętka

nie rozwija swoje umiejętności. Pierw-
sze zawody, w których wystartował, 
przyniosły mu srebrny medal na Ma-
zovia Cup w 2021 r. Od tamtej pory 
jego kolekcja wyróżnień znacznie się 
powiększyła. Konstancinianin, oprócz 
mistrzowskiego tytułu, ma na swoim 
koncie także m.in. srebrny medal 
na XIV Mazovia Cup w Tarczynie (2021 r.), 
dwa srebrne medale na XV Mazovia Cup 
w Piasecznie (2023 r.) oraz 4. miejsce 
na Mistrzostwach Świata w Rzgowie 
(2024 r.). Na początku 2024 r. Kacper 
został powołany do Polskiej Federacji 
Kickboxingu, co umożliwiło mu udział 
w zgrupowaniach kadry narodowej 
w Centralnym Ośrodku Sportu w Za-
kopanem. Dzięki determinacji, ciężkiej 
pracy i wsparciu trenerów Kacper Gra-
bowski ma przed sobą świetlaną przy-
szłość w kickboxingu. Jego osiągnięcia 
już teraz budzą podziw, a młody wiek 
daje mu jeszcze wiele czasu na rozwój 
i kolejne sukcesy w kraju i za granicą.  
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BIBLIOTEKA

Biblioteka Publiczna w Konstancinie-Jeziornie idzie z duchem czasu i zmienia się 
dla czytelników. Książnica sukcesywnie wprowadza innowacyjne rozwiązania i nowe 
udogodnienia, które znacząco podnoszą komfort użytkowania z jej zasobów, a także 
wzbogaca ofertę kulturalno-edukacyjną. 

Rejestr książek i płatność BLIK-iem
Jednym z najważniejszych udogodnień jest centralny rejestr książek, który pozwala 
czytelnikom na szybkie wyszukiwanie i rezerwowanie pozycji dostępnych we wszystkich 
filiach biblioteki. To rozwiązanie znacznie usprawnia dostęp do zasobów i oszczędza 
czas użytkowników. Biblioteka idzie również z duchem czasu, wprowadzając możliwość 
płatności kartą oraz BLIK-iem. Czytelnicy mogą teraz wygodnie opłacić zaległości czy 
wyrobić duplikat karty bez konieczności posiadania gotówki.

Bogata oferta 
Biblioteka nie zapomina o najmłodszych. W ramach kampanii „Mała książka – wielki 
człowiek” przedszkolaki, które zapiszą się do biblioteki, otrzymują specjalną Wyprawkę 
Czytelniczą. Dla dzieci i młodzieży organizowane są także pokazy filmowe „Spotkanie 
z bajką” oraz warsztaty artystyczne i edukacyjne, które rozwijają kreatywność i za-
miłowanie do literatury. Książnica regularnie organizuje wydarzenia dla pasjonatów 
książek i kultury. Wśród nich wyróżniają się spotkania Dyskusyjnego Klubu Książki – 
najbliższe odbędzie się 16 grudnia w filii w Skolimowie (ul. Moniuszki 22B). Tym razem 
uczestnicy będą omawiać reportaż „Migot. Z krańca Grenlandii” Ilony Wiśniewskiej.

Więcej książek i Bibliobox
Biblioteka z sukcesem pozyskuje też środki zewnętrzne na swoją działalność i roz-
wój. W ramach Narodowego Programu Rozwoju Czytelnictwa 2.0 placówka otrzymała 
37,5 tys. zł na zakup nowych publikacji. Dzięki tym środkom mieszkańcy gminy mogą 
cieszyć się dostępem do najnowszych książek, które zdobyły uznanie czytelników 
i krytyków. Dzięki wsparciu gminy już wkrótce na osiedlu Mirków stanie Bibliobox, który 
umożliwi odbiór zamówionych książek oraz ich zwrot o dowolnej porze. Wyposażone 
w 20 skrytek urządzenie zapewni komfort i oszczędność czasu, umożliwiając mieszkań-
com korzystanie z zasobów biblioteki poza jej standardowymi godzinami otwarcia. 

Biblioteka się zmienia
Biblioteka Publiczna w Konstancinie-Jeziornie wprowadza 
innowacje i nowe udogodnienia dla czytelników. Od centralnego 
rejestru książek, przez płatność kartą lub BLIK-iem po Bibliobox na 
osiedlu Mirków – gminna książnica rozwija się, dostosowując swoją 
ofertę do wymagań współczesnych użytkowników.

Biblioteka Publiczna w Konstancinie-Jeziornie pokazuje, że tradycyjne instytucje mogą dynamicznie się 
zmieniać, odpowiadając na współczesne potrzeby, fot. A. Błażewicz-Orczykowska

200 km dookoła 
powiatu 
Będzie druga edycja wyścigu 
szosowego Piaseczyński Baranek. 
Wydarzenie planowane jest na  
6 września 2025 r. W tegorocznej 
imprezie, której partnerem była 
gmina Konstancin-Jeziorna, wzięło 
udział blisko 180 zawodników.

Piaseczyński Baranek to impreza organi-
zowana przez KKS Bicykl Piaseczno, we 
współpracy z powiatem piaseczyńskim 
oraz gminami powiatu piaseczyńskiego. 
Wyścig, który miał na celu aktywizację 
i integrację lokalnego środowiska kolar-
skiego oraz promowanie walorów krajo-
znawczych naszego powiatu, odbył się 
7 września. Wystartowało w nim blisko 
180 zawodników. Na śmiałków czekała 
200-kilometrowa malownicza trasa pro-
wadząca drogami sześciu gmin, w tym 
Konstancina-Jeziorny. W kategorii open 
pierwszy na metę dojechał Bartosz Olej-
niczak (5:08:47), drugi był Mateusz Kubi-
czek (5:08:59), a trzeci – Mariusz Ciborek 
(5:09:03). Wśród pań najszybsza była Anna 
Kopytowska (6:00:32), a tuż za nią znalazły 
się: Agnieszka Ludian (6:01:59) i Weronika 
Ciesiółka (6:07:06). Oficjalne zakończenie 
imprezy i dekoracja zwycięzców miały 
miejsce na Skwerze Kisiela w Piasecznie, 
gdzie oprócz zawodników zgromadzili się 
przedstawiciele samorządów. Konstancin-
-Jeziornę reprezentował burmistrz Michał 
Wiśniewski, który pogratulował wszystkim 
uczestnikom ukończenia wyścigu. Nasza 
gmina była również partnerem wydarze-
nia, którego kolejna edycja planowana jest 
na 6 września 2025 r.  

Finaliści wyścigu w towarzystwie  
włodarzy gmin powiatu piaseczyńskiego,  

fot. KKS Bicykl Piaseczno
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CO? GDZIE? KIEDY?

Pelcia, czyli jak żyć, żeby nie odnieść sukcesu
Spektakl z Joanną Szczepkowską i Janem Jurkowskim
W autorskim spektaklu Joanny Szczepkowskiej dojrzała kobieta przy-
padkowo spotyka młodego lidera ekstrawaganckiego zespołu muzycz-
nego. Dla chłopaka wejście w świat bohaterki jest jak przekroczenie 
magicznego progu, za którym znajduje się nierealne doświadczenie 
i zaczyna wchodzenie w szaleństwo. Dwa zupełnie odmienne spojrze-
nia, dwie różne epoki i przede wszystkim – dwa pokolenia, koncertowo 
prowadzące ze sobą osobliwą grę, w której ścierają się dwie odmienne 
osobowości. Co wyniknie z tego spotkania? Jaką tajemnicę kryje Marta? 
I kim jest tytułowa Pelcia? Czas trwania: 140 minut.
Miejsce: KDK „Hugonówka” (ul. Mostowa 15). 
Bilety: 75 zł (1. strefa), 55 zł (2. strefa) do kupienia w kasie KDK  
i na hugonowka.pl.

13 grudnia, 
godz. 19.00

Śnieżne Melodie
Koncert sekcji artystycznych KDK
Podczas koncertu usłyszymy zarówno świą-
teczne, jak i zimowe utwory, przywołujące 
atmosferę zbliżającego się Bożego Narodzenia. 
Wystąpią dzieci i młodzież z sekcji artystycznych Kon-
stancińskiego Domu Kultury, zaprezentują swoje zdolności wokalne 
i taneczne, a także zagrają na instrumentach. Będzie to wspaniała 
okazja dla uczestników zajęć, by zaprezentować się publiczności i po-
kazać efekty swojej pracy.
Miejsce: KDK „Hugonówka” (ul. Mostowa 15). Wstęp wolny.

14 grudnia, 
godz. 17.00

Koncert Noworoczny
Janek Traczyk: Polskie 
kolędy i pastorałki 
Wyjątkowy koncert, który przy-
woła magię świąt Bożego Naro-
dzenia i wprawi w karnawałowy 
nastrój. W Hugonówce zabrzmią 
znane polskie kolędy i pasto-
rałki w autorskich aranżacjach, 
nawiązujących do muzyki fil-

mowej. Janek Traczyk – wokalista, kompozytor, pianista 
i aktor musicalowy – zaśpiewa także własne utwory 
o tematyce świątecznej, grając na fortepianie w to-
warzystwie tria smyczkowego. 
Miejsce: KDK „Hugonówka” (ul. Mostowa 15). 
Bilety: 60 zł do kupienia w kasie KDK oraz na 
hugonowka.pl.

12 stycznia, 
godz. 17.00

Aktualny repertuar KDK na stronie 
internetowej hugonowka.pl oraz na 

profilu KDK na Facebooku

Hej kolęda, kolęda! 
Konstanciński Chór Kameralny
Wyjątkowe wydarzenie muzyczne, które przy-
bliży piękną tradycję kolędowania. Podczas kon-
certu zostaną zaprezentowane archiwalne nagrania 
głosowe autentycznego Gwiazdora z grupy kolędniczej 
Herody Henryka Mielaszewskiego (ur. w 1914 r.), a także stare zdjęcia 
kolędników oraz rekwizytów kolędniczych, dzięki uprzejmości archi-
wum Państwowego Muzeum Etnograficznego w Warszawie. Ten filmowy 
fragment otworzy wspólne kolędowanie. Po widowiskowym przejściu 
kolędników – chórzystów z Konstancińskiego Chóru Kameralnego  
– publiczność usłyszy piękne kolędy, zarówno te polskie, jak i zagraniczne. 
Miejsce: KDK „Hugonówka” (ul. Mostowa 15). Bezpłatne wejściówki 
do odbioru od 12 grudnia br. od godz. 12.00 w kasie KDK.

15 grudnia, 
godz. 17.00

33. finał Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy
Kwesta, koncerty, pokazy i warsztaty 
„Gramy dla onkologii 
i hematologii dziecię-
cej! Bezpieczeństwo 
i zdrowie dzieci” – taki 
cel przyświeca 33. fina-
łowi WOŚP. Zbiórka pod 
tym hasłem zostanie 
przeznaczona na zakup 
niezbędnego sprzętu do 
diagnostyki i leczenia 
najmłodszych. W ostat-
nią niedzielę stycznia 
Konstancin-Jeziorna za-
gra wraz z Orkiestrą. Na 
ulicach naszego miasta 
będą kwestować wolontariusze, a w Hugonówce 
odbędą się koncerty, pokazy i warsztaty dla dzieci i dorosłych. Finał 
o godz. 20.00 zwieńczy tradycyjne „Światełko do nieba”. 
Miejsce: KDK „Hugonówka” (ul. Mostowa 15). Wstęp wolny.

26 stycznia, 
cały dzień

Kino Festiwalowe
Pokaz filmu „Wredne liściki”
Zdobywczyni Oscara Olivia Colman 
oraz nominowana do Oscara Jessie 
Buckley w najbardziej niepokornej 
komedii 2023 r. twórców filmów „Trzy 
billboardy za Ebbing, Missouri” i „Duchy 
Inisherin”. Błyskotliwa i wyzwalająco 
zabawna prawdziwa historia jednej 
plotki, która rozpaliła całą Anglię! Re-
żyseria Thea Sharrock. 
Miejsce: KDK „Hugonówka” (ul. Mostowa 15). 
Wstęp wolny.

20 grudnia, 
godz. 20.00
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Własnoręczne ozdoby z papieru
Boże Narodzenie zbliża się wielkimi krokami, czas więc pomyśleć o ozdobach i dekoracjach świątecznych. 
Możemy je zrobić własnoręcznie. Z pomocą w poszukiwaniu inspiracji przychodzi Muzeum Wycinanki 
w Konstancinie-Jeziornie, które zachęca do sięgnięcia po tradycyjną sztukę wycinankarstwa.

Święta to idealny moment, by spędzić 
czas z bliskimi, tworząc coś niepowta-
rzalnego i wspólnie przeżywając magię 
przygotowań. Nie potrzeba wiele – wy-
starczy prosty materiał, odrobina chęci 
i pomysłowości. A efekty mogą naprawdę 
zaskoczyć – zarówno domowników, jak 
i gości.

Papier i nożyczki 
W poszukiwaniu inspiracji warto zaj-
rzeć do konstancińskiego Muzeum Wy-
cinanki. To miejsce, które przypomina 
o tradycyjnej sztuce wycinania z papieru 
– niezwykle efektownej i jednocześnie 
prostej do wykonania. Wycinanki to nie 
tylko piękne dekoracje, ale również oka-
zja do poznania polskiego dziedzictwa 
kulturowego w nowoczesnym wydaniu. 
Muzeum zachęca, by wykorzystać papier, 
nożyczki i odrobinę wyobraźni do stwo-
rzenia wyjątkowych ozdób. Przykładem 
może być efektowna gwiazda, która sta-
nie się ozdobą choinki lub świątecznego 
stołu. Wykonanie takich dekoracji to nie 
tylko sposób na oryginalne przystroje-
nie wnętrz, ale także świetna okazja 
do wspólnej zabawy w gronie rodziny. 
Sprawdźcie sami!  

Własnoręczne przygotowanie ozdób nie tylko wprowadza świąteczny klimat, 
 ale także daje ogromną satysfakcję, fot. B. Orlicki

Gwiazda z papieru
Do stworzenia gwiazdy z papieru będą nam potrzebne: kolorowy papier – sztywne 
arkusze oraz cienkie kwadratowe kartki, nożyczki, klej oraz opcjonalnie ołówek do 
szkicowania wzorów. Zaopatrzeni we wszystkie niezbędne materiały przechodzimy 
do pracy. Ozdobę wykonamy w trzech prostych krokach: 
 
Krok 1: Złóż kwadratową kartkę z cienkiego papieru na pół wzdłuż przekątnej, 
tworząc trójkąt. Powtórz składanie jeszcze dwukrotnie, aby uzyskać mały rożek.
Krok 2: W złożonym papierze wytnij wzory – linie, łuki lub dowolne kształty. Jeśli 
obawiasz się nierówności, naszkicuj wzór ołówkiem przed cięciem.
Krok 3: Ostrożnie rozłóż papier, odkrywając gotową gwiazdę!

Wykonaj kilka takich gwiazd w różnych rozmiarach i wzorach. Powieś je na 
choince, udekoruj nimi okna lub użyj jako elementów kartek świątecznych.

Świąteczne warsztaty 
Tych, którzy chcieliby stworzyć bardziej skomplikowane ozdoby pod okiem specjalistów, 
zapraszamy do konstancińskiego Muzeum Wycinanki przy ul. Anny Walentynowicz 18. Już 
19 grudnia o godz. 18.00 odbędą się tam bezpłatne „Świąteczne warsztaty plastyczne”. 
Będzie to nie tylko okazja do nauki wycinankarstwa, ale też do zanurzenia się w wyjątkowej 
atmosferze nadchodzących świąt. Wstęp jest wolny, zapisy nie są wymagane.

Muzeum zaprasza 
Muzeum to nie tylko stała ekspozycja poświęcona wycinance, historii Papierni i osiedla 
Mirków, odbywają się w nim również m.in. wystawy czasowe, pokazy filmów, potańcówki 
ludowe, warsztaty plastyczne czy lekcje muzealne. Placówka jest czynna: wtorki, środy  
i piątki w godz. 10.00–18.00, czwartki (wstęp wolny) w godz. 12.00–20.00, weekendy w godz. 
12.00–17.00. W ramach ,,Sąsiedzkich Czwartków’’ o godz. 18.00 odbywają się bezpłatne 
wydarzenia kulturalne. Więcej informacji: facebook.com/MuzeumWycinanki. 
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14 grudnia (sobota)

15 grudnia (niedziela)

Dodatkowe atrakcje:
spotkanie z Mikołajem i bałwankiem Olafem • fotobudka 360°  

zagroda z alpakami • warsztaty ozdób choinkowych 
fabryka prezentów • świąteczna drezyna

11.00–17.00  
Kiermasz rękodzieła  
i ozdób świątecznych

15.30  
Świąteczny pokaz  
iluzji i kuglarstwa

11.00–17.00  
Kiermasz rękodzieła  
i ozdób świątecznych

14.00  
Życzenia dla mieszkańców 

od władz gminy 

17.00  
Koncert „Śnieżne Melodie” 
KDK „Hugonówka” (ul. Mostowa 15)

16.15  
Widowisko 

„Zimowe historie ogniem 
i światłem malowane”

od 12.00  
Występy dzieci i młodzieży,  
seniorów, lokalnych grup

14.15  
Koncert kolęd i pastorałek 

M-ART Band
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